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SÉANCE PLÉNIÈRE 

MERCREDI 24 FÉVRIER 1999 

APRÈS-MI Dl 

PRÉSIDENCE de 

M. Langendries 

La séance est ou verte à 14 .17 heures. 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 24 FEBRUARI 1999 

NAMIDDAG 

VOORZITTER : 

De heer Langendrtes 

De vergadering wordt geopend om 14. i 7 uur. 

De voorzitter : De vergadering is 
geopend. 

La séance est ouverte. 

Er zijn berichten van verhindering 
ingekomen van de leden : 

Les membres suivants sont excusés : 

De Crem, wegens ambtsplicht / pour 
obligation de mandat; 

Delathouwer, wegens ziekte / pour 
raison de santé. 

Mededelingen 
Communications 

De voorzitter : Een reeks mededelin 
gen en besluiten moeten ter kennis 
gebracht worden van de Kamer. Zij 
zullen in bijlage bij de handelingen van 
deze vergadering opgenomen worden. 

Une série de communications et de 
décisions doivent être portées à la 
connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises en annexe des annales de 
cette séance. 

Vu r absence du gouvernement, je 
propose une suspension jusqu'à 
14.45 heures. 

La séance est suspendue. 

De vergadering is geschorst 

- La séance est S11spe11d11e à 14.23 
heures. 

- De vergadering wordt geschorst om 
/4.2: 11r. 

- Dt· vergadering wordt hervat om 
14.44 1111,: 

- La séance est reprise à 14.44 heures. 

De voorzitter : De vergadering is 
hervat. 

La séance est reprise. 

Projets et propositions de loi 

Wetsontwerpen en -voorstellen 

De voorzitter : Aan de orde i~ Je 
bespreking van : 

- het wetsontwerp tot verbetering van 
de bezoldigingsregeling en van het 
sociaal statuut van de lokale 
verkozenen ( evergezonden door de 
Senaat) (1684/1 tot 8) 
- het wetsvoorstel van de heer Pierre 
Beaufays tot wijziging van artikel 
19 van de nieuwe gemeentewet en 
artikel 38 van de organieke wet 
betreffende de openbare centra mor 
maatschappelijk welzijn (65/1 tot 3) 
- het wetsvoorstel van de heren Paul 
Hreyne, Claude E:erdekens en Jan 
Lenssens tot wijziging van artikel 
19 van de nieuwe gemeentewet 
(375/1 tot 3) 
- het wetsvoorstel van de heer Filip De 
Man tot wijziging van artikel 12 van 
de nieuwe gemeentewet (797/1 en 2) 

- het wetsvoerstel van de heer Daniël 
Vanpoucke tot wijziging van artikel 
19, § 1, van de nieuwe gemeente 
wet ( 1410/I tot 71 
- het wetsontwerp tot verbetering van 
het stelsel van politiek verlof voor 
gemeenteraadsleden, provincieraads 
leden, burgemeesters en schepenen 
in de openbare en de particuliere 
sector (overgt:zonden door de 
Senaat) (1685/1 tot 12). 
Ik stel voor over \ oormeld agendapunt 
en de volgende wetsontwerpen en 
-vnorstellcn (punten :l en ➔ van de 
agenda) één enkele algemene be-pre 
king te houden : 
- het wetsentwerp betrelfendl' de 
burgern-chtelijke aansprakelijkheid 
en de strafnl'htcli.ike verantwoorde 
li.ikheid van burgemeesters 1m 
schepenen (overgezonden do11r de 
Sl'naat) ( 1686/I tot 81 
- het wetsontuerp tol hetwrking van 
de l'Unmlatie van het ambt van 
bestendig afgevaardigde mei andere 
ambten en tot harmonisering van hel 
6nancieel en fiscaal statuut ,·an de 
llt'stendig afgevaardigde tm·ergezon 
den door de Senaat) ( 1687/1 tot 6, 
- het wetsontwerp tot beperking 
van de cumulatie van het mandaat 
van federaal parlementslid en Euro 
pees parlementslid met andere 
ambten (overgezenden door de 
Senaat) (1688/1 tot 10) 
- het wetsvoorstel van de heren 
Jean-Pierre Viseur en Jef Tanrnier 
tot u·ijziging van de wet van 
6 augustus 1931 houdende vaststel 
ling van de on,·erenigbaarhooen en 
ontzeggingen hetrelfende de minis 
ters, gewezen ministers en ministers 
van Staat. alsmede de leden en 
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voorzitter 

gewezen leden van de Wetgevende 
Kamers ten einde een aantal nieuwe 
onverenigbaarheden en ontzeggingen 
alsook nieuwe verplichtingen inzake 
de indiening van een lijst van 
mandaten, ambten en beroepen vast 
te stellen (383/1 en 2) 

- het ontwerp van bijzondere wet tot 
beperking van de cumulatie van het 
mandaat van lid van de Vlaamse 
Raad, van de Franse Gemeenschaps 
raad, van de Waalse Gewestraad en 
van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Raad met andere ambten (overgezon 
den door de Senaat) (1689/1 tot 9) 

- het wetsontwerp tot beperking van 
de cumulatie van het mandaat van 
burgemeester en schepen met andere 
ambten (overgezonden door de 
Senaat) ( 1837/1 tot 71. 

L'ordre du jour appelle la discussion: 

- du projet de loi visant à améliorer le 
statut pécuniaire et social des 
mandataires locaux (transmis par le 
Sénat) ( 1684/1 à 8) 
- de la proposition de loi de M. Pierre 
Beaufays modifiant l'article 19 de la 
nouvelle loi communale et l'article 38 
de la loi organique des centres publics 
d'aide sociale (65/1 à 3) 

- de la proposition de loi de MM. Paul 
Brevne, Claude Eerdekens et Jan 
1 .enssens modifiant l'article 19 de la 
nouvelle loi communale (375/1 à 3) 
- de la proposition de loi de M. 1-'ilip 
De Man modifiant l'article 12 de la 
nouvelle loi communale (797/1 et 2) 

- de la proposition de loi de M. Daniël 
Vanpoucke modifiant l'article 19, * Ier de la nouvelle loi commu 
nale ( 1410/1 à 7) 
- du projet de loi visant à améliorer 
les congés politiques en faveur des 
conseillers communaux, provinciaux, 
bourgmestres et échevins dans le 
secteur public el privé (transmis par 
le Sénat) ( 1685/1 à 12) . 
k vous propose de tenir une seule 
discussion générale sur ce point de 
I' ordre du jour et les projets et 
propositions de loi suivants (points 3 et 
..i de r ordre du jour) : 

- le projet de loi relatif à la 
responsabilité civile et pénale des 
bourgmestres et échevins (transmis 
par le Sénat) (1686/1 à 8) 
- le projet de loi visant à limiter le 
cumul de la fonction de député 
permanent avec d'autres fonctions et 
à harmoniser le statut financier et 
fiscal des députés permanents (trans 
mi" par le Sénat) (1687/1 à 6) 

- le projet de loi limitant le cumul du 
mandat de parlementaire fédéral et 
de parlementaire européen avec 
d'autres fonctions (transmis par le 
Sénat) (1688/1 à 10) 
- la proposition de loi de MM. Jean 
Pierre Viseur et Jef Tavernier 
modifiant la loi du 6 août 1931 
établissant des incompatibilités et 
interdictions concernant les minis 
tres, anciens ministres et ministres 
d'Etat, ainsi que les membres et 
anciens membres des Chambres 
législatives en vue d'établir de 
nouvelles incompatibilités et interdic 
tions, ainsi que de nouvelles 
obligations en matière de dépôt de 
liste de mandats, fonctions et 
professions (383/1 et 2) 
- le projet de loi spéciale visant à 
limiter le cumul du irandat de 
membre du Conseil de la Commu 
nauté française, du Conseil régional 
wallon, du Conseil régional flamand 
et du Conseil régional bruxellois avec 
d'autres fonctions (transmis par le 
Sénat) ( 1689/1 à 9) 
- le projet de loi limitant le cumul du 
mandat de bourgmestre et d'échevin 
avec d'autres fonctions (transmis par 
le Sénat) (1837/1 à 7). 
Ik stel voor dat de heer Vanpoucke een 
globaal verslag uitbrengt over de punten 
twee, drie en vier van de agenda. 
vermits deze punten een coherent 
geheel vormen. Na het verslag kan dan 
een algemene bespreking worden 
gehouden over de punten twee. drie en 
vier van de agenda. Punt vijf van de 
agenda zou dan apart worden 
behandeld. vermits er hier een andere 
verslaggever is. Omte111111i111:) 

De algemene bespreking is geopend. 
La discussion générale est ouverte. 
De heer Jef Tavernier heeft het woord. 
De heer Jef Tavernier. voorzitter van 
de ECOLO-AGALEV-frac1ie : Mijn 
heer de voorzitter, ik neem aan dat u dit 
als een geheel beschouwt. Ik dacht 
nochtans dat de bespreking in de 
commissie zowel werd gegroepeerd als 
opgesplitst. U mag de werkzaamheden 
organiseren zoals u dat wil. alleen 
maakt u het mij wel moeilijk. Ik wil 
immers op de verschillende punten van 
de agenda het woord nemen. 
De voorzitter : Mijnheer Tavernier. elk 
wetsvoorstel krijgt een aparte bespre 
king van de artikelen en de 
amendementen. 
De heer Daniel Vanpoucke. rapporteur. 
heeft het woord. 
De heer Daniel Vanpoucke (CVPI. 
rapporteur : Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, collega's, de 

commissie voor de Binnenlandse Zaken 
onderzocht tijdens haar vergaderingen 
van 6, 12. 13 en 20 januari 1999 de 
reeks wetsontwerpen en -voorstellen die 
u hier vandaag ter bespreking worden 
voorgelegd onder het agendapunt 
2. 3 en 4. De teksten die in de 
commissie op 20 januari 1999 werden 
goedgekeurd. werden op bepaalde 
punten aangepast op de bijkomende 
vergadering van 10 februari 1999. Het 
betreft vooral amendementen die 
gericht zijn op de coherentie binnen 
dezelfde teks! of tussen verschillende 
teksten. Een lezing van het bijkomend 
verslag hierover vond plaats in de 
commissievergadering van 11 februari 
1999. 

Deze parlementaire initiatieven zijn het 
resultaat van de besprekingen in het 
kader van het overleg-Langendnes. Op 
de eerste vergadering werden de 
voorstellen en ontwerpen gegroepeerd 
volgens drie thema's: ten eerste. het 
financieel en sociaal statuut van de 
lokale verkozenen en de regeling inzake 
politiek verlof: ten tweede de 
burgerrechtelijke aansprakelijkheid en 
de strafrechtelijke verantwoordelijkheid 
van burgemeesters en schepenen en ten 
derde. de beperking van ambten en 
mandaten. Ik werd aangeduid als 
rapporteur voor het geheel. Ook werd 
beslist een hoorzitting te organiseren 
met de vertegenwoordigers van de 
Vlaamse. Waalse en Brusselse vereni 
gingen van steden en gemeenten. Die 
hoorzitting vond plaats op 12 januari 
1999 en heeft de leden van Je 
commissie geïnspireerd 101 het indienen 
van bepaalde amendementen. De vraag 
van de heer Tavernier om nK1r de 
ontwerpen over politiek verlof en de 
aansprakelijkheidsregeling hel a<l\ iö 
van <le Raad van S1a1c te vragen. werd 
door de commissie eenparig verworpen. 
Vooruleer over te gaan tol mijn eerste 
verslag. wens ik toch de diensten !e 
bedanken voor de hulp bij de opmaak 
van de drie gedetailleerde schrittclijkc 
verslagen en dit op slechts enkele 
weken tijd. Ik zal mij in mijn mondeling 
verslag dan ook beperken tot de 
hoofdlijnen en verwijs voor het overige 
naar de omvangrijke schriftelijke 
verslaggeving. 

Het eerste verslae over hel eerste thema 
heeft betrekking Öp het wetsontwerp tol 
verbetering van de bezoldigingsregeting 
en het sociaal statuut van de lokale 
verkozenen. Daarbij aansluitend volgde 
de bespreking van een aantal wetsvoor 
stellen. waarbij uiteindelijk enkel het 
wetsvoorstel tot wijziging van artikel 
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Daniel Vanpoucke 

19. § 1 van de nieuwe gemeentewet in 
aanmerking werd genomen. Vervolgens 
kwam het wetsontwerp tot verbetering 
van het stelsel van politiek verlof aan 
bod. 
Binnen het eerste thema betrof het 
eerste wetsontwerp de verbetering van 
de bezoldigingsregeling en van het 
sociaal statuut :an de lokale verkoze 
nen. Dit wetsontwerp. overgezonden 
door de Senaat. beoogt de dernocrati 
sche toegang tot de veeleisende lokale 
politieke mandaten te verhogen door te 
voorzien in een betere bezoldiging en 
een normale sociale bescherming voor 
deze mandatarissen. 
Vooral in de kleinere gemeenten was de 
verhouding "financieel en sociaal 
risico" tegenover de toegenomen 
verantwoordelijkheid en de werkdruk 
totaal scheefgetrokken. 
Het ontwerp overgezonden door de 
Senaat bevat volgende krachtlijnen. 
Ten eerste. het presentiegeld voor de 
gemeer.teraadsleden wordt vanaf 2001 
bepaald op een minimum van 1 500 
frank en kan maximum het presentie 
geld van de provincieraadsleden 
bedragen. 
Ten tweede. de wedden van schepenen 
en burgemeesters zullen vanaf 2001 
bepaald worden bij koninklijk besluit 
op basis van de wedde van 
gemeentesecretaris in plaats van deze 
van opsteller. 
Ten derde. de uitvoerend lokale 
mandatarissen die niet beschermd zijn 
door de sociale zekerheid via een of 
ander sociaal of beroepsstatuut. zullen 
onder het stelsel van de werknemers 
vallen. de pensioenregeling uitgezon 
derd. vanaf de dag van inwerkingtre 
ding die door de Koning wordt bepaald. 
Dit ontwerp werd na een grondige 
gedachtewisseling met de minister 
geamendeerd in die zin dat de wedden 
van burgemeesters en schepenen in de 
wet zeif werden ingeschreven. Dit biedt 
het voordeel van de onmiddellijke 
duidelijkheid. Er werd besloten om de 
weddecategorieën van burgemeesters 
tot zes te beperken en hun wedde te 
bepalen volgens een percentage van de 
eindwedde van de gemeentesecretaris 
van hun gemeente. 
ln de kleinste gemeenten met minder 
dan 5 000 inwoners bedraagt dit 
percentage 75% en het loopt voor de 
zesde en hoogste categorie van 
gemeenten met meer dan 80 000 
inwoners op tot l 20%De schepenen 
zullen een wedde ontvangen die 60% 
bedraagt van die van de burgemeester in 
gemeenten met minder dan 50 000 
inwoners en 75% in gemeenten met 
meer dan 50 000 inwoners. 

Het resultaat van dit alles is een 
weddeverhoging voor alle schepenen en 
burgemeesters. een zeer gevoelige 
verhoging voor de kleinere, een 
beperktere voor de grotere gemeenten. 

Een ander amendement dat werd 
aangenomen. betreft de toekenning van 
vakantiegeld en een eindejaarspremie 
voor burgemeesters en schepenen. Dit 
zal door de Koning worden vastgesteld. 
Hierdoor zal de juridische onduidelijk 
heid die hierover bestond. kunnen 
worden weggewerkt. 

ln de commissievergadering van 
10 februari werd een bijkomend 
amendement aanvaard dat een artikel 
toevoegt waardoor de bestaande 
pensioenen van de burgemeesters en 
schepenen vanaf de inwerkingtreding 
van deze wet zullen gekoppeld blijven 
aan de evolutie van het maximum van 
de weddeschaal van de oude referentie 
graad van opsteller. 

Daarentegen zullen de pensioenen die 
in werking treden na de volgende 
algehele vernieuwing van de gemeente 
raden. worden gekoppeld aan de nieuwe 
weddes. 

Deze regel zal ook van toepassing zijn 
op de burgemeesters en schepenen die 
enkel vóór 2001 hun mandaat 
uitoefenden. maar slechts na de 
inwerkingtreding van de wet aanspraak 
op een pensioen maken of kunnen doen 
gelden. 

Het aldus gewijzigde wetsontwerp werd 
aangenomen met 10 stemmen voor, 
1 tegen en 2 onthoudingen. 

Ten tweede. het wetsvoorstel tot 
wijziging van artikel 19,§ 1. van de 
nieuwe gemeentewet. waarvan ikzelf de 
hoofdindiener was. wil hel probleem 
oplossen van de cumulatie van een 
wedde van schepen of burgemeester 
met een vervangingsinkomen. Het 
geagendeerde wetsvoorstel van oud 
collega Breyne dat dezelfde bedoeling 
had. kreeg eerder een negatief advies 
van de Raad van State. Als alternatief 
werd daarom in mijn wetsvoorstel een 
lid toegevoegd aan artikel 19 van de 
gemeentewet. Het voorziet in de 
mogelijkheid voor de gemeente om het 
inkomensverlies te compenseren dat 
schepenen en burgemeesters met een 
vervangingsinkomen lijden. 

De commissie heeft dit wetsvoorstel op 
bepaalde punten verfijnd via amende 
ring. Zo wordt de regeling uitgebreid 
naar de gemeenteraadsleden. wordt een 
maximumbedrag vastgesteld en wordt 
de regeling voor schepenen en 
burgemeesters enkel mogelijk in 
gemeenten met minder dan 50 000 
inwoners. 

Deze regeling zal in werking treden op 
de eerste dag van de maand volgend up 
de publicatie. 
Het wetsvoorstel werd unaniem goed 
gekeurd in de commissie. 
Ten derde. het wetsontwerp tot 
verbetering van het stelsel van politiek 
verlof moet de lokale mandataris in Je 
mogelijkheid stellen meer tijd vrij te 
kunnen maken om zijn politiek mandaat 
professioneler te kunnen uitoefenen. 
Bovendien wil het wetsontwerp de 
democratie bevordcrcnn door mensen 
uit verschillende bcvolkingslagen meer 
mogelijkheden te bieden om a..:•ief aan 
politiek te doen. 
Het wetsontwerp dat eerder door de 
Senaat werd behandeld. maakt een 
onderscheid tussen de openbare sector 
en de privé-sector. ln de openbare 
sector zullen alle gemeenteraadsleden 
en provincieraadsleden twee dagen 
dienstvrijstelling kunnen genieten. Bur 
gemeesters en schepenen zullen naarge 
lang de grootte van hun gemeente 
worden verplicht tot een geheel of 
gedeeltelijk verplicht politiek verlof. 
Ook het facultatief verlof wordt voor 
alle mandatarissen uuzebreid. Nieuw is 
ook dat het politiek vèrtof kan worden 
opgesplitst en dat ook deeltijdsen recht 
hebben op politiek verlof. ln de 
privé-sector wordt voltijdse loopbaan 
onderbreking voorzien voor de duur van 
één mandaat en wordt ook de 
opsplitsing van het politiek verlof 
mogelijk gemaakt. 
Deze teksten werden vooral technisch 
aangepast waarbij het tOl!p.issingsgc 
bied wel uitdrukkelijk werd gereser 
veerd voor de ambtenaren waarover de 
federale overheid nog rechtskracht 
heeft. met inachtneming van de 
staatshervorming. Voorts werd het 
ambtshalve politiek verlof voor burge 
meesters in kleinere gemeenten tot 
20 1.MJO inwoners iets verlaagd en ltcc 
facultatief verlof \'OOr provincieraadsle 
den en gemeenteraadsleden van steden 
met meer dan !!O (KK) inwoners 
verhoogd tot 4 dagen, 
ln de commissievereadcnne van !O 
februari werden nog drie amenderncn 
ten behandeld. Naast een vrij technisch 
amendement wilde een tweede amende 
ment een onlogisch onderscheid 
wegwerken dat door Je amendering up 
20 januari in de teksten was geslopen. 
Het betrof het verschil tussen de 
verplichte politieke verlofdagen voor 
burgemeesters en schepenen in gemeen 
ten met minder dan 20 000 inwoners. 
zijnde respectievelijk 2 en 4 dagen per 
maand. We hebben dan ook een 
categorie van gemeenten tot 20 000 
inwoners ingevoerd voor de schepenen 
en hen verplicht tot 2 dagen ambtshalve 
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politiek verlof per maand. Om een 
verschil te behouden met de burgemees 
ters werd voorgesteld hun ambtshalve 
verlofdagen op te trekken tot 3 dagen 
per maand in plaats van 2 dagen. Deze 
twee amendementen werden aangeno 
men. Een derde amendement, dat 
betrekking had op het politiek verlof 
voor werknemers uit de privé-sector, 
werd verworpen. 

Het wetsontwerp in zijn geheel werd 
aangenomen met een meerderheid van 
10 stemmen voor en 3 onthoudingen. 

Dames en heren, ik zal dit eerste verslag 
besluiten met enkele beschouwingen 
die bij de bespreking in de commissie 
aan bod kwamen. De gevoelige 
verbeteringen aan het pecuniaire en 
sociale statuut van de lokale mandataris 
werden door alle commissieleden ab 
verantwoord beschouwd. Na jarenlange 
onderwaardering krijgt de lokale 
verkozene eindelijk een rechtvaardige 
beloning voor zijn inzet. 

Toch meenden sommige commissiele 
den dat tegenover deze verbeteringen 
een aantal wettelijke verplichtingen 
hadden moeten staan. Zo werd de vraag 
gesteld naar een tijdbestedingsnorm en 
werd gewezen op het belang van de 
inhoudelijke invulling van een mandaat. 
Er werd ook gewezen op de band met 
de problematiek van de cumulatie van 
ambten en mandaten, op het voorstel 
0111 het aantal uitvoerende mandataris 
sen te verminderen en op hel voorstel 
om hel aamal schepenen te laten kiezen 
door de gemeenteraad binnen een 
bepaalde vork. Een meerderheid in de 
commissie was echter van oordeel dat 
de \ oorgestelde teksten een eerbaar 
compromis vormen tussen vijf parujen, 
maar dat er in de toekomst eventueel 
nog verdere stappen kunnen worden 
gedaan. 

Mijnheer de voorzitter. het tweede 
verslag betreft het wetsontwerp dat de 
burgerrechtelijke aansprakelijkheid en 
de strafrechtelijke verantwoordelijkheid 
van burgemeesters en schepenen regelt. 

Een regeling voor deze gevoelige 
kwestie is niet alleen een goede zaak 
voor de "slachtoffers", maar ook voor 
de mandatarissen die met een geruster 
gemoed een beleid zullen kunnen 
voeren. 

Het wetsontwerp voorziet. ten eerste, in 
de mogelijkheid van een gedwongen of 
vrijwiliige tussenkomst van de Staal of 
de gemeente in een geding voor de 
burgerlijke rechtbank of voor de 
strafrechter in het kader van een 
burgerlijke rechtsvordering. 

Ten tweede wordt de burgerrechtelijke 
aansprakelijkheid van de gemeente 
\ stgelegd voor de betaling van 

geldboetes wegens een misdrijf 
gepleegd door een mandataris bij de 
uitoefening van het ambt en wordt ook 
de terugvordering van de gemeenten ten 
aanzien van de veroordeelde ingevoerd 
in geval van bedrog, zware schuld of 
lichte schuld. wat het meeste voorkomt. 

Ten derde worden de gemeenten 
verplicht een verzekering te sluiten voor 
burgerlijke aansprakelijkheid. inclusief 
rechtsbijstand voor de organen. 

ln de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken werd een aantal belangrijke 
wijzigingen aan het ontwerp van de 
Senaat aangebracht. Zo wordt er 
nergens meer gesproken over "hel 
orgaan van de gemeente". maar wordt 
onder andere met de titel onmiddellijk 
duidelijk gemaakt dat hel gaat mer de 
burgemeester of de schepemcn). Voons 
wordt de beperking op de betaling van 
boeten tot 500 frank verhoogd met de 
opdeciemen. geschrapt. Er word! ook 
verduidelijkt dal hel enkel de aanspra 
kelijkheid betreft bij dt: "normale" 
uitoefening van hel ambt. Tijdens de 
bijkomende vergadering op 10 februari 
werden nog twee amendementen 
toegevoegd om te preciseren dat de 
verzekering die de gemeenten moeten 
aangaan. moet slaan op de aansprake 
lijkheid van de mandatarissen naar 
aanleiding van de "normale" uitoefe 
ning van het ambt. 

Ten slouc wordt de hele regeling ook 
van toepassing gemaakt op de leden van 
de Bestendige Deputatie door een aantal 
Wijzigingen in de provincrcwet, 

Hel gewijzipdc wetsontwerp werd in Je 
commissie goedgekeurd met 11 stern 
men voor !lij 2 nnthouJingen. 
Ik kom nu aan hel derde en laatste 
verslag over Je commissiebesprekingen 
van de beperking van de cumulatie van 
politieke mandaten met andere ambten. 
ln dil verband werden vier wetsontwer 
pen ingediend. 

Een eerste ontwerp met een aantal 
cumulatieregels betreft de bestendig 
algevaardigden, Zij zullen hun ambt 
mei slechts één bezoldigd uitvoerend 
mandaat in een openbare of particuliere 
instelling als vertegenwoordiger van 
een overheid mogen cumuleren. voor 
zover dit mandaat meer bevoegdheid 
verleent dan het loutere lidmaatschap 
van de algemene vergadering of de raad 
van bestuur, onaeacht het daaraan 
verbonden inkomen, of voor zover dit 
mandaat een maandelijks bruto belast 
baar inkomen van minstens 20 000 
frank opleven. 

De gecumuleerde vergoedingen mogen 
niet meer bedragen dan anderhalve keer 
de parlementaire vergoeding. 

Voorts wordt in dil ontwerp het 
financieel en fiscaal statuut van de 
gedeputeerden op dat van de senatoren 
afgestemd. 

ln het tweede ontwerp wordt de 
cumulatie geregeld voor de federale en 
Europese parlementsleden. Hier gelden 
dezelfde regels als voor de bestendig 
afgevaardigden. mei dit verschil dat 
parlementsleden eventueel mogen 
cumuleren met een mandaat van 
burgemeester, schepen of OCMW 
voorzuter, 

In het ontwerp wordt ook de !ijst van de 
onverenigbaarhedcn gecoördineerd. 

Het derde ontwerp voorziet m exact 
dezelfde regels voor de leden van de 
gernccnschaps en gewestraden. 

ln hel vierde ontwerp ten slotte wordt 
voor burgemeesters en schepenen 
dezelfde beteugeling van de vergoedin 
gen voorzien als voor de panemen«t •• - 
den, Met andere woorden, 1ij mogen 
maximum anderhalve keer Je parle 
mentaire vergoeding verdienen. Het 
aantal te cumuleren mandaten voor 
burgemeesters en schepenen die geen 
parlementslid zijn. is evenwel nie! 
beperkt. 

Mijnheer de voorzitter. dames en heren. 
tijdens de bespreking van voornoemde 
ontwerpen in commissie werd onder 
streept dat de financiële beperkingen op 
zichzelf reeds een rem op de cumulatie 
van mandaten zullen zenen. Sommigen 
betreurden evenwel d.u mandaten en 
jobs in de particuliere sector niet onder 
dl' wet zullen vallen. 

Wa: de cumulatie mei mandaten in 
rmercommunalev betreft. went gewezen 
op de verplichting die de wet 11pkg1 nm 
gcmeenremadsfedcn naar nnercommu 
nalcs af te vaardigen. 

Ten ;,loue \\i1an,ch11wdl' men ,,11,r 
machtsconccntrutie en bclangcnvcr 
ml'ngmg. 

Het was duidchjk dat hel voorge-telde 
stelsel in de toekomst nog kan worden 
verfijnd, maar dal de huidige ti:ht een 
eerbaar en haalbaar compromis i:;. 

Het gewijzigde ontwerp met betrekking 
tot de leden van de bestendigt' deputaue 
werd reeds op 20 januari I I.J9<) 
aangenomen met 9 stemmen voor. bij 1 
onthouding 

De drie overige licht gewijzigde 
ontwerpen werden op 10 februari 199'J 
aaneenomen met Hl stemmen voor. 1 
stem tegen. hij 2 onthoudingen. 
De wijzigingen hadden betrekking op 
Je data van inwerkinatrcdine en de 
instantie die de vergoedmgen,. wedden 
of presentiegeld moet verminderen. 

3i4 - 11()94 

Chmnbre des Re1.m;_,.-,ua111.\" de Bdi:iq11e - Kamer 1·,111 \!olk.n•ertrge111n111r,/igaI .-011 IJelgië 
/.égi,/a111r,· 49,· Zittingspcriude - SO 1998-/999 GZ - :\mia!e., - Hr.,1Jeli11i:r11 - P/.E,\" 24.0:!. /999 



Daniel Vanpoucke 

Tot zover mijn derde verslag dat ik zal 
aanvullen met een korte bedenking 
namens mijn fractie. 

De CVP-fractie is van oordeel dat hier 
een eerbaar compromis werd bereikt. 

Wij hechten vooral belang aan de 
sociale verbeteringen die werden 
aangebracht. Lokale mandatarissen mei 
een vervangingsinkomen zullen niet 
meer worden gestraft voor hun 
engagement en de mandatarissen 
zonder professioneel of sociaal vangnet 
zullen bij de beëindiging van hun 
mandaat niet meer in de kou staan. De 
datum van inwerkingtreding van deze 
bepaling is afhankelijk van de Koning. 
De CVP-fractie dringt er bij de regering 
dan ook op aan deze wet zo spoedig 
mogelijk te publiceren en de nodige 
koninklijke besluiten uit te vaardigen. 
Wij vragen uitdrukkelijk dat de sociale 
bepalingen nog vóór het einde van deze 
zitting in werking treden. 

Wij hopen dat de veelbesproken 
weddenverhogingen een extra impuls 
zullen geven aan de politieke panijen 
om bekwame kandidaten aan te trekken. 
Iedere partij moet het nodige doen om 
te voorkomen dat er alleen nog 
beroepspolitici worden aangetrokken. 
voor wie de bezoldiging belangrijker 
wordt dan de dienstbaarheid aan de 
gemeenschap. 

Mijn fractie steunt de curnulatiebeper 
kinuen. ook al beantwoorden ze niet ten 
volle aan de bepalingen van onze 
strenge partijstatuten op het vlak van de 
cumulatie van mandaten. Deze ontwer 
pen zijn, zoals reeds gezegd, het 
resultaat van een overleg tussen vijf 
partijen. Om een resultaat te boeken. 
moest elke partij een beetje water in dt'. 
wijn doen. We hoeven ons echter over 
dit compromis niet te schamen. want 
het betekent een belangrijke stap in de 
richting van de zo geprezen nieuwe 
politieke cultuur. De vijf partijen die 
aan het overleg hebben deelgenomen. 
hebben met deze tekst bewezen Jat ze 
ook effectief iets willen doen om deze 
nieuwe politieke cultuur waar te maken. 

De veorzltter : De heer Willv Cortois 
heeft het woord. · 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de voorzitter. ik wens in de 
eerste plaats de heer Vanpoucke te 
feliciteren voor zijn uitstekende en 
objectieve verslagen, vooral voor het 
laatste. Straks zal ik hierbij enkele korte 
bedenkingen formuleren, maar die 
hebben niets te maken met de 
objectivit= ·- die hij heeft nagestreefd. 

De heer Vanpoucke wees er al op dat de 
basisteksten de gevolgen waren van 
besprekingen tussen vijf partijen. met 
name "de vier" samen met de PRL of 
moet ik zeggen "le PRL el les autres". ik 
weet het niet. 

De heer Tavernier zal het met mij eens 
zijn dat, hoewel wij in de commissie de 
discussie in de meest positieve zin 
hebben aangevat. het niet altijd 
eenvoudig was een gesprek te voeren. 
De vijf partijen stonden er strikt op dat 
de moeizaam overeengekomen teksten 
werden behouden. 

We hadden beter parlementair werk 
kunnen leveren dan wat thans voorligt. 
indien men zich vooraf niet zo op die 
tekst had vastgepind. 

Mijnheer de voorzitter. mijnheer d.: 
minister, collega's. hel is nogal evident 
en terecht dat de lokale mandatarissen. 
vooral in kleinere gemeenten. al vinds 
jaren klagen over de barslechte 
bezoldiging. 

De "assisen van de democratie" hebben 
de verdienste gehad deze problematiek 
te willen aanpakken. hoewel het geen 
innovatie of geen bijzondere uiting was 
van nieuwe politieke cultuur of nieuwe 
cultuurpolitiek, 

Mijnheer Reynders dit thema is ons 
bekend en is het misschien minder mor 
u. Het leeft vooral in het Vlaams 
Parlement. maar in wezen is men cr al 
sinds jaren om bekommerd. 

De heer Didier Revnders, voorzitter 
van de PRL-FDF-fr~ctie : Gelrlt in het 
Vlaams Parlement één mandaat voor 
één man '1 

De heer Willy Cortois tVI.DJ: 
Mijnheer Reyndcrs. il,. probeer mi_j 
bezig li: houden 1m~1 hel Federaal 
Parlement. Het Vlaam» Parlement 1, een 
andere assemblee. U moet zich maar 
cens 101 het Vlaams Parlement wenden. 
Misschien bent u zelfs van harte 
welkom indien u daar eens op bezoek 
zou willen gaan. 

De VLD probeert al sinds jaren met 
wetgevende initiatieven Je aandacht te 
vestigen op de verloning van de 
mandatarissen in kleinere gemeenten en 
deze concreet te verbeteren. 

Ik heb c,p 9 maart 199~ een 
wetsvoorstel ingediend tot wijziging 
van artikel 19 van de nieuwe 
aerneentewet dat ertoe strekte een 
nieuwe weddercgeling in de gemeente 
wet zelf in te schrijven in de plaats van 
ze door de Koning te laten vaststellen. 

Daarbij werd ook uitgegaan van de 
vaststelling dat de gepresteerde activi 
teiten van een burgemeester of schepen 

van een gemeente met 2 000 inwoners 
in feite niet zoveel verschillen van die 
van een gemeente met 10 000 inwoners. 
Rekening houdend met het feit dat de 
brutowedde van een schepen in een 
dergelijke gemeente toen amper 6 600 
frank per maand bedroeg. stelde ik toen 
voor de wedderegeling van burgernees 
ters en schepenen in kleine gemeenten 
met minder dan l O 000 inwoners. gelijk 
te schakelen met de schaal die van 
toepassing is op de gemeenten mei 
10 000 inwoners. 

Tc11 tweede moeten wc ook vast-tellen 
dat het ontbreken van een derg;.-li_1Ke 
curnulregcling in het verleden boven 
dien tot gevolg had d.11 bepaalde 
bevolkingsgroepen niet echt konden 
deelnemen aan tic lokale besluuvor 
mi;:;;. omdat het opnemen van een 
politiek mandaat een tinanciël« afstraf 
fing inhield. 

Zo werkt d~ huidige regeling inzake de 
cumulanebeperkingcn van het vervan 
gingsmkomen de facto als een verbod 
tot politiek engagement 

De voorbeelden waarbij de uitoefening 
van een politiek mandaat aanleiding 
geeft tot een drastische vermindering 
van het convenuoneel brugpensioen en 
uitkerinaen voor ziekte en invaliditeit of 
zelfs toteen schorsing of inhouding van 
deze vergoedingen zijn immers legio. ln 
het beste geval kon deze doelgroep een 
beroep doen 11p de regeling van 
wcddevermmdering. 

De VLD pleit reed, lang v,1t1r een 
aanpassing van de he10lt.ligingsrcgding 
en voor hi_j-.1:ha, inµ van ,t.: cumulbcper 
kingen tussen de wedden die \·ourl 
spruiten uit een politiek mandaat en 
vcrvaneinu-inkomcn-. Wc kunnen 
ulleraard 11iei kijken naasl hel fenomeen 
, an een vergrij1ini: , an 11111,• s.uncnlc 
' ing. 
Reeds 111 111'1!. diende senator l<ni:er 
Wicrinckx een we1woors1d 111 101 
wijziging van arnkel 19 van de 
gerneeruewet. ,lat overigens in een 
latere fase door andere collcua · ~- onder 
meer (k heer Brcync. werd ovcrgcno 
men. 

Het spreek! vanzcl! da! mei de 
invoerine van de nieuwe weddeschalen 
de 1:onle~,t grondig wordt gewijzigd en 
dat door de ,11icl.lkeuring van uw 
wetsvoorstel. mijnheer Vanpoucke. een 
aantal anomalieën wordt weggewerkt. 

Mijnheer de voorziuer. mijnheer Je 
minister. collega's. in de couuniv-ic 
werd door verscheidene leden met de 
nodige omzichtigheid te kennen 
gegeven dat de forse weddcverhogmg 
die nu wordt voorgesteld. enigszins 
overdreven i-.. Sommieen - niet ik • 
bestempelen 1.c als ~ onredelijk en 
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onevenwichtig. De weddeverhoging 
voor burgemeesters, schepenen en 
OCMW-voorzitters, die in sommige 
gevallen meer dan 600% bedraagt, lijkt 
schromelijk overtrokken. Ze overstijgt 
duidelijk de basisverzuchtingen. Men 
heeft een totaal ander elan aan de zaken 
gegeven. Er werd een euforisch 
perspectief gecreëerd dat schril afsteekt 
tegen de loonmatiging die in alle 
sectoren wordt gepredikt en van vele 
lagen van de bevolking wordt gevraagd. 
Een terecht inhaal- en correctiemanoeu 
ver dreigt op die manier een gevoel van 
antipolitiek op te wekken. Naar mijn 
mening is het nodig dat wij een 
bijzondere inspanning doen om dit zo 
goed mogelijk aan de bevolking 
trachten te verklaren. 

Mijnheer de voorzitter, de werkgroep 
Langendries is wat dat aspect betreft 
niet ver genoeg gegaan. Men is uit de 
bocht gegaan inzake de financiële 
implicaties, vooral voor de bevolking. 

Mijnheer de minister, zoals in de 
commissie werd gezegd, hadden wij 
verwacht dat men zich zou bezinnen 
over de rol en de functie van de 
burgemeester en de schepenen. ln de 
commissie werd onder meer voorge 
steld een inspanning te leveren om 
bijvoorbeeld door middel van een 
werkgroep of een administratieve 
commissie, de inhoud van de functie 
van burgemeester en schepenen aan een 
soort van modernisering te onderwer 
pen. Uit de praktijk blijkt immers dat 
een hele reeks bevoegdheden en 
opdrachten die tot het dagelijkse beheer 
van de gemeente behoren, nog worden 
uitgeoefend hetzij door een van de 
executieve mandatarissen. hetzij door 
het college in zijn geheel. Wij moeten 
tegelijkertijd vaststellen dat de functie 
van gemeentesecretaris meer en meer 
tot een functie van manager uitgroeit. 
Als men van deze functie op termijn 
ook een mandaatsfunctie of een aan de 
tijd gebonden functie zou kunnen 
maken. zou dat een hele verbetering 
zijn. 

Mijnheer de munster, los van alle 
financiële aspecten die we nu benaderen 
- u hebt daarop trouwens niet negatief 
gereageerd - pleiten wij ervoor dat 
binnen het departement van Binnen 
landse Zaken een inspanning wordt 
gedaan om burgemeesters en schepenen 
van een aantal louter administratieve. 
vormelijke bezigheden te ontlasten. 
zodat hun functie meer invloed krijgt op 
het vlak van beleid en zij zich minder 
moeten bezighouden met het dagelijkse 
beheer van de gemeente. waarvoor 
normalerwijze een uitstekende admini 
stratie moet instaan. 

De VLD is van mening dat een 
herwaardering van de wedden van 
burgemeester en schepenen nodig is. De 
Vlaamse socialisten zijn blijkbaar 
dezelfde mening toegedaan. 
Mijnheer Vanvelthoven. wij koppelen 
daaraan wel een beperking van het 
aantal executieve mandaten. Ik meen 
dat ook de SP dat herhaalde keren 
duidelijk heeft beklemtoond. Moeten er 
in een aantal gemeenten wel zoveel 
schepenen zijn ? Als de zaken enigszins 
worden gemoderniseerd en goed 
worden aangepakt. moeten wij de moed 
kunnen opbrengen om tegenover de 
forse weddeverhoging en de vereenvou 
diging van de dagelijkse taken van de 
executieve mandatarissen een vermin 
dering van het aantal schepenen te 
stellen. Zij die de lokale democratie en 
de democratie in het algemeen niet 
genegen zijn. geven we nu immers een 
argument in handen waartegen wij ons 
niet gemakkelijk met succes zullen 
kunnen verdedigen. 
Het komt mij trouwens voor dat men de 
repercussies van de forse aanpassingen 
nog niet volledig heeft ingeschat. 
Vooral in kleinere gemeenten zal het 
nieuwe stelsel een serieuze druk op de 
gemeentelijke begroting teweegbren 
gen. Dat gebeurt dan op een ogenblik 
dat heel wat gemeenten zware 
inspanningen moeten leveren om de 
buiten hun betrokkenheid voor het 
personeel afgesloten CAO's te kunnen 
honoreren. Tenslotte is het de 
gemeentelijke belastingbetaler - en hij 
of zij alleen - die voor de bijkomende 
verdiensten van zijn verkozenen zal 
moeten opdraaien. ln die zin meen ik 
dat het totale pakket dat wij hier 
aanbieden niet zo eenvoudig te 
verdedigen valt. 
Ook aan de consequenties voor de 
pensioenen werd in eerste instantie 
voorbijgegaan. Dit gegeven zal even 
eens in de gemeentelijke begrotingen 
meespelen. Het maakt de vorming van 
pensioenfondsen onafwendbaar. Verder 
is er nog het probleem van de 
perequatie van de pensioenen. Hoewel 
door het voorgestelde amendement de 
pensioenlasten voor de gemeenten in 
belangrijke mate worden verminderd. 
wordt mijns inziens een niet te 
verantwoorden ongelijkheid gecreëerd 
die de toets van het Arbitragehof 
misschien niet zal doorstaan. De 
discussie in de commissie leverde op dit 
punt niet voor honderd procent 
duidelijkheid op. Belangrijk is te 
noteren dat de socialistische fracties 
hun zogenaamd heilig principe van de 
perequatie verloochenen. Moeten wij 
dit zien als een voorbode van een 
nieuwe trend inzake het bepalen van 
overheidspensioenen ? 

Er zijn natuurlijk ook een aantal 
positieve aspecten aanwezig. Zo houdt 
de herindeling van de gemeenten in zes 
categorieën een wezenlijke verbetenng 
in. Inzake de cumulregeling rijzen hoe 
dan ook vragen over de gelijkberechri 
ging. Een parlementslid kan zonder 
enige fiscale weerslag onbeperkt zijn 
mandaat met dat van burgemeester in 
een gemeente met maximaal IO 000 
inwoners en mei dat van schepen in een 
gemeente met maximaal 50 000 
inwoners combineren. Dit geld, niet 
voor de federale ambtenaren die in 
gemeenten met minstens 30 000 
inwoners de helft van hun ambtenaren 
wedde zullen moeten inleveren. Men 
heeft mij daarop uiteraard vanuit onze 
eigen studiedienst attent gemaakt. 

De VLD blijft voorstander van een 
volledig cumulverbod tussen een 
parlementair en een gemeentelijk 
uitvoerend mandaat. Wij zijn nog steeds 
bereid om op dat vlak ja te zeggen op 
voorwaarde dat voor iedereen dezelfde 
regeling geldt. Misschien hel:;,~,. wij 
met deze regeling een eerste stap gezel 
om deze problematiek in een volgende 
legislatuur op te lossen. U hoeft mij er 
niet van te overtuigen dat de huidige 
regeling voor zeer veel kritiek vatbaar 
is. 

Door de herwaardering van hun statuut 
en door de beperking van hun aantal 
zullen de gemeentelijke mandatarissen 
op korte termijn noodgedwongen 
moeten kiezen tussen een loopbaan op 
het niveau van de lokale politiek of op 
het niveau van de federale of de 
gewestelijke politiek. 

Mijnheer de voorzitter. tot hcsluit 
verheel ik niet dat het geheel van 
diverse wetsvoorstellen en wetsontwer 
pen ongetwijfeld een stap in de goede 
richting is. Maar indien men tijden~ ile 
commissiebesprekingen was afgestapl. 
niet van de afspraken. maar op ti_jn 
minst van de teksten en van Je 
groepsvorming die men jammer genoeg 
wou handhaven. had de discussie 
ongetwijfeld een meer open en 
positieve wending aangenomen die 
wellicht tot betere resultaten zou 
hebben geleid. 

Hoewel dit geheel van wetsvoorstellen 
en -ontwerpen heel wat goede 
elementen bevat. zal de VLD zich bij de 
stemming erover in plenaire vergade 
ring onthouden. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders. président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent. monsieur le vice-premier ministre. 
chers collègues. je voudrais tout 
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Didier Reynders 

d'abord remercier M. Vanpoucke pour 
le rapport qu'il nous a présenté tout à 
l'heure. Celui-ci était précis, complet et 
- chose ô combien appréciable - bref, ce 
qui nous évite de revenir sur un certain 
nombre d'éléments concrets de chacun 
des textes qui sont soumis à 
l'assemblée. 

li convient tout d'abord de faire 
remarquer. comme M. Cortois vient de 
le faire. que ces textes sont issus d'une 
initiative prise par Ic président de la 
Chambre et de groupes de travail qui 
ont dès lors été constitués entre 
plusieurs formations politiques. J'ai. 
pour ma pan. eu l'occasion de 
participer au groupe de travail qui 
traitait de cette matière sous la 
présidence de M. Busquin, le président 
du parti socialiste. Ces textes consti 
tuent un premier pas entrepris par cinq 
partis. Cette législature en a vu d'autres. 
entre six ou même huit partis: 
rappelez-vous l'accord Octopus. Dans 
cc cas-ci. il n'a été possible d'associer 
que cinq formations politiques à 
l'élaboration de ces textes et je le 
recreue. Force est à nouveau de 
constater que plusieurs formations 
politiques préfèrent s'abstenir de 
participer aux débats de fond en 
maintenant des positions extrêmes sur 
différents sujets. Et, malgré tout, en 
bout de course, ils se rallient aux 
mécanismes mis en place. Je m'expli 
que. 

L'on peut comparer ce que nous avons 
fait et ce que nous allons faire ici à ce 
qui a été fait depuis une dizaine 
d'années en matière de financement des 
partis politiques et de dépenses 
électorales. A l'époque déjà, nous avons 
pratiquement été les seuls. parmi 
l'opposition. à entrer dans la "danse". 
On a alors prétexté qu'il s'agissait d'un 
petit pas. d'un pas trop faible. Mais 
d'année en année. les textes ont été 
améliorés et je crois qu'aujourd'hui, le 
résultut peut être qualifié de satisfaisant. 
Parallèlement. depuis que le finance 
ment public a été mis en place. tous 
ceux qui ont clamé dans cette assemblée 
que la réforme n'était pas bonne. n'ont 
malgré tout pas refusé ce financement. 
Somme toute. ils ont considéré que. 
finalement. cela pouvait quand même 
servir leurs propres intérêts et le 
développement de leurs activités 
politiques. 

Cela étant dit. nous continuerons à 
participer à ce genre d'initiatives dans 
la majorité comme dans l'opposition. 
chaque fois que nous estimerons que 
c'est un pas dans la bonne direction. 

Beaucoup de déclarations sont faites sur 
le mode du "plus blanc que blanc" dans 
les '-' -érentes assemblées. C'est pour 

cela que je vous interrompais tout à 
l'heure. J'entends beaucoup parler de 
"nieuwe politieke cultuur". On a même 
parlé de limiter le nombre de mandats à 
un par personne. Je n'ai toujours rien vu 
de concret en ce sens. La plupart de 
ceux qui plaident pour un mandat 
unique par personne sont. en général. 
parlementaire et bourgmestre et/ou 
membre d'intercommunales. Bref, ils 
déclarent que cc qu'ils font tous les 
jours est un vrai scandale. 

Beaucoup de critiques fusent au sujet de 
la décision prise au niveau de la seule 
chambre des représentants - dont on 
peut certes critiquer la forme - et qui lie 
la rémunération des membres à leur 
présence lors des votes. Ce n'est 
probablement pas la meilleure formule. 
mais il faut bien constater que c'est 
payant : tout Ic monde est présent lors 
des votes. L'hémicycle se remplit le 
jeudi après-midi lorsque nous devons 
procéder à une séance de votes. Dans 
d'autres assemblées, on critique cette 
formule. mais on n'en propose aucune 
autre. On ne déclare nullement qu'il 
serait préférable de lier la rémunération 
à la présence en commission. par 
exemple. 

Le président: La parole est à M. Willy 
Cortois, 

M. Willy Cortois (VLD): La présence 
du jeudi n'a manifestement pas 
amélioré la qualité du travail parlemen 
taire. 

Le président : La parole est ;1 M. Didier 
Reyndcrs. 

M. Didier Reynders <PRL-FDF1: 
Monsieur Ic président, je ne dis pas que 
c'est une solution magique, mais cela 
constitue un pas dam, la bonne 
direction. Et il faut bien constater que 
notre assemblée, qui est la seule dans 
laquelle on ait pris cette décision. voit la 
présence de ses membres augmenter 
lors des séances de votes. 

Dès que cette décision a été adoptée. 
j'ai déclaré que nous devrions trouver 
un mécanisme comparable à appliquer 
en commission. Cela éviterait d'ailleurs 
peut-être la répétition de ce que nous 
avons vécu depuis le début de cette 
semaine, c'est-à-dire la suppression de 
la moitié des commissions. le constat 
d'absence de quorum et les retards 
systématiques des membres. voire des 
ministres. 

De tels mécanismes ne sont sûrement 
pas parfaits. mais dans cette assemblée. 
ils fonctionnent. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant. voorzitter van de 
CVP-fractie : Mijnheer de voorzute-, 
we moeten de weddes van de ministers 
koppelen aan hun aanwezigheid. maar 
ook aan hun stiptheid. Dat zou een 
stimulans zijn ! 
M. Didier Reynders (PRL-FDF): Cc 
serait un premier pas dans la bonne 
direction. en effet. Je constate que 
certains ministres n · ont pas totalement 
abandonné le cumul ... 
De heer Van den Bossche. vice-eerste 
minister en minister van Binnenlandse 
Zaken : Vanuit eenzelfde denkr'chtmg 
stel ik mij de vraag of de regering dan 
ook geen bijbetaling zou moeten krijgen 
wegens haar bereidheid voorstellen mec 
te helpen verbeteren. Bespreken wij 
thans niet een aantal voorstellen "! 

De heer Paul Tant (CVP) : Wees al 
tevreden dat wc de aanwezigheid van de 
minister hier dan verdragen. 
M. Didier Reynders IPRL-FDF): Je 
suis heureux que le vice-premier 
ministre AGALEV soit au moins 
d" accord avec cette orientation ! li ne 
peut s 'empêcher d'aller encore ~ · asseoir 
sur les bancs des parlementaires. 
C'est un premier pas dans la bonne 
direction. Ce premier pas. dans Ic volet 
qui nous occupe Ic plus - je ne parle pas 
de la responsabilité pénale ou civile - 
repose sur une trilogie : une rémunéra 
tion correcte des mandataires locaux. 
une limitation du cumul et une 
extension des règles du congé politique. 
li est évidenr qu'il a été beaucoup plus 
aisé d'obtenir un accord sur I'augmen 
ration des rémunérations que sur la 
limitation du cumul ou sur l'Imposition 
renforcée d'un congé politique obliga 
toirc. C'est pour cette raison que je 
considère qu'il s·agil d'un premier pas 
dans la hunne direction mais 4u'1I y a 
encore certainement des efforts i1 faire. 
Je trouve tout à fait raisonnable que 1 · un 
considère dorénavant qu'un bourgmes 
tre doit être rémunéré pratiquement au 
même niveau que son secrétaire 
communal. Or. si l'on veut que Ic 
bourgmestre assume réellement des 
responsabilités dans sa commune. il 
doit disposer d'une rémunération 
comparable à celle du premier 
fonctionnaire de la commune. Nous 
n'avons pas pu aller jusque là. mais 
j'espère que dans l'avenir, si les règles 
de limitation de cumul se renforcent. un 
pourra y arriver, Il ne faut pas vouloir à 
la fois qu'un bourgmestre ait une réelle 
autorité politique dans sa commune et 
ne pas lui donner aussi Ic statut 
personnel qui conduit à cela. 
Je répète que ce premier pas n • est pas 
suffisant. Nous préférerions aller plus 
loin dans les règles concernant les 
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Didier Reynders 

limitations Je cumul. Celles-ci vont 
s'appliquer aux parlementaires - c'est 
une bonne chose. iorsque nous votons 
un texte>, autant l'appliquer tout d'abord 
à nous-mêmes - mais elles restent 
encore un peu floues pour ceux qui 
n · exerceront pas de fonctions parlemen 
taires. Je pense notamment à des 
cumuls exercés par des bourgmestres ou 
échevins dans toute une série de 
structures intercommunales ou autres. li 
y a là des efforts à fournir en matière de 
rationalisation el <le participation d'un 
plus grand nombre de conseillers 
communaux à la gestion de ces 
structures intercommunales. 

De même. il v a encore, monsieur le 
ministre. peut-être plus dans les entités 
régionales qu'à l'échelon fédéral, un 
certain nombre de ministres qui n'ont 
pas encore tout à fait compris ce 
qu'était cette fameusenieuwe politieke 
cultuur. On est bourgmestre en titre, 
mais. paraît-il en congé. sauf quand un 
événement important survient. A ce 
moment-là. on ne sait plus très bien qui 
est le bourgmestre réel de la commune. 
li me semble que, lorsqu'on est 
ministre, on ne devrait exercer que ce 
mandat ministériel. li y a encore même 
des ministres qui considèrent que 
présider une intercommunale ou une 
société de développemerit est très 
important. Même si l'on exerce des 
fonctions ministérielles importantes, il 
est très difficile de quitter cc genre de 
mandat. rémunérateur ou non. Dans 
mon esprit, ce n · est pas tant I' aspect 
rémunérateur yui est inquiétant dans ce 
genre <le fonction. c'est l'influence que 
l'on y exerce. Les influences regroupées 
dans une seule main. voilà l'élément Ic 
plus inquiétant. 

li y a dom; encore des efforts i1 faire 
pour arriver peut-être un jour à un seul 
mandai pour une personne. Mais si on 
veut aller dans cette direction. il y a 
bien sûr des etforts de rémunération et 
de statut à faire. mais il y a certainement 
aussi des limitations du nombre. J'ai 
plaidé à plusieurs reprises pour une 
lirnitauon du nombre d'échevins. par 
exemple dans les grandes villes. Je me 
demande parfois ce que font réellement 
- soyons gentils - un ou deux échevins 
Jans certaines grandes villes. comme la 
vôtre. monsieur le ministre, ou la 
mienne. A quoi servent-ils réellement, 
sil» servent à quelque chose? 

De même. doit-on maintenir un Conseil 
de l'aide sociale pour l'ensemble de la 
gestion d'un CPAS ou intégrer un 
président dans un collège des 
bourgmestre et échevins ? Tout cela en 
maintenant, bien entendu, un conseil 
<oécitique pour l'octroi des aides 

individuelles. Est-ce vraiment raisonna 
bit <l'avoir une deuxième assemblée 
communale. qui regroupe essentielle 
ment les "battus" du scrutin commu 
nal'! 

Même lorsqu'on a réformé l'Etat en 
profondeur et, soi-disant, enrayé Ic 
séparatisme. en 1993 - c'était la victoire 
des fédéralistes contre les séparatistes: 
on a vu ce que cela donnai! 
aujourd'hui ! - en proposant de limiter 
le nombre de mandats parlementaires. 
on a. au contraire. augmenté cc nombre 
de mandats. Une diminution du nomhre 
de mandats fédéraux a été annoncée afin 
de permettre la création <les assemblées 
régionales. mais on a ajouté la règle de 
remplacement des ministres par leurs 
suppléants. augmentant dès lors Ic 
nombre de mandataires dan- les 
assemblées parlementaires. 

A un moment donné. notre pays devra 
oser affronter, parallèlement au pro 
blème du statut des rérnunérauons et à 
lu limitation du cumul. la problématique 
du nombre des mandataires. Je rassure 
d'emblée les conseillers de raide 
sociale ou les conseillers provinciaux. 
C'est un débat de longue haleine. rai 
été J' assistant de François Perrin, 
professeur de droit constitutionnel. l! 
m'a toujours dit que dès les années 
1850. on parlait de la suppression du 
Sénat Aussi. les conseillers provin 
ciaux. les conseillers Je l'aide sociale. 
les procureurs généraux. etc .. peuvent 
être rassurés: ils font partie dl' la même 
vitrine d'un certain nombre d'institu 
rions, dont on se demandera encore 
longtemps sïl faut vraiment les 
maintenir, les I auonaliser, voire les 
supprimer! 

En conclusion, pour nous. cet accord 
n'est pas simple il prendre. car nous 
sommes la seule force de l'opposition il 
accepter d'y participer. Cependant, nous 
voterons ces différents textes. Nom, 
sommes convaincus que ce n'est qu'un 
premier pas. comme pour le finance 
ment des campagnes électorales et des 
partis. J'espère que dans les mms et les 
années à venir. on pourra enfin <.c 
pencher encore plus sérieusement sur la 
problématique des cumuls et sur la 
limitation du nombre de mandataires. 
Ces thèmes permettraient vraisernbla 
blemeut de parvenir à des solutions plus 
acceptables. Mais. je laisserai à d'autres 
le soin de dire à cette trihune combien il 
est regrettable d'augmenter dramatique 
mem des bourgmestres qui gagnaient 
des sommes "folles" jusqu'à présent : je 
pense notamment à ceux qui gagnaient 
152 000 francs par an, soit un peu plus 
de IO 000 francs brut par mois ~ Mais. 

on peut continuer de répandre dans 
l'assemblée. dans l'opinion. voire dans 
la presse l'idée que ce son: des 
montants inacceptables. 

Pour ma part, je reste convaincu que les 
mandataires doivent être correctement 
rémunérés si l'on accepte de limiter leur 
nombre et de leur imposer des règle, de 
cumul. 

Le président : La parole e~t à 
M. Jacques Lefèvre. 

M. Jacques Lefèvre. président du 
groupe PSC · Monsieur Ic président. 
chers collègues. tout d abord. je 
voudrais répondre à M. Reyndcrs 
qu'avant l 9()5. nos assemblées comp 
tarent 918 parlementaire, contre 61-1 
aujourd'hui. 

En voici Ic menu détail: k- niveau 
fédéral en comptait 396 contre 221 
maintenant: au Conseil régional wallon. 
ils sont pa"sé~ de 1114 à 75 et au Conseil 
de la Communauté française. Je 130 à 
94. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Revnders (PRL-FDF): 
Monsieur le présideru, je n'étais pas 
négociateur en 1993, mais il ne vous a 
sûrement pas échappé qu'avant 1995. 
nous siéuions dans les différentes 
a~sembléès avec plusieurs casquettes. 
Pour ma part. j'étais membre de cette 
assemblée, du CCf et du Parlement 
wallon. Si. évidemment. vous considé 
rez que cc faisan! - je peu, !c 
comprendre. étant donné Ic caractère 
contessionnel de votre forrnauon - je 
représentais trois personnes en une. """ 
chiffres sont di.'s lors corrects. 

M. Jacques Lefèvre !PSCI; C"csl k 
nombre de mandat!'> purlcmcntauc-, cl 
globalement. il n'y a pa~ l'if 
d'augmcmauon ~ 

M. Didier Reynders <PRI.-FDF1: Si. 
monsieur Lefèvre. soyons honnêtes ! En 
termes de personnes occupant dt"• 
mandais parlementaires, leur nombre a 
été augmenté mais exclusivement des 
suppléants remplaçant des ministres. 

M. Jacques Lefèvre (PSCJ: Mais b 
ministres ne sont plus des parlementai 
res ~ 

M. Didier Rq·nders (PRL-FDF1: A r époque. on • a conclu un accord 
maintenant le nombre de mandataires 
au même niveau. moyennant l'arrivée 
des suppléants pour remplacer les 
ministres. Et on a enregistré une légère 
augmentation, Le calcul auquel vous 
\"OUS livrez n'est pas sérieux. si run 
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Didier Reynders 

prend en compte les personnes qui 
avaient des doubles ou triples 
casquettes. Dans ce cas, il ne sagit plus 
du nombre de mandataires mais de 
mandats exercés par la même personne. 
C'est différent. 

M. Jacques Lefevre (PSC): Certains 
d'entre nous ont encore actuellement 
une double casquette. 
Les votes qui interviendront demain en 
séance plénière ont déjà suscité de 
nombreuses réactions et en susciteront 
encore, notamment dans la presse. 
Avant d'aborder les questions épineu 
ses, je voudrais préalablement insister 
sur le bien-fondé de ces réformes. En 
effet. depuis trop longtemps. les 
fonctions de bourgmestre et d'échevin 
souffraient d'un manque de revalorisa 
tion criant. eu égard à la charge de 
travail qu'exige une telle fonction. 
Comme Ic disent certains collègues 
laïcs. il s'agit d'un "véritable sacerdo 
ce". 
Désormais, les fonctions de bourgmes 
tre et u'échevin sont réévaluées. 
sensiblement. Nous assistons à une 
professionnalisation de la fonction. ce 
qui est une bonne chose. Ainsi. 
aujourd'hui, il est possible de faire de 
ce mandat sa seule profession, même et 
surtout puur les petites communes. 
Heureusement, les communes de moins 
de 5000 habitants sont de moins en 
moins nombreuses en Belgique, mais le 
revenu de leur charge de bourgmestre 
commence à devenir substantiel. La 
réévaluation pécuniaire est telle que 
c'est désormais tout à fait possible de 
vivre de sa profession de bourgmestre. 
Elle procure aussi l'immense avantage 
de susciter l'attirance de la profession. 
notamment vis-à-vis des jeunes : trop 
souvent. les fonctions de bourgmestre cl 
d'échevin n'ont pas été considérées à 
leur juste valeur. 
Déjà. spontanément. des mandataires se 
sont réjouis du fait que. grâce à celle 
nouvelle loi, ils voient moins la 
nécessité de remplir la tâche d'un 
mandat parlementaire qui absorbe aussi 
beaucoup de temps. En clair. comme 
l'ont dit MM. Revnders et Cortois, nous 
ne pourrons pas- faire l'impasse d'un 
réel débat sur les décumuls. Même si 
nous sommes une des rares démocraties 
à penncttre le cumul de député et de 
bourgmestre -dois-je rappeler que le 
gouvernement français lui-même pense 
à I'empêcher-, ce cumul n'est qu'une 
facette d'une problématique bien plus 
vaste. Des règles anti-cumul ont déjà 
été prises pour des mandats publics. Je 
pense quïl faut aller plus loin. 
Mes chers collègues. le vrai débat est 
qu · à partir du moment où un nombre 
i. -ortant de bourgmestres exercent 

actuellement d'autres mandats. prives 
ou semi-publics, est-il logique de leur 
allouer une rémunération élevée en tant 
que bourgmestre '! De telles dérives 
doivent être absolument évitées. 
De plus. on ne peut passer sous silence 
que l'augmentation du traitement des 
bourgmestres et échevins, comparative 
ment à celle des travailleurs. des 
demandeurs d'emploi et des pensionnés 
- sans démagogie aucune - est ressentie 
par la population, mais aussi par de 
nombreux hommes politiques. comme 
tout á fait disproportionnée. Je dois 
avouer avoir beaucoup de mal à 
comprendre qu'il t.iille attendre plu 
sieurs mois pour augmenter de quelques 
dizaines de francs les allocations 
familiales et les petites pensions. alors 
que certains bourgmestres verront. en 
une opération one shot, leur traitement 
multiplié par cinq. 
Autre problème sensible: qu'en est-il 
du financement de ces augmentations "! 
Le budget des petites communes risque 
d'être sensiblement mis à l'épreuve 
pour financer ces augmentation, de 
salaire. Certaines petites communes 
sont déjà exsangues et disposent de 
moyens humains fort limités. De 
nombreux bourgmestres des petites 
communes assument actuellement le 
rôle de secrétaire communal. On ne 
peut éluder la question du tinancement 
de ces augmentations de salaire. 
Vont-clics être payées par le fonds des 
communes ? Cela ne fera qu'augmenter 
la delle des Régions. Ou bien se 
tourneru-t-on, une nouvelle fois. vers Ic 
contribuable ., 
En clair, monsieur Ic pri:s,dent. chers 
collègues. les assises de la démocratie 
ont donné de bons résultats. mais il me 
semble logique de bien prendre la 
mesure de cc qui ;.c décide. Vent-on. a 
travers ces assises, améliorer la 
démocratie. ou simplcmcur. pour 
reprendre une expression connue."don 
ncr plus de liards aux maïeurs" ., Quel 
objectif poursuit-on'! Si la revalorisa 
tion des charges de bourgmestre et 
échevin est nécessaire. tout est-il résolu 
en matière de cumul "! Non. évidem 
ment. C'est là .. ic le répète. le noeud du 
problème. 
D'autres dispositions que nous allons 
voter demain constituent une réelle 
amélioration. 
Ainsi, le vote sur le projet de loi visant 
à améliorer les congés politiques en 
faveur des conseillers communaux et 
provinciaux. des bourgmestres et 
échevins dans le secteur public et privé 
est nécessaire. Dam, cc cadre. Ic régime 
des congés politiques est revu de façon 
à ce que le mandataire communal puisse 
consacrer davantage de temps à sa 

commune. On prévoit que la durée des 
dispenses de service accordées aux 
conseillers communaux el provinciaux 
soit augmentée. 
li en va de même pour le projet de loi 
relatif à la responsabilné civile et pénale 
des bourgmestres et échevins. li était 
patent que la responsabilité pénale des 
mandataires locaux était devenue uni: 
question très sensible. Les rmse- en 
cause de leur responsahihté ont suscité 
une réelle interrogation sur la portée cl 
les limites de leurs tonctions. L'étendue 
de la responsabilité des bourgmestres et 
échevins s'élargit d'autan! p111s que h:., 
cours et tribunaux interprètent avec plus 
de sévérité à leur égard la notion de 
responsabilité. L'accord intervenu pré 
voit Ic maintien du réuime de la 
responsabilité du droit cotnmun pour Je 
bourgmestre, tout en préconisam 
r aménagement de mécanisme, de 
garanties quant à leurs responsabilités .. 
Le projet prévoit un aménagement 
procédural visant à garanur I'mtervcn 
non de la commune en cas de mise en 
cause de la responsabüné civile ou 
pénale du mandataire local. un système 
de responsabilité civile des amendes d 
l'obligation, pour les pouvoirs locaux. 
de souscrire une assurance qui 
couvrirait la responsabilité civile des 
bourgmestres et échevins pour des 
fautes commise-, dans r exercice de 
leurs fonctions. Cette assurance pré 
sente I'avamage de conférer à la victime 
la garantie d'mdcmmsanon et d'assurer 
que la responsabilité civile personnelle 
de l'nuteur Je l'acte ,oit couverte. Pour 
Ic" bourgmestres et échevins. il é1ai1 
aussi importum que la commune pui-.sc 
être civilement rcspon!>.!hlC Ju parcmcm 
des illnende, :mxut:cilc.,; sont 
condamnés se<. organes. i1 l;r ,ui1c ,J une 
infraction commise Jans l'exercice ,li: 
leurs fo111:1i11m,. L1 commune pri.'ndm 
en charge un mt11m1111 "11hMan11cL ne 
plus. la commune né pourra exercer Je 
recours que pour motif ik .Jol. ,k foll!t' 
lourde ou légère préscnunn 1111 c:1rac1èrc 
habituel. 
Ainsi donc. monsieur Ic président, chers 
collègues, Ic vote qm inlcrvicmfrn 
demain sur le uoisiemc volet des a-.s1scs 
ne doit pas occulter la nécessué de 
poursuivre le débat. Comme le voie 
pour les consultations populaire.'> 
communales et provmcialcs qui ouvrent 
le débat sur Ic référendum. le voie 
d'aajourd'hui ouvre Ic débat sur Ic 
decumul. La démocratie se réforme 
lentement mais sûrement. Le tout est de 
bien réfléchir aux obJcctif. que l'on 
veut s • assigner. 
Je vais conclure par quelque chose 
d'assez original dans ce genre de débat. 
Je souhaite vous lire une proposuion 
d'amendement que j'aurais ,oulu 
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Jacques Lefèvre 

déposer et visant à modi fier I' article 3, 
qui indique les échelles de traitements 
des échevins et des bourgmestres avec 
un pourcentage par rapport au 
traitement du secrétaire communal. 
J'aurais préféré que cet article soit 
formulé autrement et libellé comme 
suit : "Les traitements des bourgmestres 
et échevins sont fixés par arrêté royal 
délibéré en conseil des ministres. en 
tenant compte de la limitation des 
cumuls, de la population de la 
commune et sur hase de pourcentages 
de l'échelon maximal de l'échelle de 
traitement du secrétaire communal de la 
commune correspondante, tel que fixé à 
l'article 28. augmenté ou diminué 
conformément au régime de liaison à 
ri ndice des prix applicable à cette 
échelle." 
J · ai constaté, ces derniers jours. que je 
nuurais pas de majorité pour cet 
amendement et je tenais à être loyal à 
l'égard de ceux qui ont signé ces 
accords. Aussi. puisque le Sénat va 
aborder à nouveau le sujet. je tenais à ce 
que ceue proposition d'amendement 
figure au rapport pour que le Sénat 
puisse éventuellement y trouver quel 
ques suggestions. 

Le président : La parole est à 
M. François Dufour. 

M. François Dufour (PS): Monsieur le 
président. monsieur le ministre. chers 
collègues. je suis particulièrement 
heureux d'intervenir dans cc débat au 
nom du groupe socialiste. 
Lor, de mon intervention. je me 
permettrai également de donner mon 
avis en cc qui concerne les propos des 
membres qui m'ont précédé à cette 
tribune. 
Les Assises de 
consruué. sans 
audacieux. 
En effet. réunir autour d'une table 
l'ensemble des formations politiques 
dérnocrauques de cc pays n'était pas et 
n 'est Jamais chose aisée. 
li y a peu. nombreux auraient été ceux 
qui auraient qualifié cette idée de 
chimérique. 
Si l'on peut regretter que certains partis 
démorratiques aient décliné l'invita 
uon, on ne peut que se féliciter des 
résultats obtenus, 

la Démocratie ont 
conteste. un pari 

Les propositions qui ont découlé de ces 
travaux ont prouvé - comme l'a dit 
M. Reynders - que le bon sens et la prise 
en compte de l'intérêt collectif 
permettent aux formations politiques 
démocratiques. ou du moins à certaines 
-~ · ·'.ntre elles. de transcender les clivages 
h.,nituels "majorité-opposition". 

Les différentes propositions de loi 
soumises à notre approbation consti 
tuent une formidable avancée en termes 
de transparence et de contrôle 
démocratique. des valeurs particulière 
ment chères aux yeux des socialistes. 
Le grand avantage de cette législation. 
même si elle n'est pas parfaite, c'est 
une meilleure clarté. En adoptant ces 
projets de loi. nous participerons à 
l'éradication de nombreuses zones 
d'ombre cr nous consacrerons le 
principe de la sécurité juridique. 
principe indispensable en vue d'assurer 
la pérennité de tout Etal de droit. 
Cela nous semble particulièrement 
important dans la perspective d'une 
saine et juste application de, lois en 
vigueur. 
Comme vous le savez. ces dispositions 
visent à limiter le cumul des mandats. à 
améliorer Ic régime des congés 
politiques en faveur des conseillers 
communaux. provinciaux. des bourg 
mestres et échevins. Elles visent 
également à apporter une réponse 
pertinente à la délicate problématique 
de la responsabilité civile et pénale des 
bourgmestres. échevins et membres de 
la députation permanente. Elles visent 
enfin à revaloriser le statut pécuniaire et 
social des mandataires locaux. 
Elles sont le fruit d'un large consensus 
qui s'est dégagé entre les partis 
démocratiques lors des discussions au 
sein du groupe de concertation de notre 
président d'assemblée. M. Langcndries. 
Cc consensus a été mi!'. au point et 
finalisé par Ic groupe de travail présidé 
par Philippe Busquin. président du Parti 
socialiste. 
Ces textes constituent 1111 certain 
nombre de pistes visalll il garantir la 
qualité de la démocratie politique de 
notre pays. 
Cet ensemble forme un tout. 
En cc qui concerne précisément 
l'approche locale de cette problémati 
que. insistons sur le fait que r époque où 
les autorités étaient exclusivement 
chargées du maintien de l'ordre public 
est révolue depuis longtemps. 
En un siècle. le rôle des pouvoirs 
publics locaux a également acquis une 
dimension sociale et économique. 
Les rmssions sont devenues plus 
nombreuses. plus complexes et. ipso 
facto. plus difficiles à maitriser. 
li s'ensuit que les gestionnaires sont 
appelés à consacrer bien plus d" énergie 
et de temps à leurs fonctions. 
Si. à différents niveaux. le statut social 
de certains mandataires a été amélioré 
compte tenu du fait qu'il s'agit de 

fonctions qui doivent parfois être 
exercées à temps plein. admettons que. 
jusqu'à présent. cette évolution n'a 
guère été perceptible au niveau 
communal. 
Une nouvelle barrière sociale s'est dès 
lors élevée progressivement. barrière 
qui. vous en conviendrez tous. entrave 
l'accès au mandat exécutif à l'échelon 
communal. notamment pour les bénéfi 
ciaires d'allocations sociales ou de 
revenus de remplacement. Sam, la 
garantie de pouvoir bénéficier de 
revenus complémentaires nu. à tout Ir 
moins. de pouvoir retrouver un emploi ;1 
l'issue de leur mandat. les candidats aux 
fonctions de bourgmestre ou d'échevin 
ne se bousculent plus au portillon. C"cM 
la raison pour laquelle les bourgmestres 
et les échevins se recrutent de plus en 
plus parmi les prépensionnés ou 
pensionnés et les fonctionnaires. Force 
est d'ailleurs de constater que le statu! 
social et pécuniaire des bourgmestres et 
échevins n'était pas bien réglé. 
Toujours dans cette approche locale des 
problématiques que peuvent rencontrer 
les autorités exécutives des communes. 
relevons que r on a prévu des mesures 
en vue d'adapter la responsabilité 
pénale des intéressés. Il était temps 
d'agir. 
Face à la multiplication croissante des 
missions attribuées aux autorité» 
communales. ces dernières se trouvent 
de plus en plus en pmie, et le terme C!'>t 
particulierement ré,·élareur. au, doutes 
et aux réticences dans r exercice de leur 
mission. tiraillées emre la rnlonté 
d'entreprendre et la crainte de fouter. 
entre l'obligation d'agir et Ic risque 
d" 0111ct1rc Cela peut c11m,t1111cr. -.an, 
conteste. un frein 11nportam :1 
l'innovation et iJ l"rniriative pour la 
gestion communnlc. 
A cet effet. trois pistes ont été tr.:icéc, · 
1. Un aménagement procédural visant ii 
garantir I'Imerventinn de la commune 
dans l'hypothèse de la mise en cause 
d'un mandataire local. 
2. La création d'un !'>)'Slèmc de 
responsabilité civile des amendes. cc 
nous avons été bien plus loin qu · au 
Sénat. 
3. L" obligation. dam, le cher des 
autorités locales. de souscrire une 
assurance visant à couvrir la responsa 
bilité civile des bourgmestres el des 
échevins. pour des fautes commises 
dans le cadre de leur fonction. Cela. 
vous vous en doutez. en vue d'assurer à 
la victime une garantie d'indemnisa 
tion. 
De plus. il est pour le moins évident et 
incontestable que la revalorisation de la 
fonction locale était indispensable car la 
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François Dufour 

situation actuelle, qui maintient 
depuis toujours non pas 6 ou 22, mais 
156 catégories différentes de bourgmes 
tres el échevins, avec un traitement se 
référant à l'échelle d'un rédacteur, ne 
correspond plus en aucune manière à la 
réalité des fonctions mayorales et 
scabinales el cela depuis plus de 20 ans, 
époque de Ia fusion des communes qui a 
vu le nombre de celles-ci ramené de 
plus de 2500 à 589 nouvelles 
communes. 

En effet. depuis Ia fusion des communes 
et Ia réduction drastique du nombre de 
bourgmestres el échevins qui en a 
résulté. les missions. les responsabilités 
et les activités des membres des 
exécutifs communaux se sont considé 
rablement accrues et. avec le temps, 
fortement diversifiées aussi. imposant 
aux bourgmestre et échevins des 
prestations de plus en plus importantes 
et exigeantes. Un exemple : rien qu'à 
Tournai. on a supprimé 29 bourgmestres 
sur 30. plus de 100 échevins pour 
l'ensemble des 29 communes: il en 
reste 8. Je crois que plus de 300 
conseillers communaux ont disparu. 
Tournai est Ia plus grande commune 
fusionnée de Belgique : 30 communes 
en une seule. J'ose Ie dire ici. j'ai 
questionné tous les bourgmestres et 
échevins de mon triple arrondissement. 
Dans une commune comme Flobecq. 
comportant 2500 habitants. le prédéces 
seur de mon collègue, M. D'Hondt, 
travaillait au moins 20 heures par 
semaine en tant que bourgmestre. Dans 
d'autres communes, c'était bien plus. Je 
précise que Flobecq est la seule 
commune n'ayam pas fusionné à cause 
de son statut linguistique particulier. 
Mais toutes les autres communes du 
Hainaut occidental ont fusionné. 
Lorsque cinq ou six communes ont 
fusionné. je vous assure. monsieur Ic 
ministre. que même dans les villages 
ruraux, il n'est pas possible. en tant que 
bourgmestre. de ne s'occuper que d'une 
seule ancienne commune; il faut gérer 
les cinq ou six communes. li est évident 
que le bourgmestre d'une commune 
rurale de 10 000 habitants, qui regroupe 
six communes fusionnées, est occupé 7 
jours sur 7 ! 

M. Willy Cortois (VLD): Ils doivent 
se syndiquer ! 

M. François Dufour {PS): Un jour, ils 
le feront probablement. En fait. ils sont 
syndiqués avec l'électeur, qui est le plus 
dur des syndicats. 
Cela me permet d'affirmer que la 
revalorisation importante envisagée 
pour les petites el moyennes commu 
nes. et relativement modérée pour les 
plus grandes d'entre elles. est tout à fait 

justifiée. Elle permettra enfin d'attribuer 
un statut financier correct aux 
bourgmestres et échevins, qui est 
largement mérité vu les responsabilités. 
charges et nombreuses prestations qui 
s'attachent aujourd'hui à ces fonctions. 
C'est d'ailleurs avec satisfaction que 
j'ai pu constater un très large consensus 
des membres de Ia commission de 
I' Intérieur sur celle orientation. A cc 
sujet. j'ai pris acte avec satisfaction de 
ce que Ic vice-premier ministre et 
ministre de l'Intérieur partage mon avis 
et estime lui aussi que le nombre actuel 
de catégories de communes. qui reste 
toujours fixé à 22 pour le calcul du 
traitement des secrétaires communaux. 
ne correspond plus aujourd'hui à une 
réalité sociologique et politique. Ce 
nombre de catégories pourrait être 
considérablement réduit à l'avenir, 
Dans le même temps où I' on accorde 
enfin une amélioration tantôt substan 
tielle. tantôt modérée des traitements 
des bourgmestres et échevins scion la 
taille de la commune. un projet de loi 
règle le problème du cumul de ces 
mêmes fonctions afin de permettre à ces 
mandataires de se consacrer principale 
ment à I' exercice de leurs fonctions 
mayorales ou scabinales. 
li convient en effe! d'empêcher que 
demain, le dicton bien connu "qui trop 
embrasse mal étreint" ne puisse à 
nouveau s'appliquer et se vérifier pour 
quelque mandataire politique à quelque 
niveau que ce soit. 
C'est ainsi que l'esprit général au sein 
des différents groupes de concertation 
dans Ic cadre des "Assises de la 
Démocratie" a été de privilégier la 
fonction de parlementaire. en lui 
donnant une place réellement prépondé 
rante. 
En conséquence. pour les parlementai 
res. il ~oit s'agir du mandat principal. 
les mandats locaux revêtant ipso facto 
un caractère accessoire. A cette fin. la 
rémunération pour Ic cumul des 
mandats ne peut dépasser un plafond 
fixé à une fois et demie l'indemnité 
parlementaire. ce plafond s'appliquant 
d'ailleurs à tous les mandats politiques 
quels qu'ils soient. 
Dans ces différents projets, il a été 
précisé que dans l'exercice de certaines 
fonctions. il faut pouvoir continuer à 
exercer des responsabilités d'adminis 
trateur. mais seulement si la rémunéra 
tion ne dépasse pas 20 000 francs par 
mois. ce qui exclut dès lors des 
fonctions exécutives au sens financier 
du terme. 
Mais un parlementaire ne pourra par 
contre pas exercer plus de deux mandats 
politiques publics rémunérés. La raison 

de ce "haro" sur les cumuls - ainsi que 
I' ont titré certains journalistes - réside 
dans Ie fait que les cumuls peuvent 
limiter la disponibilité des mandataires. 
nourrir des risques de confusion de rôle. 
sinon de collusions d'intérêts et 
légitimer. dans certains cas particuliers. 
des revenus exorbitants ! 

Ces principes sappliquent tant vis-à-vis 
des membres du Parlement de la 
Communauté française. du Parlement 
wallon. du Parlement tlamand. du 
Parlement de la Région de Bruxelles 
Capitale et du Parlement de la 
Communauté germanophone. 4uc vrs 
à-vis des parlementaires fédéraux et 
européens. 

Les autres projets de loi soumis à votre 
approbation limitent le cumul de la 
fonction de député permanent et 
harmonisent le statut financier et fiscal 
de celui-ci. Ils règlent la problématique 
de la responsabilité civile et pénale des 
bourgmestres et échevins. Ils améliorent 
les congés politiques des conseillers 
communaux. provinciaux, des bourg 
mestres et des échevins. tant dam, le 
secteur public que dans le secteur privé 
et améliorent aussi le statut social des 
mandataires locaux. 

- Président : M. Cortois, premier 
vice-président 

A cet égard, J aimerais évoquer 
l'auuude de certains parlementaires qui. 
nonobstant le fait qu'ils n'ont pas 
participé aux assises de la démocratie et 
n'ont pas voté en faveur de ces projets 
de loi en commission. ont adopté une 
position tout à fait modérée en 
commission, à l'jnverse de leurs 
interventions auprès des média-.. 

Le Parti socialiste. soucieux de la prise 
en compte de rintérêt générnl. 1loi1 
concéder qu'en ces temps de cn-e. 11 
n'était pas aisé de procéder ;1 i:, 
revalorisation du !>tatul pécunimre et 
social des élus locaux. J'ai d'ailleurx 
déposé une proposition de lm en œ M'l!S 
il y a quatre ou cinq ans. A l'époque. on 
m'a dit que c'était trop tÎJt car la 
population ne comprendrait pas. 
Heureusement qu'aujourd'hui, dam, le 
cadre de ces travaux importams. on se 
soit décidé à aller de r avant. Le Parti 
socialiste peut comprendre que. carica 
turée à l'extrême par quelques 
opposante; à cette réforme. celle-ci 
pourrait être mal comprise. 

Aussi. je souhaiterais. au nom de mon 
parti, apporter quelques précisions. que 
je fais miennes pour avoir eu 1 • occasion 
de participer de tout près à la réalité de 
la vie communale dans une petite 
commune. d'ailleurs fort dynamique 
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Françols Dufour 

avant la fusion des communes, et dans 
une grande ville - la plus grande ville de 
Belgique par sa superficie. ainsi que par 
le nombre de communes fusionnées -. 

- Préside/li : M. Langendries 

M. Van den 
N'oubliez pas 
mandataires ! 

Bossche, ministre : 
la qualité de ses 

M. François Dufour (PS): Certaine 
ment, monsieur le ministre. Je constate 
que vous connaissez bien les mandatai 
res communaux de Tournai. Je vous 
invite :1 les connaître mieux encore en 
leur rendant visite. 

Force est de constater que I' article 19. § 
Ier de la nouvelle loi communale, en cc 
qu'il autorise le Roi à fixer le traitement 
des bourgmestres et échevins en tenant 
compte de la population de la 
commune, crée une différence de 
traitement qui s'apparente. à notre sens. 
à une discrimination. l'eut-on. en effet. 
considérer que la charge à laquelle doit 
laire face ,m bourgmestre. et partant le 
traitement dont il bénéficie. soit 
uniquement fonction de l'importance Je 
ia population de la commune '! 

L'ensemble des collègues ici présents, 
qui exercent également des fonctions 
d'échevin ou de bourgmestre, en 
conviendront : il n'existe pas ... 

'.\1. Willv Cortois (VLD): Je n'ai 
jamais diÏ cela. 

M. François IJufour (PSI: Vous avez 
dit qu'il n'y avait pas de relation. Votre 
proposition considérait que tous les 
bourgmestre», qu'ils gèrent une com 
mune ile 2 500 nu de 10 000 âmes, 
devaient percevoir Ic même traitement. 
Cc faisant. vous répondez par 
lutfirrnauve à la qucsuon que je pose. 
Er pour une fois. je suis d'accord avec 
V(IUS. 

Il n'existe pas de rapport raisonnable de 
proportionnalué entre l'importance dl' 
la population cr les charges des 
bourgmestres et échevins. D'autant plus 
que dans les communes d'une certaine 
1:.11lk, Ic~ mandataires exécutifs bénéfi 
rient de tout un encadrement de juristes 
et de conseillers qui les aident dans 
I'uccomplissernent d'une grande panie 
de leur travail. ce qui n'est pas le cas 
dans les petites communes. 

Est-il normal qu'aujourd'hui. un 
bourgmestre à la tête d'une commune 
J~ 2 000 habitants perçoive moins de 
l -~ 000 trancs bruts par mois, alors que 
celui d'une commune de 35 000 
habitants perçoit un traitement sept fois 
supérieur '! 

M. Jacques Lefèvre <PSC) : li sera 
ruuhiplié par 5.29. 

M. François Dufour (PSJ: Neus 
considérons que la réponse à cette 
question est négative. C'est la raison 
pour laquelle nous avons souhaité 
aligner dans une certaine mesure Ic 
traitement du bourgmestre sur celui du 
secrétaire communal. De cette façon, on 
aboutit à une revalorisation substan 
tielle du traitement des mandataires des 
petites et moyennes communes, ainsi 
qu · à une augmentation beaucoup plus 
modérée pour les plus grandes d'entre 
clics. 

En cc qui concerne la problématique 
des cumuls. les auteurs de ces projets de 
loi sont partis de l'idée de base que le, 
indemnités proposées aux mandats 
politiques de parlementarre. de bourg 
mestre et d'échevin ne doivent pas être 
couplées .JUX revenus provenant d. une 
situation professionnelle (indépendants. 
secteur privé. secteur public). 

Cc que l'on a voulu éviter, c'est 
uniquement le cumul d'indemnités liées 
à des fonctions politiques ou publiques. 
Nous avons souhaité limucr plus un 
cumul de pouvoirs qu'un cumul de 
revenus. 

Par ailleurs. force est de constater qu'un 
excès de cumuls rend impossible une 
exécution correcte et consciencieuse 
des mandats, c'est-à-dire celle qu'est en 
droit d'exiger la population. 

Mais ni les difficultés techniques 
d'application ni Ier. effets pervers 
possibles d'une réduction contraigname 
des activités et des revenus ne doivent 
s'opposer à cette onenuuion tout à fait 
positive pour Ic rcnforcemeiu de l:1 
démocratie. C'est Ic prix à payer pour 
sortir de trop de situ;1tic1m, pour Ic moins 
contestables. C'est aussi Ic prix :1 payer 
pour aboutir à la rc";1lori,,11ion de, 
mandat-, et de, hommes politiques. 

L, même philosc,phie vaut également 
pour Ic cumul des mandats locaux: Ic, 
revenus de foncuons non politiques ne 
sont pas pris en considération dans le 
cadre du calcul de lïndcmnité liée à 
l'exercice d'un mandat politique. car 
nous considérons qu'il est important 
que le parlement reste composé de 
personnes qui ont un lien a,,·•~ la réalité 
quotidienne ou avec la situauon locale, 
soit via l'exercice d'une nrofession, soit 
via l'exercice d'un mandat politique 
local. 

Dans cet accord du groupe de travail 
piloté par notre président. Philippe 
Busquin. tous les mandataires sont donc 
placés sur le même pied pour les 
mandats publics. dans la même limite 
de rérnunér arion et les mêmes marges 
de cumuls de mandats. L'accord devrait, 
à tout le moins. écrêter les émoluments 
des plus grands collectionneurs et 

contraindre certains mandataires à 
réaliser des choix qui risquent d'être 
déchirants pour eux, par exemple. entre 
leur mandat de député. de bourgmestre 
ou un autre mandat public. 

A titre personnel, Je dirai qu'il aurait dû 
aussi en être ainsi pour les fonctions 
privées qui devraient également être 
limitées pour éviter la pléthore. Je 
regrette qu'aucun accord ne se son 
avéré possible sur cc point. En effet. 
après avoir entendu M. Concis. je 
voudrais faire remarquer qu'il )' a dans 
son groupe des personnes fort 
respectables mais qui ont des responsa 
bilités économiques Cl qui ,iègcnt dan" 
de très nombreux conseils d'udnnnistra 
non. 

M. Willv Cortois (VLD): C'est Ic cas 
aussi au.Parti socialiste 

M. François Dufour (PS): Dans Ic 
cadre des discussions. tant au sein de, 
Assises de la Démocratie qu'au sein du 
Sénat. il n'a certes pas été question 
d'éliminer la possibilité pour un 
parlementaire dt: jouer un rôle dans un 
exécutif local. car la réalité politique 
locale peut ainsi utilement s'exprimer 
dans les discussions au sein de notre 
assemblée. 

Monsieur le président. monsieur le 
ministre. chers collègues. le Parti 
socialiste considère que ces projets de 
loi vont dans Ic bon sens. car ils sont Je 
nature à restaurer Ic climat de confiance 
entre Ic cuovcn, Ic!> im,titutions 
publiques cl lé;; hommes politiquc,. 
C'est souhaitahlc d.im, une uémocrune 
comme la nôtre. 

Le Parti sociahste a toujours prùné la 
transparence. car tl n · a rien i1 cacher, li 
n'a donc rien i1 craindre ,ks nouvelle» 
obli!?alions contenucv dans ,·c~ h'\tr.''- cl 
il ,~illcra au respect ":ruJl11le1u, dl.' 
celles-cr p.ir tous. 

Les différent~ projets de 101 qui !>Ont 

soumis ia votre approbanon ~ont Ic frun 
d'une négociation pohlit1uc. consmuant 
ainsi un équihbrc entre Ic~ échuragcs L'I 
ks sensibilités Jes différente- forma 
tions politiques démocratiques pré-en 
tes. 

Certes. tout n'est peut-être pas encore 
parfait '. 

Mais ces textes ont Ic mérite d' exi-aer et 
de consacrer une avancée notable en 
faveur de la transparence et de 
r efficacité de r action des différents 
titulaires d'une charge politique. 

Rappelons-nous que la perfection 
n'existe malheureusement pas el l(UC. si 
elle doit constituer invariablement notre 
objectif premier. elle ne peul constituer 
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François Dufour 

un obstacle à notre activité sous 
prétexte qu'elle est une utopie. par 
définition inaccessible. 

Rappelons-nous que foute forme 
d'inertie, de léthargie ou de comporte 
ments inactifs est rarement bienfaitrice 
et constructive. 

C'est la raison pour laquelle, satisfait 
des résultats obtenus dans Ic cadre de 
ces travaux. le groupe socialiste 
apportera son soutien aux différents 
projets de loi soumis à votre 
approbation. 

Après cette intervention au nom du 
groupe socialiste, je voudrais ajouter 
quelques mots au sujet des interventions 
des collègues qui m'ont précédé à cette 
tribune. 

Je tiens à souligner la qualité et les 
bonnes conditions du travail réalisé au 
sein de la commission. Si je félicite le 
président de la commission ainsi que le 
rapporteur, je me dois également de 
féliciter Ic ministre de l'Intérieur, même 
si je ne le vois pas à son banc pour 
l "instant, Dans les discussions qui se 
sont déroulées au sein de la 
commission, le ministre a fait preuve 
d'un sens de l'écoute et d'une ouverture 
d'esprit auxquels ses prédécesseurs et 
collègues ministres de l'Intérieur ne 
nous avaient pas habitués. Je le 
remercie pour sa compréhension à 
l'égard des interventions pertinentes des 
nombreux commissaires qui se sont 
exprimés. dans le cadre de ces travaux. 

Monsieur Cortois, JC trouve que vous y 
allez un peu fort quand vous dites que 
les cinq partis qui ont déposé et signé 
ces textes se sont enfermés clans leur 
position. Vous n'avez pas pris le départ 
en même temps que les autres. 
autrement vous seriez satisfait du travail 
réalisé. La commission de l'Intérieur de 
la Chambre a sensiblement modifié les 
propositions émanant du Sénat. Je me 
permets de le souligner parce que c'est 
rare. En général. c'est plutôt le contraire 
qui se passe. Notre commission 
comptait bon nombre de responsables 
politiques compétents en matière des 
situanons, pécuniaire et sociale. des 
mandataires locaux. 

Je m'adresse maintenant à M. Lefèvre 
dont les propos m'ont quelque peu 
surpris. pour ne pas dire plus. Les vôtres 
aussi d' ailleurs, monsieur Cortois. 
Mais. crescendo. M. Lefèvre m'a 
encore plus surpris. parce qu'il 
appartient à un parti qui avait signé les 
textes initiaux. 

Monsieur Cortois, vous dites qu'il 
faudra faire un effort d'information et 
d'explication parce que les augmenta 
tion. accordées aux bourgmestres et 

échevins seraient manifestement exagé 
rées. d'après vous. Et M. Lefèvre 
d'ajouter que la population risque de ne 
pas comprendre car. quand il s'agit 
d'augmenter de dix francs les 
allocations familiales. il faut beaucoup 
de temps ou on ne peut simplement pas 
le faire, alors qu'on parvient à 
multiplier par quatre ou par cinq le 
traitement des mandataires locaux. Je 
trouve vos propos "imbuvables". 
J'espère 41Je vous ne Ic pensiez pas 
vraiment parce que je ne connais rien de 
plus démagogique. Je n'ai pas peur de 
faire cet effort d'information et 
d'expliquer que les mandataires locaux 
des petites et moyennes communes 
méritent d'être correctement payés. et 
depuis fort longtemps. 

Vous dites que vous avez déposé une 
proposition de loi en 1992. J'en ai aussi 
concocté une. en 1994. Les traitements 
des mandataires locaux étaient pratique 
ment inexistants pour les petite- et 
moyennes communes, ce qui était 
absolument scandaleux. Même s'ils 
reçoivent une augmentation de 400 à 
500'}. leur traitement sera déjà grevé de 
40 à 50%· pour les impôts. C'est 
évidemment une aubaine pour l'Etat qui 
en recevra la moitié. mais le traitement 
net qui restera aux bourgmestres et 
échevins ne sera certainement pas trop 
élevé par rapport à leur travail. à leun, 
charges, à leurs obligations. à leurs 
responsabilité ... Je n'ai nulle honte à 
défendre cette forte augmentation des 
traitements des bourgmestres el éche 
vins dans les petites et moyennes 
communes. 

Vous voulez que la population "lil 
mieux informée. mai, vous tenez des 
propos démagogiques à von égard. 
comme d'ailleurs certaine, personnes 
de cette assemblee qui n · ont pa-. 
participé il nos travaux. Si vous csumcz 
être surpayé en votre qualité 1k 
bourgmestre, refusez donc votre 
traitement ~ Travaillez gratuitement. 
comme les hobereaux, les comtes et les 
patrons d'entreprises qui étaient 
bourgmestres à la fin du X!Xème et au 
début Ju XXème siècle ! Mai, les lils 
d'ouvriers peuvent également être 
bourgmestres et échevins. Ils ont droit à 
une rémunération décente. Ils ne 
l'avaient pas et je m'honore. pour bien 
connaître cette situation, d'avoir 
participé avec de nombreux membres 
du parlement aux travaux de la 
commission de l'Intérieur el aux 
résultats obtenus. et j'espère que la 
séarce plénière se clôturera par un vote 
favorable de cette revalonsation 
largement méritée. 

Je n'approuve pas les positions de 
MM. Cortois el Reynders qui estiment 
que l'amélioration de !a situation 

financière des bourgmestres doit être 
compensée par une diminution du 
nombre de mandataires. M. Revnders 
allait même jusqu'à préconiser ·r inté 
gration du CPAS au sein du collège. 

Je participe aux activités communales 
depuis l'âge Je 23 ans. Je possède donc 
une grande expérience. Dans le, 
commune- relauvcrnent importantes. 
supérieures il 40 000 habitants. un 
échevin seul ne pourrait assumer. en 
plus des siennes. tou.cs les responsahi 
lités d'un présideiu de CPAS. Je mets 
d'ailleurs au défi toute personne 
désireuse d'assumer la responsabilité de 
président de CPAS d'une commune de 
.m 000 habuants. de Ic lai re ,ans prester 
u11 rmmmum de 711 heures par semaine. 
toute représentation politique exclue. 

Je ne parle que de I' examen des ca 
soumis par 1.: service ,ocial et le far, en 
connaissance de cause le demeure dans 
une commune de 60 000 habitantx. 
J'aime autant vous dire que ic, 
responsables du CPAS ont à faire face à 
une situation de piu, en plus 
inextricable sur le plan social. 

Si. selon vous. Ic président du CPAS n · a 
qu'à percevoir son petit traiternem 
d'échevin et laisser agir tous les 
services à leur suise . c'est autres chose, 
Mais te!le n·es1 pa, ma concepuon. Un 
CPAS est une administration publique. 
qui doit être supervisée, dirigée par des 
responsables politiques. Absolument ! 
car 1i convient. entre amre-, d'assurer la 
gc-uon du patrimoine cl de: mener des 
politiques foncières. ,\11,,1. 11111ns1cur 
Reyndcrs. je 11 · accepte pa, 1lc Ic, 
considérer comme membrcv Ju .:oliè~c. 
L1.·, CPAS de, communes de plus il1.· 
10 11111) habuams comptent actuellement 
un présrdenr. des l·1111,t'1llcr, .iin,i qu'un 
hur,•;111 pcnnancm L11r"'1uc ccl.i ,1.· 
ju,rifrc. il faudrait permeruc ,1u 
présidem de se !,ttrl' aider par de, 
v11:e-pr61dc111~ pohuquc» alm 411·11 ,w 
,;oir pas .:hari;1.· 11" a,.,umcr !' entr\'.rct~ 
des rùches. 

Le président : La parole est a M Didrer 
Rcynder-. 

M. Didier Retnders IPRL-i'DF,. 
Monsieur le ·pr6,iden!. monsieur 
Dufour, j'apprécie chaque lm• le 
numéro que vous donnez depuis la 
tribune. Voi;s affecuonncv particuhërc 
mem le sujet en questior 
Vous n· approuvez pas mes conceptions. 
mais encore faudrait-il que \'OU~ 
écoutiez ce que: r on dit et que vcus 
essay ie, de vouv posuionnei eu égard 
aux propos tenus, 

V(1us dites "qu'il faut garder un contrôle 
politique" et que 'Tor. travaille 
70 heures par semaine". r avoue être 
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Didier Reynders 

toujours surpris de ces calculs : des 
collègues disent travailler 14 ou 
1 5 heures par jour. En quittant à 
8 heures du matin, il faut ne pas arrêter 
jusqu · à 22 heures. voire 23 heures pour 
entrer dans ces limites. Or. en observant 
autour de moi. je n'ai pas toujours le 
sentiment qu'il en est ainsi. 

C'est une mode: Bernard Tapie a 
introduit le modèle du travail de 15, 
16 ou 17 heures par jour. Evidemment, 
si en déjeunant de midi à trois heures, 
on considère avoir travaillé pendant 
trois heures vu qu'on s'est fendu d'une 
phrase politique durant le repas. je suis 
prêt à travailler: d'ailleurs, j'ai parfois 
des rêves politiques: il m'arrive sans 
doute alors parfois de travailler 
24 heures sur 24. 

Cette réflexion sur le nombre d'heures, 
lancée au début des années 80, 
particulièrement avec des personnages 
comme Bernard Tapie, me laisse 
toujours pantois. 

Cela dit. en matière de CPAS. j'ai 
proposé une idée. dont je ne revendique 
nullement la paternité : André Cools est 
l'un des premiers à l'avoir émise. Je ne 
dirai jamais que tout ce qu'il a présenté 
est excellent mais, dans ce cas, je 
rejoins sa position. 

li s'agit d'organiser un véritable 
contrôle politique sur une des matières 
les plus importantes à l'échelon local: 
la lutte contre la pauvreté et la gestion 
du secteur social. Je considère anormal 
de disposer à la fois d'un échevin des 
Affaires sociales qui supervise de loin 
on ne sait plus très bien quoi, surtout 
dam, les grandes villes. et d'un conseil 
de l'aide sociale séparé. 

On a déjà fait en sorte que Ic président 
du CPAS siège occasionnellement avec 
Ic college. Je reste néanmoins 
convaincu qu'il serail beaucoup plus 
efficace d'avoir, au sein du collège des 
bourgmestre et échevins, un échevin 
responsable du CPAS. Cela n'enlève 
rien au fait que. pour traiter les dossiers 
individuels. une commission spécialisée 
se réunisse pour conserver la confiden 
tialité des cas. Mais la gestion politique 
de l'aide sociale doit revenir à des élus 
directement responsables. 

J'en ai assez de constater que, dans les 
grandes villes. nous sommes tenus de 
nous borner à observer ce qui se passe 
dans un des secteurs les plus 
importants. raide sociale. et dans un 
des secteurs les plus mangeurs de 
crédits. L'autorité politique directement 
élue. c'est-à-dire le conseil communal 
ou le bourgmestre. doit se contenter de 
regarder et d'attendre le transfert de 
1 ·, tormanon. 

Ma proposition est d'avoir affaire à un 
membre du collège des bourgmestre et 
échevins responsable du secteur de 
l'aide sociale. Il s'agit donc bien d'un 
renforcement du pouvoir du politique. li 
ne faut plus poursuivre cette technique 
qui voit I' élu. conseiller communal qui 
n'arrive pas à être échevin dans la 
majorité, devenir président du CPAS. 
Même dans des grandes villes. bien 
souvent, ce sont des conseillers 
communaux qui président le CPAS et 
conservent leur charge de conseillers 
communaux. voire parfois des battus du 
scrutin. 

A un moment. il faut en revenir à une 
logique de renforcement du rôle du 
politique en la matière pour faire en 
sorte que le débat social et la lutte 
contre la pauvreté réintègrent l'enceinte 
réellement politique et démocratique 
que constituent le conseil communal et 
son émanation, le collège des 
bourgmestre et échevins. C'est tout. 
En vous entendant à plusieurs reprises 
dans cette assemblée. j'ai toujours été 
convaincu que vous étiez plutôt 
favorable à cette démarche. Si nous 
nous écoutons et tentons de nous 
comprendre, nous pourrions arriver à 
des solutions communes. 

De voorzitt2r : De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier ŒCOLO 
AGALEV): Mijnheer Dufour, ik moet 
tot mijn eigen verbazing vaststellen dat 
ik de mening deel van de heer 
Reyndcrs. Als u echt belang hecht aan 
het OCMW kan u volgens mij enkel 
opteren voor verantwoordelijken die 
rechtstreeks ter verantwoording kunnen 
worden geroepen. Alleen al om die 
reden lijkt het mij van belang dat de 
voorzitter van het OCMW tegelijkertijd 
schepen van sociale zaken zou moeten 
zijn. Op die manier kan men onder 
andere vermijden dat er een zekere 
spanning ontstaat tussen de sociale 
werking van het OCMW en de sociale 
werking van het gemeentebestuur. Een 
integratie van beide functies lijkt mij 
dan ook aangewezen. 

Le président : La parole est à 
M. François Dufour pour clôturer son 
intervention. 

M. François Dufour (PS): Monsieur le 
président, je voudrais dire à M. Reyn 
ders et à M. Tavernier que la 
responsabilité politique de la conduite 
de l'aide sociale peut être envisagée. 
mais pas forcément dans les communes 
de grande importance. En effet. si la 
responsabilité politique du CPAS est 
confiée uniquement à un échevin des 
Affaires sociales. il faut bien se rendre 

compte que la loi n'octroie actuellement 
aucune responsabilité aux échevins 
mais seulement au collège. 
Aujourd'hui. d'ailleurs, des concerta 
tions ont déjà lieu entre le collège et le 
CPAS. 

Prenons le cas d'un échevin ou d'un 
conseiller communal qui serait prési 
dent du centre public d'aide sociale. li 
faut, tout d'abord. savoir que les 
communes d'au moins 40 0000 habi 
tants connaissent dei. problèmes très 
divers et nombreux. Si c'est l'échevin 
des affaires sociales qui est président du 
centre de public d'aide social. il n'aura 
pas la seule gestion du CPAS dans ses 
attributions. li ne lui sera donc pas 
possible de traiter tous les dossiers. 

Si je prends l'exemple de la ville de 
Tournai. il serait nécessaire que des élus 
politiques au second degré puissent 
assumer une responsabilité politique et 
contrôler les décisions et orientations 
politiques qui pourraient être prises par 
radministration. Dans le cas contraire. 
c'est l'administration qui mène la 
politique sociale. Si. à Liège. un seul 
échevin. par exemple r échevin des 
affaires sociales. doit s'occuper du 
centre public d'aide sociale. il n'aura 
pas. M. Reynders. la maîtrise de la 
politique de l'aide sociale. Les 
situations sont tellement diverses qu'il 
devra déléguer ses pouvoirs à 
r administration. 

J'ai connu l'époque où c'était Ic 
secrétaire communal ,1ui remplissait la 
fonction de bourgmestre. Il prenait 
également les décisions pour Ic collège 
des bourgmestres et échevins etc. 

Le problème est de pouvoir assumer la 
responsubihté politique pour toutes Ic~ 
décisions qui doivent être prises .. 

M. Didirr Reyatders !PRL-FDFl : 
Monsieur Dufour. si on prend l'exemple 
de Liège. Ic président du CPAS est seul 
à assumer la responsabilité tout en étant 
conseiller communal. Scion moi. il 
devrait intégrer Ic collège et. dès lors. 
débattre. avec ses collègues. de rune 
des problématiques principales en 
matière communale : celle des affaires 
sociales. C est. en effet, un des thème~ 
dont on débat beaucoup trop peu 
aujourd'hui au sein des collèges et des 
conseils communaux. 

M. François Dufour (PS) : Monsieur le 
président. il y a "gérer et "gérer". li y a 
"assumer des responsabilités politiques" 
et "faire semblant de les assumer. 

En tant que praticien de la chose 
publique et des réalités. je puis vous 
dire que si. à Liège. une seule personne 
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François Dufour 

doit conduire Ia politique de l'aide 
sociale et en assumer la responsabilité, 
elle se verra contrainte de déléguer ses 
pouvoirs à l'administration. 

M. Didier Reynders <PRL-FDFJ: 
C'est œ qui se passe. 

Le président : La parole est à 
M. Claude Eerdekens. 

M. Claude Eerdekens, président du 
groupe PS : Monsieur le président, nous 
sortons du débat qui est Ia revalorisation 
du traitement des mandataires commu 
naux (les présidents des CPAS, les 
bourgmestres, échevins. et conseillers 
communaux). 

Pour ma part. en tant que bourgmestre, 
je suis favorable à l'adaptation de Ia loi 
sur les CPAS afin de faire siéger. 
demain. le président du CPAS dans un 
collège et d'instaurer une gestion 
collégiale, et ce, même si chaque 
échevin et le bourgmestre ont des 
attributions qui sont Ic fait d'un partage 
consensuel. Pour ma part. je préfère 
responsabiliser collectivement une 
équipe plutôt que déléguer des pouvoirs 
à quelqu'un de bien intentionné. Je ne 
veux pas critiquer qui que ce soit ou 
personnaliser le débat. 
Mais cette réforme n'est pas à l'ordre 
du jour. Si demain, le débat était posé. 
je répète que je plaiderais. dans mon 
parti. en faveur d'une adaptation de la 
loi sur les CPAS et pour que l'échevin 
des affaires sociales soit également 
président du CPAS. Je suis partisan 
d'une structure qui, siégeant à huis clos 
de façon pluraliste, accorde, dans Ic 
respect du secret professionnel avec la 
discrétion d'usage, les secours qui 
sirnposent et le minimex. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer de 
voorzitter. ik deel de zienswijze van de 
twee voorgaande sprekers. ln ieder 
geval. de organisatie van de individuele 
dienstverlening moet geen onderwerp 
zijn van de politieke debatten. Wij 
moeten er ons wel van bewust zijn dat. 
mochten wij terzake een wijziging 
wensen. de bijzondere wet moet worden 
aangepast. Immers. deze aangelegen 
heid is geregionaliseerd. Mijns inziens 
wordt het een al te moeilijke 
evenwichtsoefening om ze op korte 
termijn te realiseren. Niettemin geef ik 
toe dat. rekening houdend met de 
rationaliteit van het beleid zelf en het 
feit dat cr vandaag zeer veel tijd aan 
overleg wordt besteed. het om een door 
velen gewenste hervorming gaat. 
Overigens. daardoor zal de bevolking 
ook · 'aar kunnen zien in deze materie. 

want zij weet thans niet goed hoe een 
OCMW zich tot het gemeentebestuur 
verhoudt. Er zijn alleszins goede 
argumenten om werk te maken van een 
wijziging dienaangaande. maar - ik 
herhaal het - dan moeten er nog een 
paar hindernissen worden genomen. 

Le président : La parole est à 
M. François Dufour. 

M. François Dufour (PSJ: Monsieur le 
président. je voudrais répondre à 
MM. Reynders et Cortois sur 
I' éventualité de réduire Ic nombre de 
membres du collège des bourgmestre et 
échevins. Je rappelle l'exemple de 
Tournai : 30 communes fusionnées en 
1976. entraînant déjà une forte 
réduction de mandataires communaux. 
Il y a eu 300 conseillers communaux, 
IO0 échevins et 29 bourgmestres en 
moins. Qu'a-t-on fait pour compenser 
cette situation '! On a recruté du 
personnel ! Cela étant. il ne faudrait pas 
qu'on réduise encore Ic nombre des élus 
car je crois que ce ne serait pas bon pour 
la démocratie. Outre Ia mission 
essentielle de gestion de la ville et de 
défense de ses intérêts. les responsables 
politiques ont également une mission de 
présence. partout dans les anciennes 
communes et dans les quartiers. Si vous 
réduisez encore leur nombre. plus 
personne ne postulera pour ce type de 
fonction car elle sera impossible à 
assumer. 

Pour conclure. je suis heureux d'avoir 
participé à œ débat ainsi qu'aux travaux 
en commission de r Intérieur. Je suis 
persuadé que Ic vote de cc projet 
constituera un très bon pas vers 
l'amélioration et la revalorisation des 
mandats politiques des bourgmestre" et 
échevins. Je pense aussi qu'il est bon <le 
limiter les cumuls. notamment pour les 
parlementaires. On a trop souvent dit à 
cette tribune que les hommes politiques 
ne valaient pas grand-chose. Je suis 
heureux qu'aujourd'hui. on envisage 
d'améliorer leur statut et de revaloriser 
leur fonction. C'est un début et f espère 
que, dans Ic courant de la prochaine 
législature. on pourra revaloriser 
également d'autres fonctions. 

Le président : La parole est à 
M. Jean-Pierre Viseur. 

M. Jean-Pierre Viseur (ECOLO 
AGALEV 1 : Monsieur le président, le 
problème des cumuls. des congés 
politiques. des statuts des mandataires. 
etc, n'est pas récent. ren entends parler 
depuis que je suis parlementaire et je 
suppose que ce n'était pas nouveau. La 
différence. c'est que cette législature a 
permis la discussion d'un projet. Je 
voudrais répéter que nous n'avons pas 

fait partie des assises de la démocratie 
car nous nous demandions ce que nous 
aurions pu y faire. En effet, depui, 
qu'ECOLO existe. il n'y a jamais eu de 
cumul. Nous n · avons donc pas à 
changer nos pratiques sous le prétexte 
d'une nouvelle loi. 

Mais si nous avions fait partie de ces 
assises de la démocratie, vous n'auriez 
pas manqué, monsieur Reyndcrs et tous 
les autres, de nous dire que nous étions 
là pour donner des leçons. A chaque fois 
que nous confrontons nos pratiques à 
celles des autres ou aux luis, c'est 
toujours ce que I' on nous rétorque. Vous 
avez donc raté une occasion de Ic faire. 
Mais je vois que vous voulez malgré 
tout prendre la parole pour nous dire 
que nous sommes des donneurs de 
leçons. 

M. Didier Re,·nders IPRL-FDF1: 
Monsieur Viseur. je ne vais pas vous 
dire que vous êtes des donneurs de 
leçons. mais lorsque vous prétendez que 
\'OUs n'avez jamais pratiqué Ici ou tel 
élément de l'ancienne culture politique. 
j" ai quelques doutes. Je ne vais pas cirer 
des exemples concrets. mais je constate 
que les règles internes dans une Jeune 
formation comme la vôtre évoluent 
avec le temps. A Liège. j'ai connu un 
secrétaire fédéral d'Ecolo qui m'a 
assuré que chez vous. les règles étant 
assez strictes. les parlementaires 
n'exercent pas plus de deux mandats 
afin d'assurer un renouvellement. 
Cependant. au terme des deux mandats. 
les Ecolos ont sont?é à instaurer de, 
règles <l'exception. Biemôt, vous 
compterez parmi vous des ministre» 
d'Etat qu'on pourra fêter pour leur" 
20 ans de parlement. comme 1111 va Il' 
faire pour d'autres. 

Je constate que. de plu!> en plus. les 
règlc!i sont aménagcahlei.. Som, l:1 
précédeme lét.tislaturc. je pensais avoir 
participé à une légi!.lalurc complète. 
Maii. j'ai appris que. scion vos rèl,!lcs. si r on met tin au mandat quelques mois 
avant la fin des quatre ans. il ne s'agit 
plus d'une législature complète cl l'on 
peut exercer alors un troisième mandat. 

Au conseil communal de Liège. je 
discute régulièrement avec un collègue 
chef de groupe Ecolo. qui était déjà 
secrétaire fédéral en 1986. li n'existe 
pratiquement plus aucun paru dont le 
président était en place il y a autant de 
temps. à part Ic mien dont Ic président 
occupait déjà ce poste au début des 
années ·so. Nos partis sont les deux 
seuls dans le cas. Votre secrétaire 
fédéral, comme mon président de parti. 
ont fait une pause carrière pendant un 
certain temps. Votre secrétaire fédéral a 
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Didier Reynders 

siégé au parlement et ensuite, il est 
redevenu secrétaire fédéral. Cela fait 
déjà maintenant plus de 13 ans qu'il a 
entamé cette carrière. 

Cela devient donc un peu lassant de 
vous entendre dire que vous n'avez 
jamais exercé de telles pratiques et que 
cela ne servait à rien de vous asseoir 
autour de la table, Je pense que vous 
devriez respecter vos règles internes 
avec un peu plus de rigueur et de 
scrupules car il est fatigant d'entendre 
les leçons données par une formation 
politique qui respecte tout. aux autres 
qui évoluent. 

J.:: constate que. depuis le déhut des 
années "80. votre formation évolue 
aussi petit à petit; elle adapte ses règles 
parce que la génération de ses membres 
vieillit et que la règle qui avait été fixée 
lorsquil« avaient tous 20 ans n'e-a plus 
tout à fait valable lorsqu'ils en ont 35. 

Je ne demanderai pas à M. Ecrdekens 
de vous parler du statut fiscal car cc 
serait trop long. Mais lors du débat sur 
ce sujet. on s'est beaucoup interrogé sur 
la façon dont vous rétrocédiez des 
rémunérations à votre rnouvernc · t. On 
n · a jamais bien compris cornrnem cela 
était accepté, sans parler des démissions 
et des retours au sein du parti. Il a même 
fallu aménager le règlement de 
l'assemblée pour éviter de devoir payer 
trop souvent des indemnités de départ 
qui étaient devenues une sorte de 
mécanisme interne à votre formation. 
J'ai tenu à apporter ces précisions car. 
dans un débat de fond comme celui-ci. 
vouloir apparaître systématiquement 
comme faisant partie d'une formation 
en dehors du début parce qu'ayant une 
vision tellement démocratique. 
citoyenne cl parfaite du monde 
politique qu'elle n'uuraii pas besoin J'y 
participer. cela me parait un peu 
caricatural. 

M. Jean-Pierre Viseur !ECOLO 
AGALEV) : Si vous commencez à 
parler ainsi. nous sommes partis pour 
une longue polémique. Je puis au moin 
vous répondre que cc qui faisait partie 
de la discussion lor, des assises de la 
démocratie n'avait rien à voir avec les 
exemples que vous m'avez cités. 
notamment ie nombre de mandats de 
secrétaire fédéral ou de parlementaire. 
Lorsque VllUS assimilez un secrétaire 
fédéral d'Ecolo à un président de parti, 
vous êtes largement à côté de la 
question car ce sont deux postes fort 
différents. Entre une personne seule et 
trois personnes qui doivent prendre des 
décisions collégiales et qui sont 
soumises à un contrôle interne 
nettement plus important que votre 
président de parti. je ne supporte pas 
Je vous fassiez une assimilation. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Revnders IPRL-FDF): 
Monsieur le président. pour une fois. Je 
suis d'accord avec M. Viseur, Ce n'est 
vraiment pas la même chose. Le 
contrôle interne est évidemment Ires 
différent. 

Si f ai bien cornpns, lors de la dernière 
élection des secrétaires fédéraux. 
chacun d'entre eux a obtenu près de 
trois cents voix. cc qui est énorme. Je 
vous signale que dans ma formation 
pohtiquc. il laut prauquemem atteindre 
10 000 voix pour être élu à la 
présidence et tous les membres votent. 
Ce ne sont pas des apparatchiks 
délégués par les membres qui 
participent à l'élection du président. 

C'est vrai : la situation démocratique 
est très différente. Et j'espère qu'un 
jour. les membres de voire formation 
politique auront le droit de participer à 
titre individuel à l'élection de leurs 
dirigeants. 

M. Jean-Pterre Viseur (ECOLO 
AGALEV): Monsieur Rcynders, ils en 
ont tous le droit. Il suffit de participer à 
rassemblée générale à laquelle tout Ic 
monde est invité. Chez vous. on vole 
par correspondance, pas chez nous. 
Voilà la différence. 

Le président: Revenez-en au fait. 
monsieur Viseur. 

M. Jean-Pterre Viseur IECOLO 
AGALEV,: Je ne demande pas mieux. 
111, msieur Ic président. 

En tout c,1.,. même si nous n · avons pa, 
participé aux assises Je la démocrauc, 
nous avons quand même travaillé sur ll.' 
sujet. Personnellement, j'avais dépose. 
en Janvier 1996, une proposition de loi 
qui traitai! de ces qucslions d.: cumul. 
Cette proposition était basée sur tnns 
pnncipes : la transparence, la disponibi 
lité et l'indépendance. 

Le premier de ces principes, la 
transparence. ne demande pas tellement 
d'explications. Cela concernait le 
problème du dépôt des listes de mandats 
et de patnrnoincs, qui ne fom pas l'objet 
du débat d'aujourd'hui. Tout n'est pas 
encore réglé de ce côté-là • il n'y a 
jusqu'à présent aucune application 
concrète •. mais l'on a avance: dans ce 
domaine. 

L<' deuxième principe. la disponibilité. 
est évidemment très différent. Nous 
considérions que Ic parlementaire 
devait pouvoir consacrer !a majeure 
partie de son temps à l'exercice de son 

mandat. Quand j'entends M. Dufour 
dire qu'un président de CPAS dt1il 
prester 70 heures par semaine. il fau1 
alors admettre qu'il ne peut y avoir 
cumul. 

M. François Dufour 1PS1: Cela 11;! ~e 
passe pas ainsi dans toutes li.:-. 
communes ! 

M. Jean-Pierre ViSt'ur IECOLO 
AGALEVJ: Mais si cenams présidents 
de CPAS doivent effectivement pre-ter 
70 heures par semaine. il e,1 clair quïl~ 
ne peuvent pas cumuler avec une mitre 
fonction. Je m.• vois vraiment ras 
comment ils pourraient Ic foire. 

De même. ~i on veut aussi exercer son 
mandai de parlementaire à temps plein. 
il n'est pas possible de cumuler avec 
une autre fonction. 

Le président : La parole c,1 ;, 
M. François Dufour. 

M. Fran4;ois Dufour I PS; : Mom,icur !c 
président, je dois préciser à M. Viseur 
que ï ai été. en 1985. à ia base d" une 
proposition au sem du parti socialiste en 
me de limiter Ic cumul des mandats de 
parlementaire el de bourgmestre et 
échevin d'une commune de plus de 
50 000 habitants. Comme cette ~ropo 
sition a été soumise, contre vents cr 
marées. à un congrès fédéral cl qu'elle a 
été estimée honnc par André Cools. eik 
a été acceptée par le paru ,oóah,tc 
francophone et intégrée dans i.cs ~tatub-. 

En ma qunlité de collabonaeur d'un 
bourgmestre d'une commune de plus de 
50 000 hubiiants. lJlli étail ét!;iil-meni 
sénateur. je savais pertincnuncm bien 
quïl était impoi,siblc de ~-umulcr l'i.'' 
deux foncuons. li ,·a !>:til!> llm.• 411c 
l'adoption de ccue propo~i1111n m·:i 
valu. â l'l' moml.'nt-fa. pa!> mal tl1'. 
problème». 

M. Jcan-Pierl"I! Viseur tECOLO 
AGALEVI: Nou~ sommes d'accord sur 
Cl' point. Et cela es! é!,!alcmem valable 
pour de plus petites communes, puisque 
nous défendons le pnncipc qu'il oc peu: 
y avoir de cumul. 

Le troisième principe contenu Jan, ma 
proposition est celui de lindépcndancc. 
On ne retrouve pas du tout cc principe 
dans le projet qui .:s! à r émde 
aujourd'hui. 

Le parlementaire est r élu de la nauon. 
il n'est pas le représentant de tel ou tel 
intérêt particulier, li faut donc que Ic 
parlementaire soit indépendant. non 
seulement par rapport aux autres 
instances politiques • comme Ic 
gouvernement, les instances européen 
nes ou communautaires mais 
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Jean-Pierre Viseur 

également par rapport aux instances 
économiques. sociales ou corporatistes 
de n'importe quel métier, du secteur 
privé comme du secteur public. 

li y a lieu en effet de prémunir le 
parlement contre des risques de 
collusion entre l'intérêt général et les 
intérêts particuliers, surtout lorsque 
ceux-ci revêtent des enjeux financiers 
ou des enjeux de société importants. 

Nous noyons donc qu'il est malsain 
qu'un parlementaire participe à la 
direction, I' administration ou la sur 
veillance • donc un poste de direction • 
d'organismes d'intérêt public (parasta 
taux. paracommunautaires. paraprovin 
ciaux, entreprises publiques autonomes. 
institutions publiques de crédit, etc.) ou 
d'une société privée importante. Nous 
avons connu un exemple en commis 
sion de I' Intérieur lors de I' examen du 
projet A~ TRIO. Nous avons décidé de 
procéder à des auditions. Nous avons 
notamment entendu un parlementaire. 
M. de Donnéa, qui est venu comme 
témoin. C'est un exemple évident de 
collusion d'intérêts entre un mandat de 
parlementaire et un autre mandat qui 
s'exerçait dans le cadre du Crédit 
Communal. 

li n'est pas question non plus qu'un 
parlementaire participe à la direction de 
mutualités ou d'unions nationales de 
mutualités. d'organisations syndicales. 
patronales ou sectorielles. d'organisa 
tions d'ordre professionnel· il ne s'agit 
pas de représenter I' ordre des médecins, 
des avocats, ... Il n'est pas question non 
plus d'être directeur de sociétés de droit 
commercial belges ou étrangères d'une 
certaine importance. Nous avions 
proposé de limiter Ic chiffre d'affaires à 
1 milliard. De même, pour les sociétés 
di: droit civil. nous proposions un 
niveau patrimonial de 500 rmllions. li 
est assez évident que si des décisions 
doivent être prises ici touchant 
éventuellement au patrimoine immobi 
lier. un gestionnaire de patrimoine 
immobilier ne peut pas décider de 
l'intérêt général alors quïl a en même 
temps un mandat qui l'oblige à défendre 
des intérêts particuliers. 

Voilà dom: les principes que nous 
comptions défendre. Aujourd'hui. quel 
les sont les réponses données ? 

li y a d'abord les congés politiques qui 
améliorent effectivement la disponibi 
lité. Nous sommes d'accord avec ce 
principe. mais le pas fait dans cette 
direction nou, paraît trop timide. 

Les mandats sont limités à deux 
mandats rémunérés, mais pas pour les 
bourgmestres et échevins. uniquement 
!JOUr les parlementaires. Il y a toutefois 
une limite de 20 000 francs. Tout 

mandat rémuncre a moins de 20 000 
francs est donc un mandat qui ne 
compte pas pour la règle du cumul. 

Les rémunérations des bourgmestres et 
échevins ont été augmentées. Nous 
avons toujours été d'accord pour dire 
que c'était nécessaire dans les petites 
communes mais pas dans les grandes. 
Cette augmentation s'est d'ailleurs faite 
en deux temps : lors de la législature 
précédente, on avait commencé par 
augmenter les rémunérations des 
secrétaires communaux et au cours de 
celle-ci. on a lié Ic traitement des 
bourgmestres et échevins à celui des 
secrétaires communaux. Cc cumul 
d'augmentations a eu pour conséquence 
que. dans certains cas et sans 
contre-parue, certains bourgmestres et 
échevins ont vu leur traitement très 
largement augmenté. La seule limite est 
fixée à 1.5 fois la rémunération du 
parlementaire. La seule limitation es! 
d'ordre financier et elle ne peul pas 
nous satisfaire. En effet. il ne s'agit pas 
seulement d'empêcher les gens de 
gagner trop d'argent. il s'agit aussi 
d'empêcher que des mandataires 
politiques réunissent dans leurs mains 
des pouvoirs beaucoup trop importants 
en se trouvant à différents niveaux de la 
décision politique. Nous croyons que la 
participation à la démocratie doit être la 
plus large possible et ne doit pas être 
concentrée dans les mains de quelques 
personnes. 

Certains ont déjà pris les devants pour 
détourner l'esprit même de la loi. Ainsi. 
à Mons. le bourgmestre était en même 
temps président de l'uncrcommnnalc 
ISPH. li a démissionné de celte 
intercommunale parce qu'il cumulait 
trop de fonctions en vertu de la loi cl 
des statuts du parti. L'uucrcommunnlc a 
réengagé M. Lafosse comme expert. 
avec Ic même traitement que lorsqu'il 
était président de lintcrcommunale. 

Cc n'est désormais plus un mandat 
politique. mais une fonction rémunérée 
au titre d'expert. 401 n'entre même plus 
en ligne de compte pour les cumuls. 
Vous pouvez donc constater que les 
règles déontologiques. quelle que soit la 
loi, doivent d'abord être ancrées dans 
les esprits et <fans les partis. 

Pour terminer, je voudrais dire que la 
revalorisation du travail politique. en 
particulier au niveau communal. n'est 
pas seulement une question d'argent. 
Dans le cadre de la discussion. nous 
avions proposé d'envisager d'octroyer 
une aide technique aux groupes 
politiques. en tout cas dans les grandes 
communes. étant donné le nombre 
important et le caractère souvent 
technique et complexe des dossiers 
examinés au sein de ces conseils 

communaux. Dans le même esprit que 
lors de la création de postes d'attachés 
auprès des groupes parlementaire'. . 
nous estimions que les groupes 
politiques dei. conseils communaux des 
grandes ville" devaient pouvoir disposer 
de l'aide technique de spécialistes. 
L'amendement que nous avions déposé 
dans cc sens a été repoussé parce que 
nous n'avions pas participé à l'accord 
politique. mais l'idée est lancée. Je tiens 
ia !a rappeler ic: car ,·c n'est pas la 
première fois qu'il faut attendre quelque 
temps pour permettre à une idée 
d'aboutir. 

Le pr(-sidenl: La parole est à M. Paul 
Tant. 

M. Paul Tant 1CVP1: Monsieur Ic 
président. à mon avis. il ne four pa, 
prévoir cc genre de réglementation dans 
la loi. puisque lu pos,;ihili:é de financer 
les groupes politiques au sein d'un 
conseil communal existe déjà li faut 
simplement avoir la volonté Je le faire 
concrètement. 

M. Jean-Pierre Viseur !ECOl.O 
AGALEVJ: C'est exact, monsieur 
Tant. mais l'amendement oue nous 
avions déposé prévoyait unè aide de 
l'Etat fédéral pour les communes qui y 
avaient recours. C'était une des raisons 
du dépôt de notre amendement. Je suis 
d'accord avec vous. les communes qui 
en ont la volonté politique peuvent déj:i 
le faire aujourd'hui. 

Chers collègues, f ,li exposé lil posi11on 
de notre groupe i1 propt1s de l'c•lM.'.mhtc 
des propositions à l'examen. S1 pom 
nous. œrlaines !>HIii plutôt bonnes. 
d'autres ne vont pas .is-.cz loin. 

Par contre, les projets ile lui concernant 
k., cumuls ne nous conviennent pa~ c1. 
(jUIII 11u·c11 disc M. Reynderv, som 
absolument contraires ;1 notre ph1!,>:.1• 
phie et à notre pratique. Nou, voterons 
en tout cas contre ces projets. 

Le présidenl : La parole est à M lxni,;. 
D'hondl. 

M. Denis D•hondt cPRL-IDF1 : 
Monsieur le président. chers collègues. 
je commencerai par m'associer aux 
félicitations adressées au rapporteur, 
M. Vanpouckc. pour son rapport 
objectif et très complet. 

Dans le cadre dev assises de la 
démocratie. la commission de r Inté 
rieur a examiné et voté un projet de loi 
relatif au statut pécuniaire et social des 
mandataires locaux. un projet de loi 
visant à améliorer le congé politique des 
mandataires locaux et provinciaux. un 
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Denis D'hondt 

projet de loi relatif à la responsabilité 
civile et pénale des bourgmestres et 
échevins, et enfin quatre projets de loi 
limitant le cumul de fonctions et de 
mandats. 

Comme beaucoup de commentaires très 
justes ont déjà été formulés, je me 
permettrai d'être bref et je me limiterai 
à quelques remarques sur les projets de 
loi concernant les mandataires locaux. 

Les assises de la démocratie ont dégagé 
un certain nombre de pistes visant à 
garantir la qualité de la démocratie, en 
élaborant un statut global des 
mandataires locaux. L'accord politique 
qui s'en est dégagé a abouti au dépôt de 
plusieurs propositions de loi au Sénat, 
devenues entre-temps des projets de loi. 
Ces projets ont notamment pour objectif 
de revaloriser les fonctions de 
bourgmestre ou d'échevin, particulière 
ment dans les petites communes, afin 
d'encourager le plus grand nombre de 
citoyens à les exercer. la commune 
constituant, comme le souligne l'exposé 
des motifs, "l'unité de base de notre 
système démocratique". 

Le projet de loi visant à améliorer le 
statut pécuniaire et social des 
mandataires locaux améliore le statut 
financier des conseillers communaux : 
le jeton de présence devient obligatoire: 
il sera indexé et sera octroyé tant pour 
les séances du conseil que pour les 
réunions des commissions: son montant 
minimum sera fixé à 1500 francs. tandis 
que Ic maximum correspondra au jeton 
de présence provincial. 

En ce qui concerne Ic traitement des 
bourgmestres et échevins. on soulignera 
que Ic projet de loi vise prioritairement 
les mandataires des petites communes. 
En effet. les tâches incombant aux 
communes sont de plus en plus diverses 
et complexes et n'ont cessé d'augmen 
ter au cours des dernières années. Les 
bourgmestres et échevins de ces petites 
communes doivent consacrer beaucoup 
de temps i1 leur mandat. De plus. ils ne 
disposent pas d'une administration très 
étoffée. Cette augmentation de leur 
volume de travail se double d'un 
surcroît de responsabilités. En consé 
quence. une revalorisation financière 
xirnposait. 

Je regrette cependant qu'on n'ait pas 
retenu notre proposition. Au lieu de 
fixer le traitement des bourgmestres à 
7'Y7r du traitement du secrétaire 
communal. on aurait pu le fixer à 100% 
du traitement de ce dernier pour les 
petites communes et porter ce 
pourcentage à 120% dans les commu 
nes de 'us de 50 000 habitants. Cela 

nous paraissait logique puisque les 
échelles barémiques du premier fonc 
tionnaire de la commune sont déjà 
graduées en fonction du nombre 
d'habitants. 
Les précisions apportées par le rapport 
complémentaire revêtent toute leur 
importance, puisqu'elles précisent sur 
quelles échelles barémiques sera 
appliquée la péréquation. 
Seules les pensions en cours à la date 
d'entrée en vigueur de la loi sont 
exclues de la péréquation résultant de 
l'augmentation des traitements des 
bourgmestres et échevins. c'est-à-dire 
qu'elles resteront liées au grade de 
rédacteur. alors que les pensions 
prenant cours début 2001 bénéficieront 
de la péréquation sur les bases 
nouvelles fondées sur le traitement du 
secrétaire communal. 
A côté de cel aspect important de la 
revalorisation des traitements des 
mandataires communaux. il convient de 
souligner la limitation des cumuls des 
mandats. 
Pour les cumuls des parlementaires 
(européens, fédéraux, régionaux) et 
députés permanents, la limite est 
double: pas de cumul entre l'un de ces 
mandats et plus d'un mandat exécutif 
rémunéré: un montant de revenu ne 
dépassant pas i .5 fois l'indemnité 
parlementaire. 
Quant aux mandataires locaux (bourg 
mestres. échevins. présidents du conseil 
de l'aide sociale), on a abandonné l'idée 
de limiter le nombre de mandats, La 
barre n'est que financière : la limite des 
revenus découlant de fonctions publi 
ques est fixée aussi à 1.5 fois le montant 
de l'indemnité parlementaire. 
Ces projets de loi concernent aussi : 
- les responsabilités pénales et civiles 
des bourgmestres el échevins ren 
garantissant notamment l'intervention 
de la commune en cas de mise en 
cause). Cela répare effectivement une 
injustice dont ont été injustement 
victimes des bourgmestres et échevins 
de bonne toi, 
- enfin, une amélioration des congés 
politiques, tant dans le secteur privé que 
public, (pour les conseillers commu 
naux et provinciaux. les bourgmestres et 
les échevins). 

Comme ra dit notre chef de groupe. le 
PRL-FDF appuiera ces propositions, 
assumant courageusement ses responsa 
bilités. J'aurais voulu rappeler à 
M. Letevre qu'on ne peut être assis de 
part et d'autre de la table. Ayant 
participé aux assises de la démocratie 
présidée par le président de la Chambre. 
le chef du groupe PSC aurait eu intérêt 
à tenir un autre langage. 

Le PRL a été et est fier d'être le seul 
parti d'opposition à figurer parmi les 
initiateurs de ces propositions. Voilà 
pourquoi en toute logique. nous 
voterons positivement tout comme nous 
l'avons fait en commission de 
I' Intérieur. 

Le président: La parole est à M. Albert 
Gehlen. 

M. Albert Gehlen 1PSC): Monsieur Ic 
président, chers collègues, c'est aurant 
par devoir que par intérêt que j'ai 
assisté à quelques réunions de la 
commission de l'Intérieur. Par devoir 
puisque je remplaçais un commissaire 
effectif. Par intérêt. ayant été bourgmes 
tre et étant toujours mandataire 
communal. Aussi, je puis vous assurer 
que ces projets relatifs aux mandataires 
locaux font l'objet d'importantes 
discussions au sein des partis et ce tant 
au niveau de l'arrondissement qu'à 
l'échelon local ou fédéral. 

C'est même Ic cas des citoyens qui 
s'intéressent souvent davamaee à la 
politique communale qu'à la politique 
fédérale. Récemment. je lisais un livre 
qui disait que la Belgique n'était rien 
d'autre qu'un pays de villes el de 
communes. Ces projets, comme l'ont 
dit beaucoup de membres à celle 
tribune. sont l'écho de ce qui est dil à 
l'extérieur de cette maison. 

Tout le monde est d'accord : c'est un 
pas important qui a été franchi mais 
nous n'en sommes pas encore arrivés à 
la parfaite réalisation de nos désirs en 
matière de statut des membres de" 
collèges. 

Cependant. M. Reynders a raison de 
dire qu'rl ne faut pas déformer IC!-. 
propos à la tribune. Un orateur peul 
faire le calcul de revulonsanon suivant . 
le mandai de bourgmestre revalorisé. 
dans une commune de 10 000 habi1an1. ••. 
comprenant donc un bourgmestre. 
quatre échevins et un président de 
CPAS. entrainera une multiplication par 
trois du mandat de bourgmestre. ce qui 
équivaudra à quatre mandats. 60o/, du 
traitement de bourgmestre donnés à 
cinq personnes aboutissent bien à trois 
traitements de bourgmestre. Un bon 
gestionnaire de commune effectuera ce 
calcul pour établir son budget 
communal. 

Voilà pour vous dire qu'au cous de ces 
réflexions. il arrive un moment où il 
faut nécessairement trancher. Nous 
r avons fait en commission et. demain. 
nous trancherons en séance plénière. 
Chacun aura à prendre ses responsabi 
lités. 
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Albert Gehlen 

Si je monte à la tribune, c'est pour faire 
état de divers échos. entendus ou reçus 
de la part de mandataires. lis concernent 
entre autres les pensions des mandatai 
res communaux. 
Nous avons rediscuté le projet en 
commission pour accepter un amende 
ment prévoyant que. pour les mandatai 
res pensionnés. la référence en matière 
de pension resterait la pension calculée 
suivant le traitement d'un rédacteur. Je 
parle des petites communes. 
Un ancien bourgmestre m'a fait 
parvenir un courrier par lequel il 
affirmait marquer son accord avec cette 
position à condition d'au moins toucher 
cette pension relative aux vingt années 
de maïorat durant lesquels il avait 
cotisé. Mais. dans les années 80, un 
ministre des Pensions. Pierre Maînil. a 
créé Ic principe de l'unicité de carrière. 
avec ses conséquences. 
Un exemple : une personne. qui a payé 
ses cotisations durant 25 années comme 
employé et durant 20 ans comme 
bourgmestre. se trouve finalement dans 
le cas d'unicité de carrière. On lui 
enlève 15 ans comme employé, ce qui 
lui laisse une pension nette de 19 000 F 
par mois en tant que salarié plus 
6 500 F. ce qui donne 25 500 F pour un 
bourgmestre qui a géré une commune 
de 8 000 habitants durant vingt ans. 
La loi que nous proposons ne remédie 
pas à de telles situations. Nous disons 
que. pour les anciens, la pension reste 
fixée aux montants antérieurs et nous ne 
touchons même pas à cette discrimina 
tion subie par les salariés ù cause de 
l'unicité de carrière. 
Un deuxième cas où, cette fois, nous 
sommes intervenus : le projet de loi 
repris dans le document 14IO qui 
présente une modification de l'article 19 
de la nouvelle loi communale. où nous 
rencontrons le même problème mais 
touchant un mandataire toujours en 
fonction. 
Prenons l'exemple d'un échevin d'une 
commune de 8 000 habitants qui 
touche. par mois. 28 000 francs nets. 
Cet échevin étant prépcnsionné, il ne 
peut cumuler sa prépension avec son 
mandat d'échevin. Par conséquent. il 
perd 18 000 francs par mois. 
Le projet de loi, tel qu'il sera voté 
demain. permettra à cet échevin de 
bénéficier d'une compensation s'il en 
fait la demande à la commune. 
Dans ce cas. la législation a été 
modifiée et c'est une bonne chose. 
li faut savoir que ce préjudice n'existe 
que pour les salariés. 
Le Conseil de la Communauté 
gerr nophone m'a demandé de faire 
pan «c ses travaux. Malheureusement, 

le Conseil de la Communauté 
germanophone n'a pu être consulté sur 
le projet de loi qui nous occupe. 

A la demande du Conseil de la 
Communauté germanophone, j'ai donc 
déposé un amendement que je compte 
retirer, après avoir eu l'accord des 
différents groupes que j'ai consultés. Je 
compte en effet le remplacer par une 
proposition de loi que je déposerai 
demain afin de ne par retarder nos 
travaux. 

Cette proposition de loi a trait aux 
congés politiques accordés aux 
conseillers communaux, provinciaux. 
bourgmestres el échevins dans les 
secteurs public el privé. Nous y avons 
également associé le Conseil de la 
Communauté germanophone. Celui-ci a 
le pouvoir décrétai el a les mêmes 
compétences que les conseils des 
communautés française et flamande. li 
se réunit de plus en plus régulièrement 
l'après-midi. Alors qu'auparavant. les 
réunions avaient lieu après 18 heures, 
elles commencent maintenant à partir 
de 15 ou 16 heures. En conséquence. les 
conseillers demandent que l'on aug 
mente leurs jours de congé politique. Ils 
souhaiteraient disposer de 4 jours par 
mois (2 jours rémunérés. et deux jours 
facultatifs sans rémunération). 

J'ai l'intention de demander l'urgence 
pour cette proposition de loi et j'espère 
que mes collègues I' accepteront. 

De voorzitter : De heer Patrick Van 
Ghcluwc heeft hel woord. 

De heer Patrick Van Gheluwe I SPI : 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. collega's. de bezorgdheid om 
de goede en correcte werking van de 
democratie, in alle geledingen van ons 
politiek bestel dwingt ons allen ertoe de 
nodige aandacht le besteden aan de 
omstandigheden en de wettelijke 
mogelijkheden waarin al onze besturen 
moeten functioneren. 
liet is vanuit deze bezorgdheid dat de 
Kamervoorzitter hel initiatief heeft 
genomen om met alle democratische 
partijen een gespreksforum te vormen 
omtrent mogelijk wetgevend werk om 
de democratie beter te laten functione 
ren. 
Persoonlijk betreur ik. mijnheer Cor 
tois. dat naast de meerderheidspartijen 
slechts één partij op de uitnodiging is 
ingegaan, maar dit maakt het draagvlak 
van de voorstellen toch iets groter. 
Latere uitnodigingen voor andere 
initiatieven hebben de afwezigen van 
toen niet meer links laten liggen. Hun 
actieve medewerking heeft in het 
Octopusoverleg een resultaat gevonden 
met een heel uitgebreide draagbasis. 

De zogenaamde "assisen van de 
democratie" hebben toch geleid tot heel 
wat wetgevend werk dat de democrati 
sche aanpak kan verbeteren. Voor 
degenen die aan de kant zijn blijven 
staan, is kritiek spuien natuurlijk heel 
gemakkelijk. Ze welen evengoed als de 
deelnemende partijen dat het resultaat 
een middenweg is en dat sommigen in 
deze of gene materie wel verder wilden 
gaan. ln elk geval zijn wij ervan 
overtuigd dat de voorstellen een stap 
vooruit zijn en dal niets doen en kritiek 
leveren achteruitgang betekent. 

De SP kiest dan ook voor de thans 
voorliggende verbeteringen. hoewel wc 
hier en daar verder hadden willen gaan. 
Het is een stap in de goede richting en 
waardevol genoeg om er de steun aan te 
verlenen, 

De wetsontwerpen die in de commissie 
werden besproken en thans voorliggen 
zijn het resultaat van de werkzaamhe 
den in de Senaat. De wijzigingen die de 
Kamer voorstelt zijn ons inziens 
verbeteringen en verduidelijkingen. Hel 
i" algemeen geweten dal het lokaal 
bestuursniveau op gemeentelijk vlak 
voortdurend meer en uitgebreidere 
taken toegeschoven krijgt. Ik denk aan 
de milieuverordeningen. aan het 
afvalbeleid. aan de ruimtelijke orde 
ning. enzovoort. 

Binnenkort zal de burgemeester nog een 
esscntiëlen rol spelen in het veiligheids 
beleid door de invoering van de nieuwe 
politiestructuur. 

Het gebrekkig sociaal statuut en de 
minieme vergoeding ondanks de steeds 
groeiende verantwoordelijkheid nood 
zaken de lokale mandataris in vooral de 
kleinere gemeenten. dus in meer dan u~ 
helft van onze gemeenten. om deze 
lokale verantwoordelijkheden in hoofd 
zaak als ncvenberoep of als hot,t,y IL' 
beschouwen, 

Er zijn dus weinig aanmoedigingen om 
de lokale mandataris naar meer 
professionaliteit te doen streven. 
Nochtans is deze professionele aanpak 
van het allergrootste belang voor de zo 
noodzakelijke bestuurskracht van de 
kleinere gemeenten. Vandaar dat de SP 
de voorliggende voorstellen steunt. 
omdat zij de nodige stimulans inhouden 
om de bestuurskracht van de gemeenten 
te verbeteren. 

Het gaat hier absuluut niet uitsluitend 
over de vergoeding van de lokale 
mandataris. Ook de burgerrechrelijkc 
aansprakelijkheid en de strafrechtelijke 
verantwoordelijkheid van de burge 
meesters en schepenen zijn aan de orde. 
Eveneens de regeling van het politiek 
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Patrick Van Gheluwe 

verlof als aanzet tot een gegarandeerde 
tijdsbesteding en de beperking van de 
cumulatie van ambten en mandaten 
zullen bijdragen tot meer professionali 
teit. 

Ten slotte regelt een wetsvoorstel de 
onbillijke situatie van lokale mandata 
rissen die momenteel een vervanging 
sinkomen genieten. 

De SP vindt hel verantwoord dat voor 
de bestuurders van de gemeenten een 
bezoldigingsherwaardering wordt inge 
voerd. Deze hetere vergoeding moet de 
burgemeesters en schepenen aanzetten 
101 meer tijdsbesteding aan hun lokaal 
mandaat. Voor de kleinere gemeenten. 
waar de opwaardering het grootst is. 
zullen deze mandatarissen ongetwijfeld 
gebruikmaken van gedeeltelijke loop 
haanonderhrekingen. waardoor de 
lokale bestuurskracht enkel maar kan 
verbeteren. 

Een grotere tijdsbesteding zal in de 
toekomst meer en meer nodig zijn. 
gezien de steeds complexere laken 
toebedeeld aan de lokale besturen. 
Hoewel de procentuele vergelijking van 
de vergoeding van de burgemeester met 
de wedde van de gemeentesecretaris 
001: problemen kan teweegbrengen, is 
deze vergelijking beter dan de vorige 
vergelijking met een opsteller bij de 
ministeries. temeer daar alle officiële 
stukken zowel door de burgemeester ab 
door de gemeentesecretaris dienen te 
worden ondertekend. Ook de gradatie 
van 75':i- tot 120% van deze vergoeding 
1s een aanvaardbaar voorstel. aangezien 
hier duidelijk het element tijdsbesteding 
in ongeveer dezelfde verhouding kan 
spelen. Een intense. kwalitatieve en 
grotere tijdsbesteding zou ook kunnen 
doen veronderstellen dat er lokaal 
minder mandatarissen nodig zouden 
zijn. De SP is hiervan overtuigd en ook 
voorstander, Hiervoor is evenwel 
momenteel duidelijk geen meerderheid. 
De toekomst zal uitwijzen of een 
vermindering is aangewezen. 

Het ontwerp voorziet in een regeling 
inzake vakantiegeld en eindejaarspre 
mie en tevens in een zekere 
bescherming in een stelsel van sociale 
zekerheid. Hoewel het hier nog niet om 
een globaal sociaal statuut van de lokale 
mandataris gaat. is er wel een 
duidelijke. toe te juichen verbetering. 
Mijnheer de minister. bij deze 
gelegenheid wil ik uw aandacht 
vestigen op het feil dat in vele 
gemeenten reeds vakantiegeld en een 
eindejaarstoelage worden toegekend 
aan de lokale mandatarissen. hoewel de 
wettelijke basis er nog niet is. Tot op 
heden zijn er geen schorsingsbesluiten. 
maar de gemeentelijke ontvangers 
zitte« in een moeilijke situatie. 

Aangezien in het wetsontwerp nummer 
1684 de Koning het vakantiegeld en de 
eindejaarspremie van burgemeester en 
schepenen vaststelt en tevens de regels 
zal vastleggen van het stelsel van 
sociale zekerheid voor de niet 
beschermden dring ik. vooral omwille 
van de moeilijke situatie van de 
ontvangers. bij de minister aan op een 
1.n spoedig mogelijke regeling. Ook het 
voorstel van collega Vanpoucke, door 
ons geamendeerd, biedt ab overgangs 
maatregel een oplossing voor de vele 
lokale mandatarissen die omwille van 
een vervangingsinkomen hun vergoe 
ding drastisch zien verminderen. Wij 
hebben er in de commissie goed aan 
gedaan om hierbij ook de gemeente 
raadsleden te betrekken dit onder 
dezelfde maatregel lijden. 

Na de bekendmaking in het Belgisch 
Staatsblad treedt de mogelijkheid tot 
compensatie definitief in werking. ln 
2001 zal deze compensatie nog enkel 
van toepassing zijn voor de gemeente 
raadsleden, aangezien de burgemeester 
en schepenen vanaf dan een volwaar 
dige vergoeding zullen ontvangen. 

Het ontwerp tol verbetering van het 
stelsel van politiek verlof voor 
provincie- en gemeenteraadsleden. 
leden van het OCMW. burgemeesters. 
schepenen en OCMW-vourzincrs biedt 
perspectieven voor de lokale mandata 
rissen. Ambtenaren uit de openbare 
federale sector kunnen terugvallen op 
een gannna van mogelijke arbcidson 
derbrekingcn. (Jok de ambtshalve 
verloven zijn in hel kader van een 
hetere vergoeding meer dan aanvaard 
baar. Een grotere tijdsbesteding voor 
hel politieke mandaat zal daardoor een 
grotere bestuurskracht meebrengen. 
vooral voor de kleinere gemeenten. Ook 
de gemeenteraadsleden van de grote 
steden worden op dat vlak niet vergeten. 
Voor de werknemers in de particuliere 
sector voorziet de wet in het recht om 
de arbeidsovereenkomst ten belope van 
de duur van het mandaat volledig op te 
schorten. De SP is zich ervan bewust 
dat er zich vooral in de particuliere 
sector nog heel wat problemen kunnen 
voordoen. Nu de wet van kracht wordt. 
is het aangewezen dat bij de opstelling 
van CAO's nog meer waarborgen 
kunnen worden ingeschreven voor de 
werknemers in toepassing en in 
navolging van deze wet. 

Hierbij roepen wij de gewesten op om 
hun ambtenaren dezelfde mogelijkhe 
den le bieden als de federale. 

Het wetsontwerp betreffende de burger 
rechtelijke aansprakelijkheid en de 
strafrechtelijke verantwoordelijkheid 
van burgemeesters. schepenen en leden 
van de bestendige deputatie biedt de 

betrokkenen een zekere bescherming 
tegen vorderingen tot schadevergoeding 
voortvloeiend uit hun ambt. Het spreekt 
vanzelf dat het hier enkel kan gaan om 
feiten begaan hij de normale uitoefe 
ning van hun ambt. Het is geenszins de 
bedoeling om gevallen van bedrog of 
schuld in te dekken. Momenteel staat 
vooral de burgemeester blom aan 
vervolging indien hij con-cquent de 
wettelijke verordeningen uitvoert. Het 
gebrek aan ernstige bescherming 
verhindert hem meestal ook preventief 
op te treden bij dubieuze of 
randgevallen. De consequenties zijn 
voor hem nier te overzien. Een betere 
bescherming zal het beleid in elk geval 
slagkrachtigcr maken. 

Over het tegelijkertijd bekleden van 
verschillende mandaten werden al 
verscheidene discussies gevoerd. Het 
morste! houdt een beperkende maatre 
gel in op twee vlakken. Het gaat mer 
name om de beperking van de 
cumulatie van hel mandaat van 
parlementslid met maximaal een 
uitvoerend mandaat en een beperking in 
de vergoeding tot anderhalve keer de 
parlementaire vergoeding. De discussie 
omtrent het al dan niet cumuleren van 
een parlementair mandaat met een 
lokaal uitvoerend mandaat resulteerde 
dus in een aanvaardbaar compromis. 
met name een beperking tot één 
mandaat. 

Hoewel wij verder hadden willen gaan. 
kunnen wij ons verzoenen met dit 
voorstel. ln dit verband heil in n.,g 
enkele bedenkingen. Ik heb de indruk 
dat men de discussie te sterk toespitst 
op het cumuleren van mandaten. Hel 
gaat hier om 4 000 à 5 1100 lokale 
mandatarissen mer hel heli: land. 
Momenteel zetelen 50 van hen in het 
Federaal Parlement. 1011dal>reki11g 
door de heu Wi/fr Cortms] 

Wc moeten dus toegeven dal cr een 
nauwe band hcstaal tussen h,:1 federale 
en het lokale niveau. Er bestaat dus 
voeling mei de basis. Oie voeling is er 
niet alleen via de burgemeesters. mam 
onder andere ook via de geneesheren in 
de commissie voor de Volks!!ezondheid. 
de advocaten en de notarissen in de 
commissie voor de Justitie en Je 
landbouwers die in hun commissie hun 
belangen verdedigen. Dit geld! voor 
vrijwel elke commissie. Men legt 
immers telkens de link en laat 
gespecialiseerde mensen zetelen in deze 
commissies. Het zou onverantwoord 
zijn om deze lokale band te verbreken. 
t Onderbreking door de heer Willy 
Cortoisï 

Het standpunt van de SP is dat wij 
bereid zijn het cumulverbod in te 
voeren als men dat ook doet voor de 
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Patrick Van Gheluwe 

vrije beroepen en de andere bezoldigde 
activiteiten die hiermee zijn gelinkt. 
Men moet de lijn doortrekken. Men 
spitst alies toe op de lokale 
mandatarissen maar men moet ook 
vrijuit over de andere zaken durven te 
spreken. ( Onderbrekingen door l'er 
scheidene leden) 
Het vooropgestelde plafond voor de 
inkomsten zal heel wat lokale 
mandatarissen doen inleveren bij een 
eventuele cumul. Vanaf 2001 zullen 
lokale mandatarissen van gemeenten 
mei minimaal 8 000 inwoners hij het 
cumuleren met een parlementair 
mandaat moeten inleveren. 
Ik ben ervan overtuigd dat deze 
maatregel zal bijdragen tol de beperking 
van de uitoefening van twee mandaten, 
vooral door degenen die een lokaal 
mandaat uitoefenen in grotere gemeen 
ten. 

De voorzitter : De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, ik 
vraag mij af waarop de heer Van 
Gheluwe zich baseert om dergelijke 
uitspraken te doen. 
Mijnheer Van Gheluwe, uw redenering 
in verband met de wedde van een 
burgemeester van een gemeente vanaf 
8 000 inwoners. klopt niet als men de 
vergelijking maakt met hun huidige 
wedde. 
Uw redenering is wel juist in de zin dat 
de wedde van een burgemeester van een 
gemeente vanaf 8 000 inwoners. net 
hoven de helft van de parlementaire 
wedde ligt. waardoor betrokkene een 
halve parlementaire wedde erbij krijgt. 
Praktisch gezien behoudt hij alles. op 
100 000 frank bruto na. Maar in 
vergelijking met de huidige situatie 
betekent dat voor diezelfde persoon een 
verbetering a rato van ROO f)(JO frank 
bruto. Dat 1s de correcte weergave van 
het systeem. 

De heer Patrick Van Gheluwe <SP): 
Mijnheer Tavernier. daarnet werden 
vergelijkingen gemaakt met de inko 
mens van arbeiders en van uitkeriugs 
gerechtigden. die niet onderhevig zijn 
aan drastische verhogingen. Sommige 
leden hebben zelfs gezegd dat aan een 
verhoging van amper IO frank 
fenomenale discussies voorafgaan. 
terwijl in deze aangelegenheid in 
sommige gevallen. in één klap 500% tot 
600'k verhogingen werden doorge 
voerd. 
Maar ware het volgens u verantwoord. 
mijnheer Tavernier, mochter. de sociale 
uitkeringen even lang bevroren zijn 
geweest als de uitkeringen van de 
mandatarissen ? 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, sta 
mij toe hierover later uit te weiden. 

Mijn Van Gheluwe, ik wil thans alleen 
ingaan op uw uitspraak als zouden 
burgemeesters \ an gemeenten vanaf 
8 000 inwoners moeten inleveren. Dat 
is een onjuiste redenering. gezien Je 
vergelijking met hun huidige situatie. 

Over wedden zal ik het later eventueel 
hebben 

Oc heer Patrick Van Gheluwe tSP,: 
De vergoedingen zullen ingaan vanaf 
het jaar 2001. Ik blijf erbij dat het 
correct is dat burgemeesters van 
gemeenten vanaf 8 000 inwoners. die 
ook een parlementair mandaat uitoefe 
nen. een deel van hun wedde van 
burgemeester moeten afstaan. 

Vooral in grote steden en gemeenten 
zullen heel wat betrokkenen ervoor 
kiezen geen twee mandaten uil te 
oefenen en één van de twee af Ic staan. 
precies omwille van hei belangrijk deel 
van hun wedde Jat zij zullen moeten 
inleveren. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, de SP 
staat volledig achter deze ontwerpen. al 
voeg ik er meteen aan toe dat wij op 
bepaalde punten verder hadden willen 
gaan. Deze ontwerpen zijn immers een 
stap in de goede richting en zelfs 
degenen die zich bij Je stemming 
erover zullen onthouden. gaven dat roe. 

Zodra deze wetten van kracht zullen 
worden, zal het parlement het effect 
ervan moeten nagaan en dl' gepaste 
conclusies moeren trekken. lnmiddcls 
wordt meer bestuurlijke :irmsla~ 
geboden aan de gemeenten en <lilt 1s ons 
doel. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV l : Wc zijn van memng dal 
een beter statuut nodig w;is voor 
burgemeesters, schepenen en gemeente 
raadsleden. W,11 tot nu loc bestond. 
voldeed niet. Verder zijn wc ook 
voorstander van de afschatline van de 
cumulatie. Dit 111<,et grondig gebeuren. 

Daarnaast hebben we ook enkele 
opmerkingen over de manier waarop 
deze wetsvoorstellen tot stand ziin 
gekomen. Belangrijke besprekingen Ói 
veranderingen moeten zo grondig 
mogelijk in het parlement worden 
besproken. De totstandkoming van deze 
wetsvoorstellen verliep niet zoals het 
hoon. Het is een slechte methode om 
een voorstel te ver buiten het parlement 
te bespreken. zeker wanneer dat 
voorstel dan gepresenteerd wordt ab te 
nemen of te laten. niet alleen voor de 
meerderheid maar voor nog een ruimere 
groep. Op basis van he! werk in de 

Senaat en op basis van hun verslag 
kunnen we besluiten dat er slecht werk 
werd geleverd. Gelukkig hebben we in 
de K;mer nog enkele - zaken kunnen 
bijsturen. misschien wel zo dat ze 
opnieuw moeten worden overgezonden 
aan ile Senaat. 

Over de vergoeding en hl!! sociaal 
statuut van burgemeesters, schepenen 
en gemeerueraadvlcdcn valt nog heel 
wat te zeggen. De vergoeding die 
burgemeesters of schepenen kregen wus 
een aalmoes, tenminste als te hun Job 
goed deden. Het staat buiten kijf dal het 
bedrag - voor de meesten - te laa;: was. 
Ik ken ook schepenen wiens voornaam 
ste bezigheid eruit bestond om geregeld 
een kermis te openen. de belegde 
broodjes voor het schepencollege te 
gaan halen en ze dan te verdelen onder 
de collcea's. Voor hen was het loon dat 
ze ontvingen wel aangepast aan het 
werk dat ze deden. Iemand die echter 
zijn job goed doei. moet een behoorhjke 
vergoeding krijgen maar il. heb hel wel 
moeilijk met de mate van aanp:1,~illl,'. 
die nu wordt vooruesteld. Ai, wc 
spreken over een \'èrmenigvuldiging 
met twee. dne ,,f vier overdrijven wc. 

Het is zeer delicaat om over weddes te 
spreken. Toch wil ik exphciet infaan 
legen een bepaald aspect van de 
verloning. De heer Dufour maakte Je 
vergelijking met de vergoeding van een 
gemeentesecretaris. Ik ga ermee 
akkoord dat een bureemeesicr meer 
moet verdienen dan een gemecnrcsecre 
tari!o wanneer het om c.:11 voh1jdsc juil 
g:1:11. Maar het kan toch nicl tl:11 een 
burgemeester van eert kleine gemeente 
die zijn Joh up een ,,f IWCl.' dagen 
uitoefent meer 71lU •'l'Hh1!11e11 d:m Cl"II 
voltijdse -.Cl'.'rctari~ '! Dan l!Jli wc 
verkeerd heiig. De twecvijfdc 1m:,t;1!ie 
van een burgemeester 11111c1 heter 
worden \ergo.:,! dan een ll.\œn1ldl' 
prestatie vau een g,:mel'illl"\C\·r~)l,111'. 
l.,tlt•n wc dit met "I' ,k ,1n1, dnJ\'''" 
Mï_1nhcer de voorzitter. '-'t•llcga·.,. de 
fundamentele bemerkrng op de rnorli!! 
gcndc wetsontwerpen en -voorsrellea 
heeft alles vandoen mei het gchrck aan 
funcueomschrijving. Een hcrckening 
van de vergoeding. van een welbepaalde 
functie en de m5"ha11ing van de liJd die 
hiervoor nodie is. ,.,urd1 normaliter 
bepaald op ba.~is van de inhoud van t..le 
functie. Het bclane van een eoede 
functieomschrijvmg is een cmulit,;; sine 
q11C1 11011. zeker als men de problemanck 
in het bredere kader plaatsl van ,:k 
discussies terzake die wc de voorbije 
jaren hebber: gevoerd, 

Mijnheer de voorziuer. colll.'ga·s. 1k 
herinner u aan het debat over de 
vergoeding en hei fiscaal !ol,1111111 van 
parlementsleden, S1munige11 beweerden 
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Jel' Tavernier 

dat een goed parlementslid tot 80 uren 
per week bezig is met zijn politiek werk 
en drongen aan op een billijke 
vergoeding. De vergoeding is wat ze is. 
Naargelang de invalshoek is ze 
overdreven of valt ze maar magertjes 
uit. Ik wens hierop niet dieper in te 
gaan. 

Een ander debat handelde over de 
wedde van de gemeentesecretaris. Hij 
was de manager van de gemeente - 
voltijds uiteraard - die de gemeentead 
ministratie moest leiden en opdrachten 
uitvoeren. 

De voorbije weken woedde het debat 
over de functie van burgemeester en 
schepenen. Groot was mijn verbazing 
sommigen te horen verkondigen dat de 
burgemeester de manager van de 
gemeente is. Het is het ene of het 
andere. Ofwel is de gemeentesecretaris 
de manager. ofwel de burgemeester. 

Daarom is een precieze functieom 
schrijving zo belangrijk. Voor de 
groenen is het duidelijk dat de 
burgemeester degene is die belangrijke 
politieke beslissingen neemt en de door 
de administratie en gemeentesecretaris 
voorbereide dossiers superviseert. 

Ik moet echter vaststellen dat een 
burgemeester - ook van kleinere 
gemeenten - voltijds bezig is. Hoe kan 
<lat ·.1 De burgemeester speelt niet alleen 
al te dikwijls voor parallelle gemeente 
secretaris maar draaft ook op als 
sociaal assistent. Collega's. dat is niet 
de taak van een burgemeester. Ik 
verwijs terzake naar een document 
van de CVP-fractie van het Vlaams 
Parlement naar aanleiding van het debat 
1wcr de cumulatie. ik citeer: "Het 
CVP-voorstel ten aanzien van politieke 
nevenfuncties is ingegeven vanuit 
de praktijkervaring ... - de CVP heeft 
heel wat praktijkervaring terzake - dat 
l'en burgemeester. schepen. OCMW 
voorzitter van een gemeente met 30 OCX) 
inwoners of meer daar minstens 
halftijds mec bezig is". 
Dit betekent dat de CVP - weliswaar 
zonder exacte functieomschrijving - 
oordeelt dat in gemeenten met 30 000 
inwoners of meer de burgemeester een 
halftijdse prestatie leven, in kleinere 
gemeenten is dat minder. Dat is mijn 
conclusie. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer de 
voorzitter, het moet mij van het han dat 
de heer Tavernier de problematiek te 
technisch benadert. Samen met veel 
collega ·s. CVP'ers en anderen, heb ik 
enige ervaring mei het gemeentelijk 
mandaat van burgemeester. 

Mijnheer Tavernier. neem het van mij 
aan dat men de functie van een 
burgemeester niet in schema's kan 
uitdrukken. De functie van burgemees 
ter betekent onder meer altijd 
beschikbaar zijn. niet alleen tijdens de 
werkuren. De functie van burgemeester 
is er een van luisteren naar de bevolking 
er ervoor zorgen dat mei hun wensen en 
verzuchtingen rekening wordt gehou 
den. U bewijst de functie van 
burgemeester geen goede dienst door 
alles in schema's te stoppen. 

Overigens. er zit een tegenstelling in uw 
benadering. Ik geloof fundamenteel in 
de gemeentelijke democratie die 
zichzelf corrigeert. Een burgemeester 
die alleen binnen bepaalde schema's 
beschikbaar is, zal niet lang burgemecs 
ter blijven. 

Mijnheer Tavernier. mijn beeld over de 
gemeentelijke mandataris is een totaal 
ander beeld. Er zijn nu eenmaal mensen 
die graag binnen bepaalde uren werken. 
Anderen zijn uit ander hout gesneden. 
Zij kunnen niet stilzitten. Zij zoeken 
een zekere dynamiek in de verantwoor 
delijkheid die ze meedragen. Dit kan 
men niet vertalen in nette statuten met 
afgebakende uren. Het is een stuk 
bezieling. een roeping bijna. 

De voorzitter : De heer Louis 
Vanvelthoven heeft het woord. 

De heer Louis Vanvelthoven. voorzit 
ter van de SP-fractie : Mijnheer de 
voorzitter. mijnheer Tavernier. ik luister 
geboeid naar uw woorden. maar ik ben 
het er niet mec cens. lJ betreun de 
gevolgde werkwijze als zouden deze 
wetsvoorstellen buiten het parlement tot 
stand zijn gekomen. Niets is minder 
waar. 

De voorzitter van de Kamer nodigt alle 
fracties uit die in volledige vrijheid 
beslissen om al dan niet aan een 
werkgroep deel te nemen om bepaalde 
problemen op le lossen. Het zijn de 
leden van de werkgroepen zelf die 
hebben bepaald wal 1.ij als prioritair op 
hun agenda plaatsen. Wa1 is er nog meer 
parlementair dan deze werkwijze ? 

Mijnheer Tavernier, u zegt terzeltdertijd 
dat de wetsvoorstellen zoals zij uil de 
Senaat zijn gekomen grondig werden 
gewijzigd. U noemde het "geven en 
slikken". Nee, het was een aantal 
voorstellen aanpassen en verbeteren. 

De heer Tant heeft ongetwijfeld groot 
gelijk te zeggen dat het werk van een 
gemeentesecretaris niet kan worden 
vergeleken mei dat van een burgemees 
ter of schepen. Een burgemeester heeft 
de politieke verantwoordelijkheid voor 
wat er in een gemeenschap gebeurt. 
Samen met zijn schepencollege neemt 

hij de initiatieven. overtuigt hij zijn 
gemeenteraad en wordt de secretaris 
samen met het personeel geacht 
alternatieven aan te dragen. Eens de 
beslissing over die initiatieven is 
gevallen. is het de secretaris zijn taak 
deze op de meest loyale wijze uit te 
voeren. Er is dus een heel groot verschil 
tussen de taak van een gemeentesecre 
taris. bij wijze van spreken levenslang 
benoemd. en de verantwoordelijkheid 
van een burgemeester en zijn schepenen 
die van de bevolking een mandaat 
krijgen om gedurende zef> jaar politieke 
initiatieven en de leiding over de lokale 
gemeenschap te nemen. De burgemees 
ter zal na zes jaar door de bevolking 
worden beoordeeld. De gemeentesecre 
taris wordt enkel. sinds enkele jaren 
door het schepencollege geëvalueerd. 
Dat i~ toch een grondig verschil. 

Bovendien is het de burgemeester die 
de verantwoordelijkheid draagt over 
heel het veiligheidsbeleid in zijn 
gemeente. Daarmee heeft de secretaris 
zo goed als bijna niets 1c zien. Ik denk 
aan de politie. de brandweer en de 
bijzondere taken die hij heeft voor het 
OCMW en het bestuur van het OCMW. 
Vervolgens mag toch ook nog worden 
gezegd dat de burgemeester het beleid 
moet vertalen naar de bevolking en dal 
hij is belast met het organiseren van de 
inspraak van de bevolking. wal geen 
kleine opdracht is. mijnheer Tavernier. 
ln gemeenten waar men die inspraak 
mogelijkhedcn ter harte neemt. slorpl 
dit veel tijd op van burgemeesters en 
schepenen. De gemeentesecretaris zal 
daarbij helpen en zul op 1.ijn beun 
vertalen en uitvoeren wat de hurgc 
meesters en schepenen te horen krijgen 
Daarbij functioneert hij inderdaad ,tls 
een heel goed instrument. Naast Jic 
puhlic relationsfunctic heelt de burge 
meester uiteraard de funcuc van socjaal 
assistent : hij is degene die de 
medeburgers ontvangt en 1.c raad geeft. 
Dît is geen sociaal dienstbetoon. 
Vandaag de dag is de burgemeester. nel 
als sommige schepenen die dat van 
harte doen. voor heel veel mensen de 
man waarbij ,e terechtkunnen als cr een 
aantal zorgen te vertalen zijn. Heel 
dikwijls volstaat het dal de burgemees 
ter een luisterend oor heeft. 

Als u de wedde van burgemeester en 
schepenen vergehjkt met de wedde van 
een gemeentesecretaris, moet u het 
volgende in rekening brengen. Wij 
hebben een referentiekader eezocht om 
in de toekomst alle willekeur te 
vermijden, om niet voortdurend te 
moeten aanpassen. Het referentiekader 
is er nu. maar vergelijk toch de taken 
van een burgemeester of schepen niet 
op het vlak van het nemen van 
verantwoordelijkheid. de aard van de 
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1 ouis Vanvelthonn 

functie en zo verder. Eigenlijk dacht ik 
dat u beter wist. Misschien weet u wel 
heter. maar er is niets zo populair als 
een aanval lanceren op een politiek 
mandaat dat op de ene of andere wijze 
geldelijk moet worden beloond. Derge 
lijke kritiek heeft in de maatschappij 
een uiterst vruchtbare voedingsbodem. 
Wij maken elkaar politiek echter wel af 
door op die manier goede voorstellen te 
kelderen. Dat is mijn diepe overtuiging. 

De voorzitter : Mevrouw Annemie Van 
de Casteele heeft het woord. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele. 
voorzitter van de Vtl-fractie : Mijnheer 
de voorzitter. ik wil hierover toch ook 
iets zeggen. Als wij de twee 
vertegenwoordigers van de meerder 
heidspartijen horen. lijkt het alsof het 
aards paradijs in alle gemeenten te 
vinden is. Dat lijkt mij lichtjes 
overdreven. Als wij het debat willen 
voeren over de tijdsbesteding van 
burgemeesters. kunnen er heel wat 
andere voorbeelden worden aangehaald 
dan hier reeds gebeurde. Ook wat de 
parlementsleden betreft moeten wij 
durven te zeggen dat de vergoeding die 
wij krijgen voor velen van ons 
rechtvaardig en eerlijk is voor het werk 
dat wij doen, maar dat sommige 
collega's daarvoor wellicht minder 
presteren. zonder daarmee iemand te 
viseren. Dat lijkt mij ook zo voor de 
burgemeesters. Als men burgemeesters 
wil vergoeden voor de politieke 
verantwoordelijkheid die zij dragen. is 
dat een heel ander debat. Hier werd het 
debat echter gevoerd over de tijdsbeste 
ding van de burgemeesters. Dat is 
belangrijk als wij het hebben over 
mogelijkheden tot cumulatie. Ik zou het 
persoonlijk niet zien ziuen om naast een 
parlementair mandaat ook nog een 
mandcat als schepen of burgemeester te 
vervullen. ook al woon ik in een kleine 
gemeente. Ik zou dergelijk mandaat 
immers ook nauwgezet willen doen. Ik 
nodig u echter uit om eens in een aantal 
Vlaamse gemeenten rond te kijken - het 
mag wel eens worden gezegd - waar de 
burgemeester degene is die elke morgen 
onderweg naar het werk een uur stopt 
om documenten te tekenen en die 
inderdaad elke zaterdag een zitdag 
heeft. Daar is hij het luisterend oor. 
Voor veel zaken waarmee zij echter op 
dat dienstbetoon komen. zouden zij 
eigenlijk terecht moeten kunnen bij de 
gemeentelijke administratie of bij een 
ombudsman. Ook dat mag wel worden 
gezegd. Deze discussie kan niet zo 
eenvoudig worden afgehandeld door 
enkele goede voorbeelden te geven. Ik 

geef u nog een voorbeeld. Sommige 
schepenen doen weinig andere inspan 
ningen ter vervulling van hun mandaat 
dan het bijwonen van een schepencol 
lege. 

Ik wil er trouwens op wijzen dat er in 
Vlaanderen nog gemeenten zijn waar 
enkel wordt gediscussieerd over de 
samenstelling van het schepencollege. 
U kent allemaal voorbeelden van 
gemeenten waarin de schepenmandaten 
worden verdeeld over de verschillende 
verkozenen van een partij om de centen 
eerlijk te verdelen. 

ln bepaalde gemeenten is het voor de 
gemeentesecretaris frustrerend om te 
werken. Ondanks het feit dat de 
gemeentesecretaris de zwaarste lasten 
moet dragen, wordt de wedde van de 
burgemeester opgetrokken 101 zijn 
wedde. 

U heeft ook gezegd dat die 
weddeverhoging te rechtvaardigen is 
gezien de politieke verantwoordelijk 
heid die burgemeesters moeten opne 
men. Op dat moment dringt een debat 
over de politieke verantwoordelijkheid 
zich evenwel op. 

De voorzitter : De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de voorzitter. ik 
zou aan mijnheer Vanvelthoven willen 
zeggen dat ik niet heb beweerd dat ik 
het werk van de burgemeester gelijk stel 
met dat van de gemeentesecretaris. Ik 
heb enkel gezegd dat ik sommigen in dit 
parlement heb horen praten over de 
gemeentesecretaris als manager van de 
gemeente. Hetzelfde heb ik nu gehoord 
over de burgemeester. Ik vind dit niet 
correct omdat het wel degelijk om twee 
verschillende functies gaat. 

Een debat over vergoedingen moet 
worden voorafgegaan door een debat 
over de functieomschrijving. Een 
dergelijk debat werd niet gevoerd. Ik 
ken het voorbeeld van een gepensio 
neerde die voltijds schepen "speelt". Dit 
is een ramp voor de administratie want 
die schepen gaat bij wijze van spreken 
over de schouder van de ambtenaar 
meekijken of een brief wel goed is 
getypt. Dit toont aan dat het ambt van 
schepen geen voltijdse functie is. Op 
die manier ontstaat een situatie waarbij 
een schepen in feite een parallelle 
sociaal assistent wordt. Mensen gaan in 
een aantal gevallen dan niet langer naar 
het OCMW maar stappen rechtstreeks 
naar de schepen. Het spreekt voor zich 
dat dit zeer menselijk is maar dit roept 
toch een aantal vragen op. onder meer 
over de kostprijs. 

Ik hoor in bepaalde fora soms klagen 
over de nieuwe lasten die aan de 
gemeenten worden opgelegd en dan 
vooral door burgemeesters en schepe 
nen die terzelfder tijd lid zijn van een 
parlementaire assemblee. Dit aspect is 
echter niet ter sprake gekomen in dit 
debat. Ik heb een aantal berekeningen 
gemaakt en daaruit blijkt dat in 2001 de 
uitgaven van de meeste gemeenten 
dankzij deze wet met zowat I tot 2'¼ 
zullen stijgen. Ook het debat over hel 
aantal schepenen heeft men niet durven 
voeren. Via een beperking van dit aantal 
had men de financiële impact van deze 
maatregel op de gemeentekas enigszins 
kunnen milderen. 

Ik ben uiteraard ontroerd als ik verneem 
waarmee burgemeesters en schepenen 
allemaal bezig zijn. Ik versta echter niet 
hoe het komt dat in deze Kamer 
36 burgemeesters en 17 schepenen zijn 
en in het Vlaams Parlement 
21 burgemeesters en 19 schepenen. Als 
die mensen werkelijk zo hard moeten 
werken. versta ik niet hoc zij Jit kunnen 
bolwerken tenzij dit verklaart waarom 
velen zo vaak worden weggeroepen uit 
commissievergaderingen. 

Ik neem aan dat dit de reden is waarom 
vandaag in twee commissies het werk 
niet kon worden voortgezet en er te 
weinig leden aanwezig waren. 

Ik besef dat sommige personen heel 
dynamisch zijn en van alles en nog wat 
aankunnen. Maar kunnen parlementsle 
den werkelijk cumuleren '! 

De heer l.ouls Vanvellhcnen I SPI : 
Mijnheer Tavernier. ik heb een 
opmerking en een vraag. 

U beweert dat de begrotingen van de 
gemeenten met I tot 2'iY zullen stï_j!_!('n. 
Ik heb een vlugge berekening gemaak1 
voor Lommel. Eén of twee proccm 
betekenen in deze Mad 1., of 
26 miljoen frank. Hel 1-. dus d11i1kh1k 
dat weerslag op de bcgroung geen hall' 
procent zijn. Vcnel dus in godsnaam 
geen onwaarheden aan Je goegemeente" 
U overdrijf) de mecruugave voor 
Lommel vier- tol vijfmaal, Dat ïs mei 
ernstig. 
Wat de cumul betreft. vraag ik mij af or 
de burgemeester-notaris. de burgemees 
ter-geneesheer. de burgemeester-apothe 
ker. de burgemeester-nijveraar meer tijd 
aan zijn gemeente besteedt en bijgevolg 
meer moet worden betaald dan de 
burgemeester-politicus. Laten wij eer 
lijk zijn : over het algemeen steken de 
fulltime politici de meeste tijd in hun 
gemeente. Dat leen de werkelijkheid. 
Let wel : dit is geen pleidooi voor 
politieke cumulatie. Ik zeg enkel dat 
men. wanneer men vergelijkingen 
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Louis vanvettuoven 

maakt. eerlijk moet blijven. Is men voor 
decumulatie, zeg dan ook "decumulatie 
over de hele lijn". Zo neen, kom dan 
achteraf ook niet klagen dat de 
vergoedingen van de burgemeesters 
schromelijk worden verhoogd. wam 
dan bent u opnieuw in tegenspraak met 
uzelf. 

Mijnheer Tavernier, wees consequent. 
Bekijk de zaken wals ze zijn en venet 
geen· onzinnige dingen. Een· verzwaring 
van de buitengewone begroting met 1 
tot 2';, is pertinent onwaar. Met een 
dergelijke aanklacht zei u de gemeen 
schap op het verkeerde been en bedrijft 
u antipolitiek. 

Dl· heer .Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV;: Mijnheer Vanvelthoven, ik 
zal de rekening maken voor mijn 
gemeente en u morgen het resultaat 
bezorgen. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP): 
Nee, mijnheer Tavernier, doc het voor 
alle gemeenten en voor alle schalen. 

De heer Jef' Tavernier (ECOLO 
AGALEVJ: Ik heb de cijfers hier niet 
hij mij. 

De heer Louis Vanvelthonn (SP): U 
zou die cijfers toch bij u moeten hebben 
als u tegengesproken wordt, niet alleen 
voor gemeenten met 8 000 tot 9 000 
inwoners. maar ook voor de gemeenten 
met 20 000 en 30 000 inwoners. 

Ik heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Uit de tabellen kan men 
afleiden dat de st(jging het grootst is 
voor de gemeenten 10120000 inwoners. 
Ik ,at II morgen cijfers geven - ik had 
toevallig Ji: berekening gemaakt voor 
dl' gemeente van de heer Van Ghcluwe 
op ha,is van de cijfers van het 
nunistcric van Binnenlandse Aangcle 
;!Cnhcùl·n \ an het Vlaams Gewest - en u 
;uit moeten toegeven dal men op 
termijn met een stijging van I tot 2<;i 
wordt geconfronteerd. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP1: Dat 
u ,i:lfs niet vermeldt Jat de vergocdi.ig 
voor de burgemeester en gerneemcse 
cretari s van kleine gemeenten beperkt is 
tot 75<:i- en dat dit percentage stijgt 
naarmate de gemeenten groter zijn. is al 
een hiaat in uw betoog. 
Bovendien zuil u geen berekening 
kunnen maken. want u kent de 
begrotingen van de gemeenten niet. Die 
verschillen grondig. Waarop baseert u 
zich dan om te zeggen dat de verhoging 
, an de bursemcestersvcraoedina de 
begrotingen e met 1 toi 2%" zal 
\ erzwaren -, Dit is aewoon de waarheid 
geweld aandoen. G';:ef dat toch roe ! 
De heer Jef Tavernier ( ECOLO 
AGALEV1 : lk zal u voor een aantal 
gemeenten morgen de cijfers bezorgen. 

Met betrekking tot consequent zijn en 
cumul. nodig ik u uit de agenda van 
vandaag nog eens te lezen. Daarop staat 
nog he: wetsvoorstel nummer 383 in 
verband met het tegengaan van 
cumulatie dat door Ecolo en Agalev is 
ineediend. Daarin wordt heel conse 
qu-cnt ook gesproken over pnve 
mandaten en over vrije beroepen. 
Bovendien worden die principes door 
Ecolo en Agalev in de praktijk ook 
consequent toegepast, 101 de gemeente 
raadsleden toc, alhoewel ik bii dat 
laatste wel enkele vragen heb. , 

De heer Louis Vanvelthoven cSP1: 
Voor uw partij 1s dat gemakkelijk. 
mijnheer Tavernier. want zij telt geen 
burgemeesters of schepenen. Indien u 
die wel zou hebben. zou het met dit 
principe niet anders gaan dan mei het 
rotatiebeginsel. Wanneer het Je partij 
uitkomt, mu ze .:r ook aan heginncn 
tornen. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer 
Tavernier. uw partij heeft voortdurend 
doeleinden en idealen die boven alle 
andere uusrijgen. Wanneer zij echter 
moet bewijzen dat zij het ook meent. 
doet zij niets. U beperkt zich tot het 
preken in de woestijn want dal is het 
veiligst. Zo wordt men ook sneller 
heilig verklaard. Men kan dan immers 
alleen maar naar zijn woorden en niet 
naar 11jn daden worden beoordeeld. 

Mevrouw Annemie Van de Casteeje 
(VU 1 : ll. wijs di: heer Tant erop dat zijn 
rrdencnne niet helemaal correct is. Ik 
moel c,,tîcga Tavernier niet ter hulp 
snellen. maar ik herinner eraan <lat <'r in 
hel Vlaams Parlement wel een ruime 
consensus \\ a~ om enkele cu.nutrcects 
te vcr-rrenacn en dar alleen de CVP-h..-1 
daar niet mec cens was. Di: CVP maakte 
trouwens dankbaar uebruik van het 
Lançendrics-ovcrleg ;;m dat cumulde 
hat voor een deel te ontmijnen en deze 
vergadering een cumulregeling voor te 
stellen. die cr eigenlijk geen meer is. De 
verstrcnging van deze regeling beperkt 
zich immers tot het pecuniaire vlak. 

Di: heer Paul Tant tCVP): Ik probeer 
effectief iets te doen aan di: problemen 
die zich voordoen. Ik meen dat dit meer 
verdienste heeft dan op de kantlijn te 
blijven staan en commentaar te: geven. 

De heer Jef 'Iavernler (ECOl.0- 
AGALEV;: Mijnheer Tant. wij zijn 
bereid om dit debat in elk parlement. op 
elk moment aan te gaan. U kunt geen 
enkel lid van mijn fractie het verwijt 
sturen dit dehat in de commissie uit de 
weg te zijn gegaan. Er zijn andere 
partijen die aan deze besprekingen 
nauwelijks hebben deelgenomen. ook 
vandaag in plenaire vergadering niet. 

Meerdere Agalev-parlementsleden heb 
ben de kans om gemeenteraadslid of 
schepen te worden. maar op dit 
ogenblik is cr niemand die deze twee 
functies cumuleert. Ik ben zelf twaalf 
jaar gemeenteraadslid geweest met. in 
alle bescheidenheid, een tamelijk 
gunstig gevolg. 

Dit debat 1-; niet ten einde. Daarvoor i, 
het te belangrijk. Voortaan 1.al men 1id1 
echter niet meer kunnen verstoppen 
achter het argument van de wedden om 
nog h\CC mandaten 1c cumuleren. 
Daarmee moet men het ren min-re een 
zijn. 

Ik betreur voorts dat wij geen 
jobomschri_jving gehad hebben en ,i..1 
wc het aantal schepenen nier hebben 
verminderd. 

Bij de voorbereiding van dil dossier heb 
ik tot mijn verbazing vastgesteld dat er 
m Vlaanderen nou enkele maar voorul 
in Franstalig België nog heel wat kleine 
gemeenten 1.ijn. Of men nu burgcmees 
ter van een kleine of van een grote 
gemeente is. maakt geer: verschil in de 
kennis van een aantal zaken. Tegelijker 
tijd rijst de vraag of we niet iets verder 
moeren gaan - en ik richt mij tot de heer 
Dufour - meer bepaald naar een 
schaalvergroting van een aantal 
eemeemen, De heer Dufour refereert 
steeds naar Doornik maar ik heb het 
daar niet over. 

- Hmr:itter : ,!,• hert Conois. 1•1•rMt' 
ondervoortiner 

ln hanstalig lkll,!I~ 1i1n 1•r nog meer 
dan 80 gemeenten me! minder dan 
.'i 000 mwoner ••. De b111gcmi:c:s11:, ,:an 
een gemeente nwt minder dan 5 1100 
inwoners moei over mi1111diiki: or,k 
nin~ en over miheubcleid evenveel 
kennen ;ib de h1.1ri1cmcc~1i:r , an "" n 
gemeente IIWI 1( 1100 n( 1 ~ 000 
mwonerv, Die burgcmc,•.,ti:r m11\"I 
n:uuurhjk oui. hl'hrH,rliJk worden 
vergoed. Ik wil mij ''"'r hel mcrigi.' 11ic1 
m Waalsl' ilan!_!eli:!!cnhcdcn menge», 
maar als men dii: \"CrTC!laamlc 
opsplitsing behoudt dan hctaall "'-' 
belastingbetaler toch nogal "at aan llJII 
burgemeesters en schepenen, Daarmee 
moel men ook rekening houden, 

Ik verwijs ook even naar de discussie 
die daarnet door de heer Dufour werd 
eevoerd in verband met de taak van het 
OCMW. Ik meen inderdaad dat we Je 
taken van het OCMW en van de 
gemeenten zullen moeten integreren. 

Terecht heeft de heer Tant gewezen op 
het probleem van de bevoegdheidsver 
deling. De OCMW-wetgc,·ing en de 
wetgeving op de: imercomrnunales zijn 
een bevoegdhcrd van de: gewe-ten. Als 
u die zaken in mekaar wilt schuiven, 
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Jef Tavernier 

dan wordt u automatisch met legistieke 
problemen geconfronteerd waarbij bij 
zondere wellen nodig zijn. 

Vanuit dat oogpunt alleen al zou het 
rnivschien toch verstandig zijn om na te 
denken of het geen tijd wordt de 
gemeentewet te regionaliseren voor de 
lokale besturen en voor wat ik noem. 
mijnheer Tant. de intermediaire bestu 
ren. 

ü weet dat dit niet nieuw is, maar we 
pakken daarmee niet vaak uit. Ik weet 
ook dat die stelling. om een aantal 
redenen die ik soms begrijp. door onze 
vrienden van Ecolo niet wordt gedeeld. 
Ik begrijp dat zij onder meer schrik 
hebben voor een zekere PS-dominantie. 
Wij kennen in Vlaanderen een 
CVP-dominantie en dat is soms lastig, 
maar nog draaglijk. li, kan 1111j echter 
best voorstellen dat een PS-domimmtie 
soms schrikbarend i,. 

Wij hebben ook gesproken over het 
sociaal statuut van die verkorenen. 
Mijnheer Tant. ik blijf problemen 
hebben mei die pensioenregeling en met 
de grote sprong die plots wordt 
gemaakt. 

Ik meen dat het er nogal rommelig aan 
toeging toen men ons in de commissie 
kwam uitleggen hoe het systeem nu 
eigenlijk in mekaar zit. We hebhen 
immers verschillende verklaringen 
gekregen. De meest correcte oplossing 
zou erin bestaan hebben een systeem 
van evenredigheid in te voeren. Nu valt 
men in de prijzen indien men als 
burgemeester of als schepen na 2000 
mei pensioen kan gaan. Gaat men vóór 
die datum met pensioen of wordt hel 
pensioen ervoor aangevraagd dan komt 
men in een veel nadeliger systeem 
terecht. Gezien de grote sprong die in 
de weddenschalen wordt gemaakt. 
vormt dit natuurlijk een groot verschil. 

Daarnaast heeft men in het wetsvoorstel 
nummer 14 1 ( l voor burgemeesters en 
schepenen en in zeer beperkte mate 
vuur gemeenteraadsleden - hun vergoe 
ding wordt eigenlijk beschouwd als 
zitpenningen en niet als loon - in een 
uitzondering op de sociale wetgeving 
voorzien, Hun verlies aan uitkeringen 
wordt gecompenseerd. Aan de onderte 
kcnaars van het amendement wil ik 
vragen of het werkelijk de bedoeling 
was Je inhoud ervan goed le keuren. 
Als ik het goed heb begrepen, zou een 
schepen die een uitkering verliest door 
het feit dat hij een vergoeding krijgt als 
schepen. voor dit verlies worden 
gecompenseerd tot een totaal bedrag 
van l 278 000 frank bruto, de wedde 
van een schepen in een gemeente tot 
511 000 inwoners. Voor een burgemees 
ter heeft -~n hetzelfde inwonersaantal 
genomen. Jat betekent dat het verlies 

voor een burgemeester kan worden 
aangevuld tot een bedrag van 2 1311 000 
frank. Ik begrijp dat er een soort van 
compensatie moet zijn voor degenen die 
een sociale uitkering verliezen door hel 
uitoefenen van een mandaat. Waarom 
vult men <lat bedrag voor schepenen 
evenwel aan 101 1 278 000 frank en mor 
burgemeesters tot 2 130 000 frank ·, 
Vandaar dat ik een amendement heb 
ingediend dat ertoe strekt voor de twee 
categorieën ongeveer tot hetzelfde 
niveau te komen. Dat betekent dat men 
dit bedrag voor een burgemeester moet 
beperken tot de weddeschaal overeen 
komstig een burgemeester in een 
gemeente van IO 000 inwoncrv, Het 
gaat hier immers om een uitzondering 
op de sociale wetgeving. die moet 
worden gemotiveerd: vandaar dat de 
adviezen van de Raad van State over 
vroegere voorstellen overigens altijd 
negatief waren. Men kiest nu een 
andere weg. die ik wil aanvaarden. Ik 
heb evenwel de mdruk dat men een 
ongelijkheid invoert en men voor 
burgemeesters te hoge compensatie, 
wil. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP) : 
Collega Tavernier. het wetsvoorstel 
nummer 1410 treedt in werking de 
eerste maandag na verschijning. Als uw 
amendement wordt aangenomen, brengt 
dit een enorme discnminaue teweeg 
tussen een burgemeester en een 
schepen. De burgemeester zal immers. 
tul het jaar ~IKH. minder kunnen 
terugvorderen van de gemeente dan een 
schepen. IJ baseert zich slee.Ji. op 
elementen die nu vergelijkbaar 1ijn 
maar slecht, in 21KII van kracht 
worden. 

Ik wil m1g even ingaan op uw stl'llini: 
inzake een verhoging van l 1111 Y1t ,;111 
de begroting. Ik wens u Zl'Cr veel i!duk 
met het kijken in Je glazen bol hoc• de 
begroting cr in 2(K)I zal uitzien. Al!- li 
het hebt over een verhoging van ile 
begroting met I tot 2'Yr moet li immers 
de begroting van 2001 kennen want dan 
treedt de nieuwe regeling in werking. 

De heer Jef Tavernier (ECOL.0- 
AGALEV): Mijnheer Van Gheluwe, ik 
ben tevreden over uv. opmerking omdat 
ik dit ook had gezien. Mijn 
amendement is inderdaad te beperkt. ln 
de regeling die werd voorgesteld moest 
eigenlijk in een aparte regeling worden 
voorzien tot 2001. op basis van J? oude 
weddeschalen en m een andere 
regeling. die beantwoordt aan mijn 
amendement. vanaf 2001. Ik ben bereid 
om een subamendement in te dienen. Ik 
heb informatie ingewonnen hij verschil 
lende organisaties en men heeft mi,1 
gezegd dat het de bedoeling was om aan 
te vullen tot het niveau van eer, 

gemeente met 50 000 inwoners op basis 
van de oude weddeschalen. Als men dit 
toepast op de nieuwe weddeschalen 
vanaf 2001. gaat dit de richting van een 
overcompensatie uit. Ab men na de 
verkiezingen niets nieuws wil toepas 
sen. zal dit gebeuren. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SI'>: 
Mijnheer Tavernier. mijn persoonlijke 
mening is dat u dit amendement moet 
intrekken om vertraging tegen te gaan. 
U weet dat cr ~..-hrijncndc toestanden 
heersen op hel terrein. Wanneer wij 
hieraan iets willen doen. moeien we 
"nel zijn. tiet park-mcmarr rcce-, komt 
er s111.'1 aan en als het ontw crp 
geëvoceerd wordt. is Je kan, gr<H•I Jat 
cr nieb meer eebeun Wc hebben een 
,.eer goed \'oè,rstcl up basrs \ an de 
bestaande weddeschalen, Het ï~ perfect 
mogelijk dat cr Jan na he! reces t1Jdc:n, 
de nieuwe lcgisletuur een nieuw 
wetsvoorstel wordt inecdicnd. waar 
door men nog vcî.ir hci· jaar 20f1I kan 
ingrijpen. 

De heer Jef Tavernier 1E.COLO 
AGALEV!. Mijnheer de ,1K1,1:ii:er. als 
u het mij toestaat zou ik straks graag Je 
gelegenheid krijgen om <lit amendement 
in te trekken en een ander amendement 
in te dienen. Wat nu in de tt'kst staat. 
zou dan gelden tot 2001. Vanaf 2001 
zou vervolgens de regeling dit> ik 
voorstel gelden. Men mue! het werk 
onmiddellijk goed doen. Het ga.il niet 
op te zeggen Jat men ,m al problemen 
voorzret en Jat cr al een a.111\ ulling 
moet komen omdat men ,·111.cnhjl. wal ic 
,,,·r is ~era.in. Her getui1;1 ,-,111 ,kdll 
wetgevend werk 1.1111 i..-1" gn,~,t h: keuren 
dat na tic volt,:endl.' verkiezmgcn alweer 
moet worden hcrzsen, 
Mijnheer de voorzuter. il. zal 1mgetw1_J· 
fehl d.: gdl.'gculwi,I hebben om 111 ,k 
loop van hd 1lchat een nieuw 
amcmlcmem in tr ,hcrn:n dat aan tk 
bekommeringen , m1 de heer V.m 
Gheluwe tegemoetkomt. ll. ,al ,·en 
onderscheid maken tuswn de ,x·ri• idl' 
tol :?Otll en de periode vanat 21KJI 
Vervolgl.'ns kom ,!.. hij hl.'t pohtick 
verlof. De initiatief~rnep he.:fl ,c.:r veel 
aandacht besteed aan de unvocrende 
mandaten en zeer weinig aan de gewone 
gemeemeraadslcdcn. Dat verwonden 
mïj eigenlijk met van de imuaucfue 
mer-, Ik stel vast dat men t-11.:rziJd!,,_ een 
discours houdt over de pennancme 
beschikbaarheid en hel feit dal 
burgemeesters en schepenen gedurende 
40 101 zelfs 70 uren per week werken 
terwijl men anderzijds. 1.k verplichting 
om politiek verlof te nemen zeer 
beperkt houdt. Dat i~ een belangrijk feu. 
Er i-. echter mets verbeterd inzake hel 
recht. de afdwingbaarheid. van politiek 
verlof voor de gemeenteraadsleden, 
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Jef Tavernier 

Niet alleen hebben betrokkenen recht 
op politiek verlof. maar zij moeten het 
ook kunnen opeisen. In de praktijk 
hebben heel wat gemeenteraadsleden 
het daarmee echter zeer moeilijk : velen 
durven het niet opvragen omdat zij 
vrezen voor problemen. 

De minister erkende de problematiek in 
de commissie. maar kon slechts 
verwijzen naar een regeling via de 
CAO"s. dit terwijl al gedurende 
anderhalf jaar werk wordt gemaakt van 
deze materie ' 

Er bestaat een bevoegdheidsprobleem 
tussen de beslissingen op federaal vlak 
en de eventuele beslissingen op het 
niveau van de gewesten en de 
gemeenschappen. Toen ik dat aanhaalde 
in de commissie antwoordde de 
vice-eerste minister en minister van 
Binnenlandse Zaken mij dat er drie 
mogelijke theorieën bestaan in verband 
met de niet-federale ambtenaren en dat 
werd geopteerd voor de eerste theorie. 
De minister waarschuwde ervoor dat 
deze beslissing zich volgens hem op het 
scherp van de snee bevond. 

Wij trachten een aangelegenheid te 
regelen in de commissie, maar de 
minister verwijst naar drie mogelijke 
theorieën en is niet in staat om ons te 
vertellen of de stappen die wij doen 
correct zijn. Als wij dan het advies 
vragen van de Raad van State, wordt 
zulks botweg geweigerd door de 
meerderheid. 

Ik stel vast, mijnheer Tant, dat door de 
Vlaamse Gemeenschap een andere 
regeling werd uitgewerkt inzake het 
politiek verlof van mandatarissen voor 
de onderwijssector. Deeltijds politiek 
verlof in het onderwijs wordt bijvoor 
beeld niet aanvaard door de Vlaamse 
Gemeenschap. terwijl het op federaal 
niveau wordt ingevoerd. Politiek verlof 
voor gemeenteraadsleden bestaat niet in 
de on·lerwijssector. 

Welnu. als het voorliggend ontwerp 
wordt goedgekeurd dan moet ik aan 
sommige personen vragen om hun 
politiek verlof af te dwingen en zich tot 
de rechtbank te wenden. omdat in de 
commissie voor de Binnenlandse Zaken 
van de Kamer werd geweigerd deze 
zaak ten gronde te behandelen en een 
advies te vragen aan de Raad van State. 
hoewel het probleem werd aangekaart 
en door de minister werd erkend. 

Op een dergelijke manier wetgevend 
werk verrichten. waardoor problemen 
niet durven worden aangepakt. is 
volgens mij totaal onverantwoord. Dat 
leidt uiteraard tot wetten die na de 
verkiezingen opnieuw moeten worden 
aar 'past. 

Inzake een volgend wetsontwerp dat 
handelt over de burgerrechtelijke en 
strafrechtelijke aansprakelijkheid, 
stelde ik met genoegen vast dat een 
aantal terechte opmerkingen gehoor 
kregen. Ik diende terzake een aantal 
amendementen in en in de Senaat 
werden gelijkaardige amendementen 
aanvaard. Wat dat ontwerp betreft. nam 
de minister wel zijn verantwoordelijk 
heid op. 

De heer Paul lant (CVP) : Alsof men 
alleen zijn verantwoordelijkheid kan 
opnemen als het eigen amendement 
wordt aangenomen ! 

De heer .Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Nec, ik stel vast dat 
dezelfde argumenten gegeven werden 
in de Senaat en dat ze gewoon van tafel 
zijn geveegd. Ze waren niet bespreek 
baar. Ik daag u uit om het 
senaatsverslag te lezen en te oordelen 
over het niveau van de discussie over de 
amendementen. ln de Kamer had men 
tenminste de politieke en intellectuele 
eerlijkheid om te zeggen dat de tekst 
slecht was. Een amendement aanvaar 
den of zelf amendementen schrijven. 
bood een oplossing. Dat vind ik ook 
belangrijk. Maar bij akkoorden die 
gepresenteerd worden als te nemen of te 
laten, weigert men meestal om ze aan te 
passen of ze te bespreken. De 
meerderheid kwam slechts in beweging 
nadat de minister zei dat de opmerking 
terecht was. Tot zover mijn woorden 
van lof voor de betrokken minister. 
Tot slot sta ik nog stil bij de cumulatie. 
We betreuren het d.n de cumulatie enkel 
wordt beperkt en niet wordt verboden. 
We betreuren het dat men niet wou 
spreken over het wetsvoorstel nummer 
383. dat ook de cumulatie mei 
privé-mandaten regelt. De heer Eerde 
kens merkte op dat al mijn opmerkingen 
die mijn pleidooi tegen de cumulatie 
ondersteunden. terecht waren. Ongenu 
anceerd. vond hij. maar toch terecht. 
Men heeft er echter niets aan gedaan. 
Bovendien gaat het alleen om de 
cumulatie met bezoldigde mandaten. 
De bezoldiging wordt gedefinieerd als 
een vergoeding van meer dan 20 000 
frank bruto per maand. Men zal dus wel 
wat bezoldigde mandaten krijgen die 
niet bezoldigd zijn. die dus net onder 
die grens van 20 000 frank bruto zullen 
liggen. 
Als politiek verantwoordelijken moeten 
we het spel ernstig spelen en ons 
afzeilen tegen cumulatie. Ik wil me ook 
afzeilen tegen degenen die de indruk 
wekken dat cumulatie noodzakelijk is 
om contact te hebben met de bevolking. 
Ik ben geen burgemeester of schepen en 
dat frustreert me niet. Ik vind dat ik zeer 
veel contact heb met de bevolking. Als 

de bevolking. of het deel waarmee ik in 
contact kom. me vraagt naar mijn taken 
en naar vergoedingen stel ik vast dat ik 
niet de enige ben die sommige dingen 
overdreven vind. 

Uiteraard is het een moeilijke discussie. 
Of je veel of weinig verdient. wordt 
bepaald door degene waarmee je je 
vergelijkt: het hangt af van het deel van 
de bevolking waarmee je in contact 
komt. ln mijn geval vindt men dat het 
toch om hoge bedragen gaat. Als 
parlementslid moeren wc contact 
houden met de doorsneebcvoïking die 
hierbij toch vraagtekens plaats. Ik geef 
hen gelijk. Dil is geen putschistisch 
betoog. dit is gewoon gebaseerd op de 
realiteit en op vergelijking. Ik neem aan 
dat sommigen het hier moeilijk mec 
hebben. 

Ten slotte sta ik stil bij ons stemgedrag. 
We zullen om, onthouden bij de 
sremmine over de wenen en wetsvoor 
stellen die betrekking hebben op het 
linanciële en sociale statuut van 
burgemeesters. schepenen en gemeente 
raadsleden. De ituidige situatie was met 
goed, maar men heeft in een bepaalde 
richting overdreven. We stemmen voor 
de burgerrechtelijke en strafrechtelijke 
verantwoordelijkheid. De gewijzigde 
tekst beantwoordt grotendeels aan de 
logica van het gezond verstand. Onze 
principiële houding met betrekking tot 
cumulatie verplicht ons tegen te 
stemmen. 

De voor.tiller: De heer Paul Tant lwcft 
het woord. 

De heer Paul Tant 1CVP; :. Mijnheer de 
voorziuer, collega's. ik wem, slechts een 
paar bedenkingen te maken over du 
debat dat relatief interessant was. ormfal 
het niet alleen een aantal gedachtewis 
sehngen heeft ui1gclok1 maar tNJk een 
aantal nog op te lossen problemen aan 
de oppervlakte heeft gebracht 

Mijnheer de voorzuter, collega's. cr 
moet niet alleen hulde worden gebracht 
aan de rapporteur maar vooral aan de 
Kamcrvoorziuer, Zijn initiatief de 
democratische parlementaire fracties 
bijeen te roepen. heeft co-oor gezorgd 
dat een vrij lang verlanghjstje m 
wetteksten kon worden omgezet. Het 
resultaat is er ei zo na. 

Collega's. ik wil beklemtonen da! tl<.' 
gevolgde procedure een democratisch 
overschot heeft opgeleverd, Deze 
wetgeving komt immers to. stand 
zonder de belpende hand van de 
regering. De teksten werden voorbereid 
door parlementsleden. dikwijls partij 
voorzitters, De heer Busquin vervulde 
een belangrijke rol. 
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Paul Tant 

Mijnheer Tavernier, ik kan begrip 
opbrengen voor uw kritiek dat 
dergelijke handelwijze niet helemaal 
orthodox is. omdat slechts een beperkt 
aantal vertegenwoordigers aan het 
overleg hebben deelgenomen. Dit kan 
moeilijk anders. Met 150 leden rond de 
tafel gaan zitten om teksten te schrijven, 
is niet haalbaar. De inspiratie van de 
teksten gaat terug op een politiek 
akkoord tussen parlementsleden. Wie 
de tekst uiteindelijk heeft geschreven, is 
niet echt van essentieel belang. Hoe 
men het ook draait of keert, de 
voorliggende teksten zijn wetgevend 
werk door het parlement uitgedacht en 
uitgewerkt. Het parlement functioneert 
als een autonome wetgever zonder 
betutteling van de regering. Dit is een 
democratisch surplus. 

De voorzitter : Mevrouw Annemie Van 
de Casteelc heeft het woord. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(\'U) : Mijnheer de voorzitter, de 
uitspraak van de heer Tant over een 
democratisch surplus lijk! me wat 
overdreven. 

Mijnheer Tant. ik kan begrijpen dat u 
als lid van de meerderheid er vrede kan 
mee nemen dal de regering meer en 
meer wetgevend werk doet. ln een 
vertegenwoordigde democratie als de 
onze is het parlemenl de eerste 
wetgever. Dal de regering hel laken 
steeds naar zich 1oe trek! en met 
wetsontwerpen de parlementsleden 
probeert Ic overrulen. is een volkomen 
aberrante situatie. 

Er is mijns inziens geen sprake van 
democrausch surplus. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mevrouw 
Van de Casteele, als u er een aantal 
naslagwerken over constitutioneel recht 
np naslaat, zult u merken dat meer dan 
90'/,, van de wetgevende initiatieven 
uitgaat van de uitvoerende macht. Ik 
spreek mij niet uit of dit goed of slecht 
IS. 

Dit is de werkelijkheid. ln deze heeft 
het parlement het voorbereidend werk 
zelf gedaan. 

Er is een nieuwe tendens waarover tot 
vandaag volgens mij veel te weinig 
wordt gesproken. De tekst van het 
wetgevend werk dat in dil huis word! 
verricht - voorbeelden daarvan zijn de 
ministeriële verantwoordelijkheid en de 
parlementaire onschendbaarheid 
wordt voorbereid in een rechtstreekse 
dialoog tussen regering en parlement. 
weliswaar in werkgroepen. De lekst is 
dus nie! alleen hel resultaat van het 
initiatief van de regering alleen. 
Sommieen zeggen dal hel parlement is 

uitgediend. Welnu, er zijn duidelijke 
aanwijzigingen dat het met dit huis op 
dat punt in de goede richting evolueert. 
Daar kunt u nie! naast. Ik heb 
voldoende parlementaire ervaring om 
dil zo formeel le stellen, 

Mijnheer de voorzitter, sta mij toe nog 
enkele bedenkingen te maken. 

Ten eerste. de heer Tavernier neemt een 
kritische houding aan - wat ik begrijp - 
over de verbeterde financiële honore 
ring van de gemeentelijke mandataris 
sen in eerste orde. De verhoging is 
inderdaad het meest significant in de 
kleinste gemeenten. Mag ik cr meteen 
aan toevoegen dat ze daar ook het mecs! 
nodig is. Precies daar - en u hebt het zelf 
zo genoemd • waren mensen "voor een 
aalmoes" bereid verantwoordelijkheid 
op te nemen voor de lokale 
gemeenschap. Zij deden dit vaak meer - 
ik hoop dat dit zo zal blijven - omwille 
van hun overtuiging of idealisme dan 
omwille van de honorering die eruit 
voortkwam. Een goed georganiseerde 
democratie moet de besten aantrekken 
om die verantwoordelijkheid te nemen. 
Daarvoor is een zekere waardering 
nodig. Een maatschappelijke waarde 
ring blijkt ook uit de honorering die 
men ervoor over heeft. 

Ten tweede, hel al dan niet 
gerechtvaardigd zijn van de financiële 
vergoeding voor het mandaat mag niet 
worden afgeleid uit de vergelijking met 
iets wat men tot nu toe totaal 
ongerechtvaardigd vindt. De vraag die 
ter tafel ligt. is te weten of de 
vergoeding overeenstemt met de 
inspanning die men bereid is te doen. 
Volgens mij is dit inderdaad het geval. 
Het is mijns inziens een goed 
organisatieprincipe dat de vergoeding 
van wie de eindverantwoordelijkheid 
draagt. met name de burgemeester. 
wordt gespiegeld aan die van de eerste 
ambtenaar waarmee hij samenwerkt. Ik 
vind het een goed uitgangspunt de 
wedde van de gemeentesecretaris als 
basis te nemen. ln de kleinere 
remeenten zal de vertaling daarvan 
weliswaar a raio van 75% gebeuren. Dit 
is volgens mij als organisatieprincipe 
een goed uitgangspunt. Overigens. het 
is altijd de bedoeling geweest ervoor te 
zorgen dat door de verbeterde financiële 
honorering mandatarissen bereid wor 
den gevonden meer lijd beschikbaar te 
zijn. 

Mijnheer Tavernier. dit ambt kan niet in 
een uurschema worden ingepast. Dat is 
een illusie. De beschikbaarheid is nu 
eenmaal groot. Ik weet niet hoe het in 
andere gemeenten gebeurt. maar 
wanneer er zich in mijn gemeente iets 
ernstigs voordoet. bij nacht of ontij, ga 
ik er zelf naartoe. Ik heb er nog nooit 

aan gedacht slechts te blijven pro rata 
van de betaling waarop ik recht kan 
hebben. Ik denk dat dil zo hoort te zijn. 
Laat daarover geen onduidelijkheid 
bestaan. 

Een van de gevaren die in de huidige 
organisatie van onze gemeentebesturen 
besloten ligt. met de vooruitgang ook 
van micro-elektronica, is dat ook op dat 
vlak de technocraten het voor het 
zeggen krijgen. 

Degenen die te weinig aanwezig zijn. 
die Ic weinig worden gemotiveerd - ook 
financieel - om zich bij te scholen en 
enige informaticakennis te verwerven. 
dreigen te belanden in een situatie 
waarbij enkel nog de technici in staat 
zijn te sturen, ln het beste geval. dus als 
zij van goede wil zijn. zullen zij hun 
informatie doorgeven aan de beleids 
verantwoordelijken. evenwel zonder dar 
deze over de juistheid ervan kunnen 
oordelen. Dit is een bijkomend motief 
om mensen te stimuleren om her 
bestuur van een gemeente te zien als 
een uitdaging en het niet aan 
technocraten en technici over re laten 
het beleid en het bestuur te bepalen. 
Mijnheer Tavernier. dil is dus een 
bijkomend democratisch motief om 
ervoor te zorgen dat mensen verant 
woordelijkheid opnemen en zich niet 
laten drijven op wat zij horen van al dan 
niet goedwillige ambtenaren. 

De heer Jef Tavernier <ECOLO 
AGALEV J : Mijnheer Tant. ik heb in de 
eerste plaats gepleit voor een functie 
omschrijving. Dat is normaal. Voor 
verantwoordelijke functies zal zoiets 
altijd moeilijker zijn dan voor 11il11• ,,, 
five jobs. Men moet echter niet beweren 
dat het onmogelijk i~ om hiertegenover 
een zekere normale tijdsbesteding te 
stellen. Trouwens. ook heel wat andere 
jobs die men echt ter harte neemt. ziJn 
niet aan uren gebonden. Wij moeten .Ju, 
nier doen al~1•f d11 verschijnsel /0 
uitzonderlijk is en alsof een functieom 
schrijving een uitzonderhjke ci, 1011 
zijn. Daarnaast denk ik dat men 
inderdaad een evenwicht moel vinden 
tussen de echte democratische besluit 
vorming mei kennis van zaken en hel in 
de plaats treden van degenen die een 
dossier moeten voorbereiden en de 
alternatieven moeten aanbieden. Daar 
over moet dan uiteindelijk de politiek 
beslissen, waarbij ik ook denk aan de 
gemeenteraadsleden. 

De voorzitter: De heer Paul Tant heeft 
het woord. Ik moet u echter verzoeken 
deze discussie niet nog eens over te 
doen. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer de 
voorzitter, het enige wat ik hierop wil 
antwoorden is dat de heer Tavernier ook 
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Paul Tant 

moet geloven in een stuk automatische 
correctie die voortspruit un de 
democratie zelf. Als de mensen weten - 
en zij zullen het weten - dat hun 
mandatarissen behoorlijker worden 
vergoed. kan men logischerwijze 
verwachten dat zij een grotere 
beschikbaarheid zullen eisen van hun 
mandatarissen. ln die zin is het onze 
overtuiging dat de financiële herwaar 
dering hoc dan ook zal bijdragen tot het 
beter functioneren van het bestuur op 
rich. maar ook van het beter 
functioneren van ons democratische 
systeem op het lokale vlak. 

Ik rond af met enkele opmerkingen in 
di: marge. die minder direct te maken 
hebben met de voorliggende tekst. Ik 
heb echter goed geluisterd naar een 
aantal collega's die spraken over het 
OCMW. de voorzitter van het OCMW 
en de verhouding tussen het OCMW en 
de gemeente. Het is niet slecht om in de 
toekomst hierover niet alleen na te 
denken, maar ook initiatieven te nemen. 
Zo kan de zorg die leeft hij veel 
collega's over alle partijgrenzen heen. 
worden vertaald in een tekst. Misschien 
is <lit wel de aanleiding om een nieuwe 
werkgrocp-Langcndries in het leven te 
roepen. wellicht na 13 juni 1999. De 
aanzet om daar aanwezig te zijn, zal 
wellicht groter zijn in de toekomst dan 
vandaag. Verder moeten wij ook durven 
na te denken over de vertaling van de 
werkelijke naar dt> wettelijke situatie. 

Ik bedoel daarmee dat schepenen in 
middelgrote maar ook kleinere gemeen 
ten een zekere persoonlijke verantwoor 
delijkheid hebben. Vroeg of laat moet 
dit volgens mij ook worden vertaald in 
de politieke verantwoordelijkheid. Allc« 
collcgrual laten beslissen. lijkt mij niet 
altijd de best!" oplossing omdat dit soms 
ook ab een paraplu wordt gebruikt. Ik 
ben dan ook voorstander om de 
werkelijkheid in de wettelijkheid te 
vertalen. 

Mijnheer de voorzitter, ik wou ook mijn 
tevredenheid uitdrukken over het feil 
Jat het hoofd wordt geboden aan de 
ontrading voor de genieters van een 
vervangingsinkomen om een gemeente 
lijk mandaat op te nemen. lJ weet dat 
dergelijke personen momenteel worden 
gestraft. Het lijkt mij niet goed dat een 
aantal mensen <•p die manier wordt 
ontraden om een lokale verantwoorde 
lijkheid op te nemen. 

Collega Iavernier, ik heb goed 
geluisterd naar uw opmerking terzake. 
Ik ben graag bereid om het probleem 
dat u hebt aangekaart grondig te 
bekijken. Als u evenwel beween dat de 
meerderheid deze wet op een schabou 
welijke manier heeft gemaakt, gaat u 

lgens mij toch iets te ver. Een aantal 

amendementen werd ingediend tijdens 
de algemene bespreking in de plenaire 
vergadering. Deze amendementen wer 
den vervolgens in de commissie 
grondig bekeken. Nu we het einde van 
de algemene bespreking naderen. meent 
u dat nieuwe amendementen nodig zijn. 
Ik ben bereid deze amendementen te 
bekijken maar dan niet meer onder de 
vorm van amendementen. Het moment 
van besluiten is aangebroken ab wc nog 
iets willen realiseren voor de ontbinding 
van d\! Kamer. De tekst die m de Senaat 
werd goedgekeurd, werd aanzienlijk 
gewijzigd waardoor dil wetsontwerp 
opnieuw naar d,· Senaat moet worden 
vertonden. Ik dring er dan <1(1k op aan 
om eventuele wijtigingcn te reahseren 
via een wetsvoorstel. Indien het uaat om 
redelijke eisen zult u trouwens ~op on" 
kunnen rekenen, Ik vraae u echter om 
nu reeds te realiseren v.:11 haalbaar i, 
want anders ga.111 wc eindeloos blijven 
discussiëren. 

Dl· voorzitter: De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier I ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de voorzitter, ik 
heb mijn amendement ondertussen 
herschreven. Uit uw woorden maak ik 
op dal u dit amendement niet 
onmiddellijk om principiële maar 
eerder tactische redenen Lult verwer 
pcn. Als mijn amendement wordt 
verworpen. zal ik het opnieuw als 
wetsvoorstel indienen. Na tie ontbin 
ding van de Kamer kan il. het dan 
hernemen. 

De heer Paul Tant 1CVP1 : Mijnheer 
Tavernier. u begrijpt ,lat wi] niet alleen 
mogen drscuvsiërcn maar llllk moeten 
realiseren. 

U heht zich beklaaed over het feit ,lilt 
deze maatregelen iowat door de ,trol 
wordt geduwd aan een kleine 
minderheid die niet bij het ovedcti was 
betrokken. 

Ik kom tot de merkwaardige vaststelling 
dat naarmate een ruimere meerderheid 
een bepaalde tekst steunt. de bereidheid 
om er 11.it'ens de bespreking nog iets aan 
te veranderen verkleint. Er is altijd wel 
iemand van hel gezelschap die zich aan 
het akkoord en niets dan het akkoord 
wil houden. Het democratisch gehalte 
van de besluirvormmg wordt niet allijd 
gediend door grotere meerderheden. 
Dat is een reden te meer. mijnheer 
Tavernier. om er de volgende keer hij te 
Lijn. 

Ten sloue nog een opmerking aan de 
heer Lefèvre - ik zal ze morsen 
herhalen - die meende te elfder ure een 
amendement om de omvang van de 
vergoeding te wijzigen. te moeten 

indienen : hij had dat beter op een meer 
opponuun moment gedaan toen de 
ontwerpen in commissie werden 
besproken. Ik heb begrepen dat het hij 
hem om een symbolisch voorstel gaat. 
Hij heeft cr wel aan toegevoegd dat de 
senatoren hopelijk met zijn amende 
ment rekeninz zullen houden. Welnu. 1k 
hoop dat zij daar niet up ingaan. wam 
de heer Lefcvrc geeft op dat punt 
slechte raad. 

Tot zover enkele opmerkingen m 
voeelvlucht. Ik dank alvast de ,dia.sr~ 
aaÏÎweLigc moedige ,:ollcga·, voor hun 
betangstelling voor mijn betoog. 

De rnonilter : De heer Karel \'an 
Hoorcbcke heeft het woord. 

De heer Karel \'an Hooreheke fVt:,: 
Mi_jnhecr de voorvincr, ik 1al pogen 
hondig te zijn omdat mijn fr;1,·1iclcid,1c, 
het gras voor mijn voeten heef, 
weggemaaid door reed, een groot aantal 
van mijn bedenkingen te formuleren ,·n 
omdat collega Tant naar zijn gemeente 
huis moet vertrekken nm tijn ander 
mandaat !e gaan uuoefenen. 

De Vli maakte geen deel uit van de 
Langendries-werkgroep. Vandaar dat 
wij deze voorstellen wat kritischer 
kunnen analyseren. Oit wil nïo.:.I ,eggen 
dat wij niet de posuievc aspecten ervan 
onderkennen. Hc:1 is ïmll'rdaad !.!•!Cd d,11 
het financieel en !<1~ia.1I i-tiltuui v:i11 de 
burgemeesters co ,k ~hepcncn \\·mdr 
opgewaardeerd. Di.' heer T.mt hcdl cr 
terecht aan herinnerd dat hicmh'l' 1ll1k 
degenen met een \'1•rvanl,!inj!,111l..,me11 
voortaan kunnen partic,pcn:n aan ,k 
geml'entelijke 1le1111,cr;11ic. lŒl(ll.'I dal 
tij daarom tinanciecl wordl'll tx-~1r;1ft 
Dat 1, ,.cl.cr een s1,,,, \·tl\111111. 

Ik VU-fractie ~laat du-. pm,i11d 
ICt!emwer de opwaar,lt•rïni; ~Jn hel 
gemeentelijk ui1vnerc11J mandaat. 
Reed, lang tijn wij vragende pa.rllj om 
burgemeester en ..chepi:-ncn heter le 
vergoeden voor de: belangrijke taak die 
zij vervullen. Zij staan in mor een goed 
bestuur van de gemeente. wat onder 
meer collega \'anvelthoven heeft 
onderstreept. Wij kunnen niet anders 
dan ervan uitgaan dat de burgemeester» 
hun opdrachten naar behoren wensen le 
verrichten en meer kenms en inzet 1ijn 
dan ook onontbeerlijk. \VJnnccr Je 
polinehervorming binnenkort in de 
praktijk wordt omgezet en de 
burgemeester als hoofd van de politie 
een grotere bevoegdheid krijgt. is cr 
nog meer deskundigheid vereist. De 
eisen aan de burgemeester worden van 
dag tot dag zwaarder. 
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Karel \"an Hoorebeke 

De burgemeester is naast de verregen 
woordiger van de gemeentelijke 
bevolking ook manager. Wie zijn job 
goed wil doen en cr behoorlijk voor 
wordt vergoed. moet er ook de nodige 
tijd aan besteden. 

Wat dat betreft. zitten wij op dezelfde 
golflengte al'> Agalev. Dat betekent 
echter niet dat er met een prikklok moet 
worden gewerkt. Ook moet er een 
functiebeschrijving komen. Niet alleen 
het parlement Is hiervoor vragende 
partij. ook de Vereniging van Vlaamse 
Steden en Gemeenten. Ook zij zijn van 
oordeel dat het mandaat van burge 
meester en schepen maar op een 
behoorlijke wijze kan worden uitgeoe 
tend wanneer daarvoor de nodige tijd 
wordt uitgetrokken en er een duidelijke 
taakomschrijving is. Uit de discussies 
die gevoerd zijn. heb ik begrepen dat dit 
slechts een eerste stap is. Er is nog werk 
voor de boeg. Namens de Volksunie 
fractie zeg ik dat wij al een stap verder 
konden gaan indien er reeds een 
uitvoering was van het akkoord over de 
regionalisering van de gemeente- en 
provinciewet. ln Vlaanderen is er een 
bereidheid om voor bepaalde zaken 
verder te gaan. 

Wie zijn job goed wil doen en er naar 
behoren voor vergoed wordt, moet er 
ook de nodige tijd kunnen voor 
uittrekken. Andere belangen mogen de 
uitvoering van zijn of haar gemeentelijk 
mandaat niet doorkruisen. De gedeelte 
lijke inperking van de financiële cumul 
komt aan deze bekommering ten dele. 
maar niet volledig tegemoet. Daarom 
betreurt de Volksunie het dat er niet 
tegelijk werk is gemaakt van een 
decumul van mandaten. Wanneer er een 
behoorlijk financieel en sociaal statuut 
i, voor de burgemeesters en schepenen. 
kan voor de Volksunie een lokaal 
uitvoerend mandaat niet worden 
gecombineerd met een parlementair 
mandaat. Onze fractieleidster heeft 
verklaard Jat nj het mandaat van 
burgemeester van de gemeente Affli 
gem. toch maar een kleine gemeente. 
niet zou kunnen combineren met een 
voltijds parlementair mandaat. met tal 
van vereisten. 

Bovendien moet een cumul met elke 
functie of mandaat die aanleiding kan 
geven tot belangenvermenging worden 
vermeden. Zo kan het ook niet dat een 
burgemeester ook bestuurder is van een 
\ akbond, ziekenfonds of intercommu 
nale. Professionele bezigheden in de 
particuliere sector kunnen soms moei 
hik verenigbaar zijn met een uitvoerend 
mandaat. ln dergelijke situaties moet 
elke aanleiding tot belangenvermenging 
worden -orkomen. 

De behoorlijke verloning voor burge 
meesters moet ervoor zorgen dat zij het 
grootste deel van hun tijd besteden aan 
de kwaliteitsvolle invulling van hun 
mandaat. De noodzaak om bijkvmende 
activiteiten uit te voeren. wordt dan 
kleiner en daarmee ook de kans op 
belangenvermenging. 

De huidige regeling die op het federale 
niveau wordt getroffen. is te fragment 
air. ln Vlaanderen bestaat cr een 
consensus over een algemene regeling 
waar ook de decumul deel van 
uitmaakt. Daarom dringen wij nog 
maals aan op de uitvoering van het 
akkoord over de regionalisering van de 
gemeente- en provinciewet. ,.. 

Ik verwijs in dat verband naar Je 
verklaring van professor Ackaen van de 
universiteit van Leuven. een politico 
loog. vandaag mHet belang ,w, 
Limburg. Hij is van mening dat cr 
hierover op het Vlaamse niveau een 
heel ander debat wu worden gevoerd. 
Ik citeer un tijn artikel : "Het mag geen 
discussie zijn over geld. wel over tijd en 
energie die een burgemeester aan zijn 
land wil en kan besteden." 

Wij gaan akkoord met een betere 
vergoeding. maar wij moeten de vraag 
stellen of dit niet moet worden 
gekoppeld aan een afbouw van de 
mandaten van de schepenen en aan een 
betere invulling van die mandaten. 

Er is immers een discussie geweest over 
de kostenverhoging die dit met zich tal 
brengen. Wanneer dit kan worden 
gecompenseerd 1l11,1r een vermiudcrmg 
van de mandaten. tian kan dat probleem 
worden opgevangen. maar in elk geval 
blijft de vraag naar een hetere 1m ulhn:? 
van de mandaten van burecmcesrcrs en 
schepenen. • 

Mijnheer de voorzitter, collega's. du 
waren in vogelvlucht enkele beschou 
wingen van de Volksurne-frucuc. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer 
Van Hoorebeke, ik vermoed dat u gelijk 
hebt. Het gaat echter alleen over de 
titulatuur en dat lijkt mij geen wezenlijk 
element. 

Bovendien denk ik dat we daarmee een 
belofte nakomen die wij samen zijn 
aangegaan wanneer we de strafrechte 
lijke er de burgerrechtelijke verant 
woordelijkheid van de ministers hebben 
geregeld. Wij hebben ons dan ook 
geëngageerd. en steun gevraagd bij de 
regering, om ook dit voor lokale en 
provinciale mandatarissen geregeld te 
krijgen. Ook dit is voortaan het geval. 

Ik wens echter nog een kritische 
bedenking te formuleren. U verwijst 
naar professor Ackaert en de opmerking 
die hij maakt in verband met bestuur en 
de organisatie daarvan. Dat is inderdaad 
zijn specialiteit. 

Ik misken en onderschat die persoon 
niet, maar ik vraag mij soms af of men 
cr wijs aan doel - op een niveau d,tt nog 
dichter bij onze mensen ,raat met name 
het Vlaamse niveau - al re vaak zijn 
beleid te baseren op wetenschuppelijkc 
analyses, eerder dan op het aanvoelen 
van veramwoordelijke rnandatarisven. 
Dit model bestaat o;,k in Nederland en 
,tilletJe,aan ontstaat daar lwt inz1t.:hl dal 
dit niet de juiste piste i;.. De besluucn 
die worden ecnomcn moeten met alleen 
een wetenschappelijke fundering heb- 
11 •.• n. ze moeten ooic I11 een goede 
democratie door de mensen gcliragcn 
worden. Dit vraagt vaak erugc 
overtuigmg en het vol,1aa1 met een 
rekensom voor re leggen. Vaak zult u 
om te ovcnurgcn • co nu overdnjf ik - 
irrationele of gevoelsargumenten moe 
ten aanwenden maar die beantwoorden 
aan reële ressentimenten bij de mens 
Dit is de roeping van de poluiek. 

Oc politiek herleiden tot ,k weren 
schappelijke benadering is de grootste 
ondienst die u aan Je kwaliteit van een 
democratie kunt bewijzen. 

De voorzitter: De heer Karel V,111 
Hoorebckc heeft het woord. 

De heet K:m.'I \"an lloorebcke t VU 1 · 
Mijnheer de voorziucr, ,i.i mij h,e kon 
te rephcercn. 

Hel is uiteraard 1•v1dent dal de 
wetenschap niet til' wijshekl in pai:hl 
heeft en dal w,j 1111- purlcmcnt.i» \h'i-1. 
met enkel moeren utstemmcu op \;,11 dl' 
wetenschap , t1om1,.,1t:l1. 

Ik denk ccluer dat een eczondc 
\\ii,sclwcrkmg 111,,cu heide.: m,ic1 
kunnen. Al, parlementsleden 1mi.:1c11 
wij kunnen toegeven dal wij 11,.,k nret 
altijd de juiste wcg \·ol.!c!CO U.. , ind 
alleen bij profe,~or Ackncrt datgene 
terug wat ook verkondigd wordt door J,, 
Verenigmg van Vlaamse Steden en 
Gemeenten. die vooral Œ,g hebben voor 
een goede. degehjke en efficiënte 
werking van de gemeenten, 

Onze houding ten opzichte van deze 
voorstellen is gematigd posuief kritisch. 
Wij onderkennen dal zij heel wal 
positieve elementen bevatten. maai om 
de redenen die ik heb eeecven. menen 
wij dat ze vandaag nicÏ ver genoeg 
gaan. 

Men kan natuurhjk aanvoeren dat hel 
een eerste slap is. Collega Tant. \\ij 
hadden evenwel een grotere stap willen 
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Karel Van Hoorebeke 

zetten. Soms gaat het iets te traag. Dan 
is het de taak van de oppositie en van de 
Volksunie-fractie om wat spoed achter 
de zaak te zeilen. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 

La discussion générale est close. 

Les textes adoptés par la commission 
servent de base à la discussion des 
articles. (Rgt 66, 3°) 

De door de commissie aangenomen 
teksten gelden als basis voor de 
bespreking van de artikelen. (Rgt 66, 
.n 0684/8, 141016, 1585/11, 168618, 
1687/6, 1688/10, 1689/9, 1837n) 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het wetsontwerp 
nr. 1684/8. 

Nous passons à la discussion des 
articles du projet de loi n° 1684/8. 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- De artikelen J tot 7 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

- Les articles I à 7 sont adoptés article 
par article. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur I' ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het wetsvoorstel 
nr. 1410/ó. 

Nous passons à la discussion des 
articles de la proposition de loi 
n'· 1410/6. 

Het opschrift werd door de commissie 
gewijzigd in "wetsvoorstel tot wijziging 
van de artikelen 12. en 19. § 1. van de 
nieuwe gemeentewet". 

L'intitulé a été modifié par la 
commission en "proposition de loi 
modifiant les articles 12. et 19. § Ier. de 
la nouvelle loi communale". 

- Dt· artikelen I e11 2 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
- Les articles I et 2 som adoptés article 
par article. • 

Op artikel 3 werd een amendement nr. 
12 ingediend door de heer Jef Tavernier. 

A l'article 3. l'amendement n° 12 a été 
déposé par M. Jef Tavernier. (1410n) 
Vras, iemand het woord "! 

Quelqu'un demande-t-il la parole'! 

De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEY): Mijnheer de voorzitter. ik 
blijf mijn amendementen verdedigen 
maar zal ze niet meer toelichten. 

De voorzitter : De stemming over het 
amendement en het artikel 3 wordt 
aangehouden. 

Le vote sur l'amendement et I' article 
3 est réservé. 

- Artikel 4 wordt aangenomen. 

- L'article 4 est adopté. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het aangehouden 
amendement en artikel en over het 
geheel zal later worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'amendement et l'article 
réservés ainsi que sur l'ensemble aura 
lieu ultérieurement. 

Aan de orde is de bespreking van de 
artikelen van het wetsontwerp 
nr. 1685/11. 

L'ordre du jour appelle la discussion des 
articles du projet de loi n° 1685/11. 

L'intitulé a été modifié par la 
commission en "projet de loi visant à 
améliorer les congés politiques en 
faveur des conseillers provinciaux et 
communaux. membres du conseil de 
l'aide sociale. bourgmestres. échevins 
et présidents du conseil de l'aide sociale 
dans Ic secteur public et privé". 
Het opschrift werd door de commissie 
gewijzigd in "wetsontwerp 101 verbete 
ring van het stelsel van politiek verlof 
voor provincie- en gemeenteraadsleden. 
leden van de raad voor maatsdmppeli_jk 
welzijn, burgemeesters. schepenen en 
voorzitters van de raad voor maatschap 
pelijk welzijn in de openbare en de 
,Jarticuliere sector". 

- De artikelen I rot JO worden artikel 
per artikel aa11ge110111e11. 

- Les articles I à JO som adoptés article 
par article. 

Amendement nr. 20 van de heer Luc 
Sevenhans wil een artikel !Obis (nieuw) 
invoegen. 

L'amendement n° 20 de M. Luc 
Sevenhans tend à insérer un article 
!Obis (nouveau). (1685/8) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

Amendement nr. 21 van de heer Luc 
Sevenhans wil een artikel !Oter (nieuw) 
invoegen. 

L'amendement n° 21 de M. Luc 
Sevenhans tend à insérer un article 
IOter (nouveau). (1685/8) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

- Artikel // wordt aa11ge110111e11. 

· l 'article // est adopté. 

De artikelsgewijze bespreking 1s 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en over het geheel zal later 
worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements réservés ainsi 
que sur l'ensemble aura lieu ultérieure 
ment. 

Aan de orde is de bespreking van 
de artikelen van het wetsontwerp 
nr. 1686/8. 

L" ordre du jour appelle la discussion des 
articles du projet de loi n° 1686/8. 

Het opschrift werd door de commissie 
gewijzigd in "wetsontwerp betreffende 
de burgerrechtelijke aansprakelijkheid 
en de strafrechtelijke verantwoordelijk 
heid van burgemeesters. schepenen en 
leden van de bestendige deputatie". 

L'intitulé a été modifié par la 
commission en "projet de loi relatif ;1 la 
responsabilité civile cl pénale des 
bourgmestres. échevins et membres Je 
la députation permanente". 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

• De artikelen I tot 7 worden artikrl f'"' 
artikel a1111gt•11m1u•11. 

- Les anicles I â 7 .. milt adoptés article 
par article. 

De artikelsgewijze bespreking i~ 
gesloten. Over hel geheel zal later 
worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieure 
ment. 

Aan de orde is de bespreking van de 
artikelen van het wetsomwerp 
nr. 1687/6. L'ordre du jour appelle la 
discussion des articles du projet de loi 
n" 1687/6. 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 
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voorzitter 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- Les articles I à 7 s0111 adoptés article 
par article. 

- De artikelen I tot 7 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 

Nous passons à la discussion des 
articles du projet de loi n° 1688/1 O. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het wetsontwerp 
nr. 1688/IO. 

- Les articles I et 2 so111 adoptés article 
par article. 

- De artikelen I en 2 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

A l'article 3. les amendements suivants 
ont été déposés : 

Op artikel 3 werden volgende 
amendementen ingediend : 

n° 6 de M. Jef Tavernier; 

nr. 6 van de heer Jef Tavernier (1688/3); 

n'" 5. 1, 2 et 3 de M. Jef Tavernier; 

nrs. 5. 1. 2 en 3 van de heer Jef 
Tavernier( 1688/2). 

Le vote sur les amendements et l'article 
3 est réservé. 

De stemming over de amendementen en 
het artikel 3 wordt aangehouden. 
A l'article 4. l'amendement n° 4 a été 
déposé par M. Jef Tavernier. 

Op artikel 4 werd een amendement 
nr. 4 ingediend door de heer Jef 
Tavernier. (1688/2) 

Le vote sur I' amendement et I' article 4 
est réservé. 

De stemming over het amendement en 
het artikel 4 wordt aangehouden. 
- Les articles 5 et 6 sont adoptés article 
par article. 
- De artikelen 5 en 6 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en artikelen en over het 
geheel zal later worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements et les articles 
réservés ainsi que sur l'ensemble aura 
lieu u, rieurement. 

Aan de orde is de bespreking van de 
artikelen van het ontwerp van 
bijzondere wet nr. 1689/9. 

L'ordre du jour appelle la discussion des 
articles du projet de loi spéciale 
n° 1689/9. 

De Franse tekst van het opschrift werd 
door de commissie gewijzigd in : 

Le texte français de l'intitulé a été 
modifié par la commission en: "projet 
de loi spéciale visant à limiter le cumul 
du mandat de membre du Conseil de la 
Communauté française, du Conseil 
régional wallon. du Conseil flamand et 
du Conseil de la Région de 
Bruxelles-capitale avec d'autres lonc 
rions". 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- Les articles I à 6 sont adoptés article 
par article. 

- De artikelen I tot 6 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 

Aan de orde is de bespreking van de 
artikelen van het wetsontwerp 
nr. 1837/7. 

L'ordre du jour appelle la discussion des 
articles du projet de loi n° 1837/7. 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- Les articles I à 3 so111 adoptés article 
par article. 

- De artikelen I tot 3 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 

Aan Ile orde is de bespreking van : 

- het wetsontwerp tot wijziging van de 
nieuwe gemeentewet, de gemeente 
kieswet, de wet van 19 oktober 1921 
tot regeling van de provincieraads 
verkiezingen, de wet van 11 april 

i 994 tot organisatie van de geauto 
matiseerde stemming en de wet van 
7 juli 1994 betreffende de beperking 
en de controle van de verkiezingsuit 
gaven voor de verkiezing van de 
provincieraden en de gemeenteraden 
en voor de rechtstreekse verkiezing 
van de raden voor maatschappelijk 
welzijn, strekkende tot de oprichting 
van districten en de organisatie van 
de rechtstreekse verkiezing van hun 
raden ( overgezonden door de Senaat) 
(1690/1 en 2) 

- het wetsveorstel van de heren Gerolf 
Annemans en Ignace Lowie hou 
dende inrichting van distrlctsraden 
(412/1 en 2) 

- het ontwerp van bijzondere wet tot 
wijziging van de bijzondere wet van 
8 augustus 1980 tot hervorming der 
instellingen (overgezonden door de 
Senaat) (1691/1 en 2). 

L'ordre du jour appelle la discussion : 

- du projet de loi modifiant la neuvelle 
loi communale, la loi électorale 
communale, la loi du 19 octobre 1921 
organique des élections provinciales, 
la loi du 11 avril 1994 organisant le 
vote automatisé et la loi du 7 juillet 
1994 relative à la limitation et au 
contrôle des dépenses électorales 
engagées pour les élections des 
conseils provinciaux et communaux 
et pour l'élection directe des conseils 
de l'aide sociale, et ,,isant à la 
création de districts et à l'organisa• 
tion de l'élection directe de leurs 
conseils <transmis par le Sênaü 
( 1690/1 et 2) 

de la proposition de loi de 
MM. Gerolf Annemans et Ignace 
Lowie organisant des conseils de 
districl'i (412/1 et 2) 

- du projet de loi spéciale modifiant la 
loi spéciale du 8 août 1980 de 
réformes institutionnelles <transmis 
par le Sénat) ( 1691/1 et 2). 

Je vous propose de consacrer une seule 
discussion générale à ces projet. 
proposition el projet de loi spéciale. 
( Assentiment) 

De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 

Mevrouw An Hermans. rapporteur. 
heeft het woord. 

Mevrouw An Hermans (CVP). rappor 
teur : Mijnheer de voorzitter. mijnheer 
de minister. de commissie voor de 
Binnenlandse Zaken heeft zich beperkt 
tot één algemene bespreking van de 
door de Senaat overgezonden ontwer 
pen en het toegevoegde voorstel, 

314 - 11121 

Chambre des Représentants de Belgique - Kamer 1•0I1 Vr1/k.n·ertegt•1111·oordig1'n 1·01I België 
'-égi.\laT111·,· -19e Zittingsperiode - SO /99X-/999 GZ - Annales - Ha11de/i11g,•11 - PLEN 24.02. /999 



An Hermans 

De beide ontwerpen hebben 101 doel de 
oprichting van districtsraden of binnen 
gemeentelijke organen om de 
terminologie van de Grondwet te 
gebruiken - mogelijk le maken. 

ln uitvoering van het tijdens deze 
legislatuur gewijzigde artikel 41 van de 
Grondwet. waarin de mogelijkheid 
wordt gecreëerd om binnengemeente 
iijke territoriale organen op te richten in 
gemeenten met meer dan IOO 000 
inwoners, moel een wet de bevoegdhe 
den. werkingsregels en wijze van 
verkiezing van deze organen vaststel 
len. 

De voorliggende ontwerpen beogen 
artikel 41 van de Grondwet uit le 
voeren. Het ontwerp tol wijziging van 
de gemeentewet en andere wetgeving 
spreken van "districten" om de 
genoemde binnengerneentelijke territo 
riale organen Ic benoemen. 

De structuur die aan de districten wordt 
gegeven, stemt in grote mate overeen 
met die van de gemeenten. De 
.listrictsraad kan worden vergeleken 
met de gemeenteraad, het Bureau met 
het schepencollege en de voorzitter met 
de burgemeester. 

ln de tekst wordt vaak verwezen naar 
bestaande artikelen in de gemeentewet. 
Soms wordt echter afgeweken van de 
wetgeving die geldt voor de gemeenten. 
Zo wordt de voorzitter van de 
districtsraad verkozen door en uit de 
raad en niet benoemd zoals de 
burgemeester. De Senaat vroeg over hel 
ontwerp tot wijziging van de gemeente 
wet het advies van de Raad van State. 
De bezwaren die de Raad van State 
formuleerde werden door de indieners 
opgevangen door middel van amende 
mcnten en een nota die bepaalde 
bezwaren van de Raad moel weerleg 
gen. Daarhi_i werd gewezen op de 
noodzaak om artikel 41 van de 
Grondwet te lezen in samenhang met 
artikel 162 van de Grondwet dat bepaalt 
dat de provinciale en gemeentelijke 
instellingen hij wet worden geregeld. 

D,~ heer Boruinon namens de VU, Je 
heer Van Gheluwe namens de SP en uw 
rapporteur namens de CVP. pleitten in 
de commissie voor een snelle 
goedkeuring van voorliggende ontwer 
pen. omdat beide ontwerpen deel 
uitmaken \ an een complex wetgevings 
proces. waarbij niet alleen op federaal 
vlak maar ook op gewestelijk niveau 
nog initiatieven moeten worden geno 
men. Indien de ontwerpen niet worden 
goedgekeurd tijdens deze legislatuur, is 
de kans klein dat districtsraden kunnen 
worden verkozen en geïnstalleerd in 
oktober 2000. wat nochtans de wens en 
de bedoeling is van het Antwerps 
stadsbestuur. 

Kritische bedenkingen bij de voorlig 
gcndc ontwerpen werden geformuleerd 
door de heer Cortois namens de VLD en 
door de heer D'hondt namens 
PRL-FDF. 

De heer Concis betreurde de techniek 
waarbij men wetgeving maakt om een 
oplossing te bieden voor een specifieke 
problematiek. met name de Antwerpse 
situatie. waarvan iedereen erkent dat 
daar. na de fusie-operatie. problemen 
rijzen op bestuurlijk vlak. Hij zei vooral 
bevreesd te zijn voor een evolutie 
waarbij verschillende bestuursvormen 
worden ontwikkeld door de grote 
agglomeraties en waarbij aan gemeen 
teraden de vrijheid wordt geboden om 
al dan niet districtsraden in te richten. 
HiJ vroeg zich ook af of voorgestelde 
oplossing niet tot Antwerpen kon 
worden beperkt. 

De heer D'hondt kantte zich tegen de 
onderhavige wetsontwerpen. Volgens 
hem kent ons land reeds een zeer 
complexe institutionele structuur zodat 
een verdere creatie van bestuursoreanen 
het goed functioneren van het sy~teem 
nog meer dreigt te bemoeilijken. 

De minister van Binnenlandse Zaken 
stelde, net als de heer Cortois, de vraag 
of het niet aangewezen was alleen in de 
oprichting van districtsraden te voor 
zien voor Antwerpen dan voor steden 
met meer dan I0'1 000 inwoners. De 
norm van 100000 inwoners is evenwel 
vastgelegd in de Grondwet, zodat 
hierop niet kon worden teruggekomen. 

De heer Rnrginon. de heer Van 
Gheluwc en uw rapporteur wezen erop 
dat dit aspect reeds uitvoerig werd 
besproken tijdens de discussies over dl' 
wijJ:iging van artikel 41 van de 
Grondwet. Overigens kunnen volgens 
het voorhggend ontwerp. geen d1-.1ricts 
raden worden opgcncbt in steden waar 
de gemeenteraad zich tegen de 
oprichting ervan uiispreekt. 

Dit verhindert dat steden worden 
meegesleurd in een scenario da, l'.C zelf 
niet wensen. Reide ontwerpen werden 
uiteindelijk goedgekeurd met acht 
stemmen tegen een. 

Aan dit verslag wens ik nog enkele 
bedenkingen toe te voegen. De 
bespreking van beide omwerpen kon 
beperkt worden gehouden omdat de 
Senaat er uitvoene over debatteerde. De 
voorliggende ontwerpen werden vorig 
jaar in maan in de Senaat ingediend die 
ook het iniuatief had genomen tot 
herziening van artikel 41 van de 
Grondwet. De Senaat vroeg. zoals 
vermeld. het advies van de Raad van 
State. Een aantal opmerkingen van de 
Raad van State werd door de indieners 
m amendementen omgezet. De indic- 

ncrs volgden de Raad van State evenwel 
niet over de hele lijn. Ze motiveerden 
hun standpunt in een uitvoerige nota. 
Bovendien werden door de indiener, 
nog andere amendementen ineediend 
om het ontwerp waar nodig bij tè sturen 
en te verfijnen. Dit illustreert dat de 
Senaat niet over één nacht ijs i~ gegaan. 

Dit wil niet zeggen dat deze ontwerpen 
niet meer voor verbetering vatbaar zijn. 
De concrete functionering van de 
districtsraden zal uitwijzen of hel 
voorliggende ontwerp een adequaat 
antwoord biedt op de problemen die 
zich kunnen voordoen. Oc praktijk i-, 
uiteraard de beste leerschool. Aniwcr 
pen heef! de voorbije twaalf jaar 
ervaring opgedaan met adviserende 
districtsradcn. Dit werd ook vertaald in 
het voorliggende ontwerp. 

Met deze ontwerpen wordt het mogelijk 
om het beleid in grote steden Il' 
decentraliseren en het dichter bij de 
mensen te brengen. Deze ontwerpen 
zijn in de eerste plaats bedoeld voor de 
stad Antwerpen omdat cr daar sedert Je 
fusie onbetwistbaar een democratisch 
deficit il> ontstaan. 1),,: fusie van 
Antwerpen hield een zodanige schaal 
vergroting in dat bestuurders en 
bestuurden van elkaar vervreemdden. 
met alle gevolgen van dien. Antwerpen 
telde na de fusie één gemeenteraadslid 
per achtduizend inwoners en één 
schepen per veertigduizend inwoners. 
Naast Antwerpen kunnen evenwel ook 
andere steden districtsraden inriclncn, 
7.c zijn daartoe niet verplicht. Het is aan 
de gemeenteraad om IC oordelen nf dit 
wenselijk is: hiJ il> daarvoor ook het bc!>I 
geplaatst. Daarom 1s het een goede zaak 
dat grote steden niet kunnen verplicht 
worden nm drstrictsraden te in'itallcrcn. 
Belangrijk is wel dat te voortaan over 
een wettelijk instrumentnrium kunnen 
beschikken ,,m aan bepaaklc bc-uun 
hjkc problemen het huofJ te bieden. 

Steevast wordt in het Jehat over de 
districtsraden de vraag !,!C\IChl of ,c 
ecen reruekeer inluiden naar de situatie 
~an voor de fusies van gemeenten. 
Sommigen zeggen dat cr niet zozeer 
nood is een schaalverktcining maar aan 
een verdere schaalvergroting. Beide 
bewegingen hoeven niet per definitie 
tegengesteld te zijn. Het draagvlak van 
de huidige gemeenten is voor eer, aantal 
problemen, zeker voor problemen die 
de gemeentegrenzen overschrijden, te 
klein om een afdoende oplossing te 
bieden. Maar schaalvergroting is niet 
altijd de aangewezen oplossing. Voor 
problemen die op het sublokale vlak 
kunnen geregeld worden. is schaalver 
grotmg mijns inziens zelfs niet 
wenselijk. Decentralisatie van het 
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An Hermans 

beleid biedt immers het grote voordeel 
dal de burgers meer bij het beleid 
betrokken worden en zelf meer 
verantwoordelijkheid opnemen. 

Het gevaar dat met districtsraden de 
eenheid van het beleid in een grote stad 
zou teloorgaan, lijkt eerder klein. De 
oorspronkelijke tekst van het ontwerp 
bevatte daarvoor evenwel onvoldoende 
garanties. 

Aanvankelijk stelden de indieners voor 
een aantal bevoegdheden krachtens 
deze wet. of krachtens andere wetten, 
decreten of ordonnanties rechtstreeks 
we re wijzen aan de distric.:tsraden. 
Daarnaast werd bepaald dat de 
gemeenteraad andere bevoegdheden 
van gemeentelijk belang, waarvan de 
toepassing beperkt is tot het grondge 
bied van de districten. kan overdragen 
aan de districten. 

Tijdens de bespreking in de Senaats 
commissie oordeelde men dat deze 
rechtstreekse toewijzing van bevoegd 
heden niet wenselijk is. Er werd 
geopteerd de gemeenteraad te laten 
bepalen welke bevoegdheden van 
gemeentelijk belang waarover hij 
beschikt en die hij nader bepaalt, 
worden overgedragen aan de districtsra 
den. Er werd eveneens overeengeko 
men dat de gemeenteraden bevoegdhe 
den die hem door andere overheden 
werden opgedragen. kan overdragen 
aan de districtsraden voor zover de 
regel die de gemeenteraad deze 
bevoegdheid toewees, de raad daartoe 
machtigt. 

Het college van burgemeester en 
schepenen en de burgemeester kunnen 
eveneens bevoegdheden overdragen aan 
respectievelijk de bureaus en de 
voorzitters van de districtsraden 
volgens de hierboven weergegeven 
regels, 

Een aantal bevoegdheden zoals de 
personeelsformatie van de gemeenten. 
de tucbtregeling. de gemeentebegroting 
en de gemeenterekening en de 
gemeentebelastingen kunnen niét wor 
den overgedragen aan de districtsraden. 
De burgemeester kan zijn bevoegdhe 
den inzake politieaangelegenheden 
evenmin overdragen aan de voorzitter 
van de districtsraden, 

Bij de toewijzing van bevoegdheden 
moeten al de districten op gelijke wijze 
behandeld worden. Bevoegdheidstoe 
wijzing à la carte is niet mogelijk. 

ln de Senaatscommissie werd een 
amendement ingediend en goedgekeurd 
dat ertoe strekt een soort alarmbelpro 
cedure in te voeren voor het geval de 
uerneenreraad en de disstrictsraad het 
niet '- IS zijn over een bevoegdheid. Bij 

hoogdringendheid of in geval van 
dringende en onvoorziene omstandighe 
den kan de gemeenteraad het college 
van burgemeester en schepenen opdra 
gen bepaalde voorzieningen uit te 
voeren. ook al behoren deze tot de 
bevoegdheid van een districtsraad. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, de 
praktijk zal moeten uitwijzen of cr nog 
aanpassingen aan de bepalingen inzake 
de bevoegdheden van de districtsraden 
nodig zijn. Met deze omwerpen krijgen 
de districtsraden de karn, te bewijzen dat 
ze een bijdrage kunnen leveren tot het 
beter bestuur van grote sleden. Ik hoop 
dat de Kamer deze ontwerpen mei een 
even grote meerderheid als in de Senaat 
zal goedkeuren. 

Omdat de regelgeving inzake de 
district-raden erg specifiek was en het 
probleem goed bekend was. onder meer 
duur de situatie in Antwerpen. meende 
ik dat ik mij - in hel licht van de 
eeuwigheid - niet mocht tevreden 
stellen met een verwijzing naar het 
schriftelijk verslag maar de inhoud van 
de ontwerpen en de werkzaamheden 
van de commissie mondeline moest 
toelichten. Ten slotte. wens ik iedereen 
te danken die hel mogelijk maakte en 
maakt dat die gebeurt. 

De voorzitter : De heer Alfons 
Borginon heeft ilet woord. 

De heer Alfons Borginon (VU J: 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
vice-eerste minister, collega's. toen ik 
hijna vier jaar geleden voor het eerst 
aan tafel zat met de Antwerpse collega s 
Erdman. Caluwé, Bouuuans en Cove 
hers 0111 het probleem van het 
democratisch dcticn in 
Groot-Antwerpen Ic bespreken. had ik 
nooit gedacht dat dil "staatshervor 
minkskc", zoals wij het noemden. cr 
ooit zou doorgeraken. De poluickc 
realiteit maakte dat alleen de dcnkrich 
ring van een nieuw type van lokale 
besturen. specifiek op maal gesneden 
van de fusicstad Groot-Antwerpen, een 
kans maakte om erdoor te komen. 
Daartoe moesten achtereenvolgens de 
Grondwet. de bijzondere wet van 
8 augustus 1980: de gemeente- en 
gemeentekieswet. een bijzonder decreet 
inzake de voorwaarden van oprichting 
en een gewoon decreet worden 
goedgekeurd. 
Alhoewel de bespreking van vandaag 
uiteindelijk slechts over de fasen II en 
Ill van heel dit wetgevingsproces gaat. 
heb ik goede hoop dat ook de 
uiteindelijke decreten zullen worden 
goedgekeurd. Op de telex kan men nu al 
een bericht lezen dat in het Vlaams 
Parlement men alleen maar wacht op de 
goedkeuring in dit parlement om verder 
te gaan. 

De Volksunie is in het verleden steeds 
dé voortrekker geweest van de 
decentralisatie in de grootstad Antwer 
pen. Naar ons aanvoelen was de kloof 
die na de fusie in Antwerpen tussen 
bestuurders en bestuurden was ontstaan. 
te groot. En terecht. Als ik zie hoe in de 
wetten betreffende de statuten van de 
lokale mandataris duidelijk naar voren 
komt dat gemeenten met 40 000. laat 
staan XO 000 inwoners een volwaardig. 
krachtig en degelijk vergoed bestuur 
moeten krijgen. dan kunnen WIJ niet 
rond de vaststelling heen dat bijna al!e 
districten in Antwerpen van die orde 
van grootte zijn. 

Indien men de rangorde a rato van het 
aantal inwoners zou nemen van ::lie 
gemeenten en districten in het 
arrondissement Antwerpen, zouden vier 
van de vijf groot~te entiteiten districten 
zijn en geen gemeenten. Ik herhaal dit 
omdat ik besef dal Antwerpen vandaag 
van het parlement een gunst knjg1. Het 
is een gunst die voor politici van andere 
steden helemaal mei ,o evident i~. 
omdat de situatie daar fundamenteel 
verschillend is. Zo is de fusicstad Gcnl 
slechts de helft zo groot en beslaat Uli 
veel kleinere deelgemeenten. Het ware 
mooier geweest indien wiJ gewoon een 
wet hadden kunnen goedkeuren die 
specifiek op Antwerpen van toepassing 
was. Laten we eerlijk zijn. dal plezier 
heeft men ons niet gegund. Oorspron 
kelijk hebben wij voorgesteld voor 
Antwerpen een aparte wet goed te 
keuren. Daarvoor moest in de Gmnd\H'I 
worden ingeschreven dat the wet 
specifiek voor Antwerpen , an tocpa., 
sing zou zijn, maar daarover waren een 
heel aantal leden. vooral Franstahec 
leden. niet Ic spreken. 1-tt'I \\a-'> <!:m o;,i. 
de reden waarom wij nu een regeling 
hebhcn die een algemene tncpa,,mg 
mhmult. maar in feilt' enkel voor 
Antwerpen is bedoeld. 

De Vnlbunie-Antwcrp:n \\;i" alttJ(I 
voorstander van nu!! C'-"11 an.ll'rr.: 
regeling. met name de uefusic. mei 
oprichting van een stadsgewest dal c.:11 
aantal provinciale l.'11 bovengcmcentc 
lijke taken zou kunnen overnemen Ik 
het, de hoop nog m.:1 opge~evi:n ,Jill 
ooit deze denkrichting nog cens zal 
worden gerealiseerd na een zoveelste 
ronde in de sraatshervormine. Als 
Vlaanderen dan zijn eigen - lokale 
besturen zal reaelen. kom! deze 
discussie auwmati;ch op dt> voorgrond. 
Rationeel is hel immers de beste 
oplossing. Het nu voorliggende systeem 
is zo ingewikkeld omdat men zonder 
constitutionele regeling aan d:: districts 
raden geen beslissingsbevoegdheid kon 
toekennen. Deze bevoegdheden zullen 
or termijn verschillende categorieën 
bestrijken. Ik denk daarbij aan 
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Alfons Borginon 

decentralisatie van gewone gemeente 
lijke taken door burgemeester, college 
of gemeenteraad, aan bevoegdheden die 
rechtstreeks uit deze hervorming 
worden geput, bijvoorbeeld inzake 
burgerlijke stand, aan specifieke 
decentralisatie op het vlak van andere 
federale wetten als de OCMW 
wetgeving of aan specifieke decentrali 
satie op het vlak van regionale decreten 
zoals het bibliotheekdecreet. ln de 
heginfase zal de feitelijke bevoegdheid 
van de districten allicht beperkt zijn. De 
grote staatshervorming heeft echter 
geleerd dat decentralisatie leidt tot meer 
decentralisatie. Overigens werd in deze 
wet een mechanisme ingebouwd om al 
te groot districtsenthousiasme of 
eigengereid optreden te vermijden en 
om erover te waken dat de eenheid van 
bestuur in de stad wordt gegarandeerd. 
Voogdij en autonomie gaan in deze 
regeling harmonieus samen. 

Tot slot van mijn betoog wil ik niet 
verhelen dat voor tal van politieke 
partijen in het Antwerpse het opmaken 
van volwaardige kandidatenlijsten voor 
de districtraadsverkiezingen van 2000 
een hele klus is. Achter de coulissen 
hoor ik bij alle partijen heel wat gezucht 
hierover. Voor de politiek in Antwerpen 
moet dit een uitdaging zijn om veel 
nieuwe mensen te begeesteren. Einde 
lijk zal er een niveau zijn waar op een 
serieuze en democratisch gelegiti 
meerde manier aan politiek kan worden 
gedaan. zonder onmiddellijk met de 
allerzwaarste dossiers te worden 
geconfronteerd. Het kan de kwaliteit en 
de kwantiteit van het Antwerps politiek 
personeel enkel ten goede komen en op 
termijn misschien eindelijk een stukje 
herstellen van de verloren machtspositie 
van de grootstad in nood. Ook in dit 
huis worden al te veel beslissingen 
genomen over grootsteden. zonder dat 
men ook maar enig inzicht heeft in hun 
problematiek. ln praktisch alle partijen 
is immers het relatieve gewicht van 
Groot-Antwerpen hinnen de partijstruc 
turen beperkt. Een gemeente van 16 000 
inwoners kan een burgemeester hebben 

die met gezag de belangen van zijn 
gemeenschap kan verdedigen. In de 
huidige stadsstructuur heeft alleen het 
niveau van de gemeenteraadsleden 
enige politieke betekenis. De ongelijke 
strijd is duidelijk. Daarom danken wij 
in Antwerpen iedereen die aan deze 
regeling heeft meegewerkt. goed 
beseffend dat de verantwoordelijkheid 
om er iets van te maken nu volledig bij 
ons zelf ligt. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 

La discussion générale est close. 

Les textes adoptés par la commission 
servent de base à la discussion des 
articles. (Rgt 66.4) ( 1690/1 et 2 - 
rapport avec les errata mentionnés 
par la commission + 1691/1) 

De door de commissie aangenomen 
teksten gelden als basis voor de 
bespreking van de artikelen. (Rgt 66.41 
(1690/1 en 2 - verslag met door de 
commissie vermelde errata + 1691/1) 
Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het wetsontwerp 
nr. 1690/1 en de errata vermeld in het 
stuk 1690/2. 
Nous passons à la discussion des 
articles du projet de loi n~ 1690/1 et des 
errata mentionnés dans le document 
1690/2. 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- L 'art ide I est t1dopté. 
- Artikc! I wordt m1111:em•111e11. 

- L 'article 2 t'I les errata .m/11 11Jopté.f. 
Artikel 2 t'II errata 11·,mlr11 

am1g1•11,1111e11. 
- L 'article 3 est adopté. 

- Artikel _l wordt aangenomen. 

- L'article 4 et les errata s11111 adoptés. 

Artikel 4 e11 errata worden 
aangenomen. 

- Les articles 5 à 20 sont adoptés article 
par article. 

- De artikelen 5 tot 20 worden artikel 
per artikel aangenomen. 

De artikelsgewijze bespreking 1s 
gesloten. Over het geheel 1.,tl later 
worden gestemd. 

La discussion des articles est dose. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het ontwerp van 
bijzondere wet nr. 1691/1. 

Nous passons à la discussion 1.k;. 
articles du projet de loi spéciale 
n° 1691/1. 

Er werden geen amendementen inge 
diend. 

Aucun amendement n'a été déposé. 

- Les article.'> I à 3 sont adoptés article 
par article. 

- De artikelen J tot 3 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

De anikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 

De ,•ergadcnng is gesloten. 

La séance est levée .. 

- /),• n•r;:,ulc·ri11t,: wordt g1•.dt1tt•11 11111 
/937 1111,: Volg,•,u/,, 11/nwir,· ,.,,.,.~m/,• 
ring Jmuladag 24 februari Jm 0111 
/4.(Jf} 1111r. 

• l.11 séuucr 1'.\'I levée û /9 .. P h1•11r1:s. 
J>mdutim• séance 1,!i1111•n· 11•111/i 
24 février /1')99 il 14.00 heures. 
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ANNEXE BIJLAGE 

SEANCE PLENIERE 

MERCREDI 24 FÉVRIER 1999 

DÉCISIONS INTERNES 

DEMANDES D'INTERPELLATION 

Demandes 

1. M. Joseph Arens au rmrustre des Transports sur 
"Ic projet de modernisation de la ligne SNCB 
Bruxelles-Namur-Arlon-Luxembourg". 
(n'' 2266 - renvoi à la commission de l'Infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

2. M. Richard Fournaux à la ministre des Affaires sociales sur 
"I' arrêté royal du 26 décembre 1998 ponant des mesures en 
vue d'adapter la réglementation relative à la responsabilité 
solidaire pour dettes sociales et fiscales en application de 
l'article 43 de la loi du 26 juillet 1996". 
(n° 2267 - renvoi à la commission des Affaires sociales) 

3. M. Ban Laeremans au vice-premier ministre et ministre de 
I' Intérieur sur "ses compétences à l'égard du vice-gouverneur 
lie Bruxelles. sur les suspensions illégales par ce dernier de 
nominations et de promotions dans les CPAS bruxellois et sur 
la violation de la législation linguistique par les bourgmestres 
bruxellois". 

(11° 2268 - renvoi à la commission de l'Intérieur. des Affaires 
générales et de la Fonction publique) 

4. M. Ban Laeremans au ministre de la Justice sur "l'enquête 
concernant les attaques à main armée contre les transports de 
fonds". 
tn° 2269 - renvoi à la commission de la Jusuce) 

5. M. Jan Eeman au vice-premier ministre et ministre de la 
Défense nationale. chargé de I'Energie, sur "les déclarations 
Ju chef d'état-major de la force terrestre concernant la 
participation de la Belgique à des missions à l'étranger". 
(n° 2270 - renvoi à la commission de la Défense nationale) 

6. M. Hubert Brouns au ministre de la Santé publique et des 
Pensions sur "l'audit externe des services d'inspection". 

(n° 2271 - renvoi à la commission de la Santé publique. de 
l'Fnvironnernent et du Renouveau de la Société) 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 24 FEBRUARI 1999 

INTERNE BESLUITEN 

INTERPELLATIEVERZOEKEN 

Ingekomen 

1. de heer Joseph Arens tot de munster van Vervœr 
over "het moderniseringsproject voor de NMBS-lijn 
Brussel-Namen-Aarlen-Luxemburg". 
( nr. 2266 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur. hel Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

2. de heer Richard Fournaux tot de minister van Sociale Zaken 
over "het koninklijk besluit van 26 december 1998 houdende 
maatregelen met het oog op de aanpassing van de hoofdelijke 
aansprakelijkheidsregeling voor de sociale en fiscale schulden 
met toepassing van artikel 43 van de wet van 26 juli 1996". 
(nr. 2267 - verzonden naar de commissie voor de Sociale 
Zaken) 

3. de heer Ban Laeremans tol de vice-eerste munster en 
minister van Binnenlandse Zaken over "de bevœgdheden ten 
aanzien van de vice-gouverneur van Brussel. O\'Cr diens 
onwettig schorsingsbeleid met belrekking tot de benoemingen 
en bevorderingen m de Brusselse OCMW's en over de 
schending van de taalwetgeving door Brusselse 
burgemeesters". 
t nr. 2268 - verzonden naar de commissie voor de Binncnlamlsc 
Zaken. de Algemene Zaken en het Openbaar Aml,t) 

4. de heer Ban Laercmans tot de minister van Justitie over '11e1 
onderzoek naar de gewapende overvallen op geldtransporten". 

(nr. 2269 - verzonden naar de commissie voor de Jusutie) 

5. de heer Jan Eeman tot de vice-eerste minister en minisier 
van Landsverdediging. belast met Energie. over "de 
verklaringen van de stafchef van de landmacht inzake de 
Belgische deelname aan buitenlandse missies". 
(nr. 2270 - verzonden naar de commissie voor de 
Landsverdediging) 

6. de heer Hubert Brouns tot de minister van Volksgezondheid 
en Pensioenen over "de externe audit van de 
inspectiediensten". 
(nr. 2271 - verzonden naar de commissie voor de 
Volksgezondheid. het Leefmilieu en de Maatschappelijke 
Hernieuwing) 
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7. Mme Martine Schüttringer au rmrnstre des Affaires 
étrangères sur "l'affaire Ocalan et la problématique kurde". 

(n° 2272 - renvoi à la commission des Relations extérieures) 

8. M. Jacques Simonet au ministre de la Justice sur "l'organe 
chef de culte des musulmans de Belgique". 
(n° 2273 - renvoi à la commission de la Justice) 

7. mevrouw Martine Schürtringer tot de minister van 
Buitenlandse Zaken over "de zaak-Ocalan en het Koerdische 
vraagstuk". 
( nr. 2272 - verzonden naar de commissie voor de Buitenlandse 
Betrekkingen) 

8. de heer Jacques Simonet tol de minister van Justitie over 
"het orgaan. hoofd van de islamitische eredienst". 
(nr. 2273 - verzonden naar de commissie voor de Justitie) 
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SEANCE PLENIERE 

MERCREDI 24 FÉVRIER 1999 

COMMUNICATIONS 

GOUVERNEMENT 

Dépôt de projets de loi 

Le gouvernement a déposé les projets de loi suivants : 
- projet de loi relatif à l'application rétroactive des exemptions 
prévues par les accords de siège avec les organisations 
internationales intergouvernementales en matière d'impôts sur 
les revenus el de taxes assimilées aux impôts sur les revenus 
(n°2008/l) pour lequel l'urgence a été demandée par Ic 
gouvernement conformément à l'article 80 de la Constitution: 

- projet de loi modifiant l'article 15 de la loi du 2 mars 1989 
relative à la publicité des participations importantes dans les 
sociétés cotées en bourse et réglementant les offres publiques 
d' acquisition (n° 2009/1) pour lequel l'urgence a été 
demandée par le gouvernement conformément à l'article 80 de 
la Constitution. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

COUR D'ARBITRAGE 

Recours en annulation 

En application de l'article 76 de la loi spéciale du 6 janvier 
1989 sur la Cour d'arbitrage. le greffier de la Cour d" arbitrage 
notifie . 
- les recours en annulation partielle du décret de la 
Communauté française du 6 avril 1998 portant modification du 
régime de la suspension préventive dans renseignement 
organisé et subventionné par la Communauté française. 
introduits par P. Matheys et J. Haegens et autres: l'ordonnance 
de jonction de ces affaires: 
(n"' du rôle: 1484 ei 1485) 
- le recours en annulation des articles 126 et 149 du décret de 
la Communauté flamande du 14 Juillet 1998 contenant 
diverses mesures relatives à l'enseignement secondaire el 
modifiant le décret du 2Sfévrierl997 relatif à renseignement 
fondamental. introduit par M. Vanhouteghcm et autres: 

m" du rôle: 1592) 
- le recours en annulation et la demande de suspension de 
l'article 39, alinéas 3, seconde phrase, à 6, du décret de la 
Convnunauté française du 13 juillet 1998 portant organisation 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 24 FEBRUARI 1999 

MEDEDELINGEN 

REGERING 

Ingediende wetsontwerpen 

De regering heef! de , olgende wetsontwerpen ingediend : 
- wetsontwerp met betrekking lot de retroactieve roepassmg 
van de vrijstellingen die zijn bepaald in de zetelakkoorden mei 
de internationale intergouvernementele organisaties inzake 
inkomstenbelastingen en met de inl..0111-.tcnbelastingcn 
gelijkgestelde belastingen (nr. 2008/11. waarvoor de 
spoedbehandeling door Je regering werd gevraagd hij 
toepassing van artikel 80 van de Grondwet: 
- wetsontwerp tot wijziging van artikel 15 "an de wc! van 
2maanl989 op de openbaarmaking van belangrijke 
deelnemingen in ter beurze genoteerde vennootschappen en tot 
reglementering "an de openbare overnameaanbiedingen (nr. 
2<X19/I ). waarvoor de spoedbehandeling door de regering werd 
gevraagd bij toepassing van artikel 80 van de Grondwet. 
Verzo11de11 naar de commissie 1·001· d,, Fi11u11áà1 e11 de 
Begroting 

ARIJITRAGEHOF 

Beroepen lot vernietiging 

Met h•epa:;~mg van an ikel 76 van dl' h111m11.len.· ""'-"' \ ;111 
6januari 1989 op h<'I Arburagchof t?CCfl de griffier \ au hel 
Arbitragehof kennis , :m : 
- de beroepen tol gedeeltelijke vermenging van het decreet van 
de Franse Gemeenschap van ô april llJ98 houdende wijûgmg 
van de regeling inzake preventieve schorsing in het dom 1k' 
Franse Gemeenschap georganiseerd en ges111lsidiecrd 
onderwijs. ingesteld door P. Mathcys en J. Haegens en 
anderen: de beschikking tot samenvoeging \ an deze zaken: 
(rolnummers: 1484 en 1485) 
- het beroep tot vernietiging van de artikelen 126 en U9 van 
het decreet van de Vlaamse Gemeenschap van 14 juli 19'JX 
houdende diverse maauegelen mei betrekkmg tot het 
secundair onderwijs en tol wijziging van hel decreet van 
25 februari 1997 betreffende het basisonderwijs, ingestekl 
door M. Vanhouteghern en anderen: 
(rolnummer : 1592) 
- hel beroep tol vernietiging en de vordering tot schorsing van 
artikel 39, derde lid. tweede zin. 101 zesde lid. van het decreet 
van de Franse Gemeenschap van 13 juli 1998 betreffende de 
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de l'enseignement maternel et primaire ordinaire et modifiant 
la réglementation de l'enseignement, introduits par L. Mann et 
autres; l'ordonnance fixant l'audience pour les débats sur la 
demande de suspension; 

(n° du rôle: 1605) 
- le recours en annulation et la demande de suspension de la loi 
du 7 décembre 1998 organisant un service de police intégré. 
structuré à deux niveaux, introduits par C. Wailliez; 
l'ordonnance de fixation de l'audience pour les débats sur la 
demande de suspension. 

(n° du rôle: 1617) 
Pour information 

Questions préjudicielles 
En application de l'article 77 de la loi spéciale du 6 janvier 
1989 sur la Cour d'arbitrage, le greffier de la Cour d'arbitrage 
notifie: 
- la question préjudicielle concernant l'article 167 de la loi 
relative à l'assurance obligatoire soins de santé et indemnités. 
coordonnée le 14 juillet 1994, posée par le tribunal du travail 
de Louvain par jugement du 20 janvier 1999. en cause de J. 
Rampelberg contre l'Institut national d'assurance 
maladie-invalidité; 
(n° du rôle: 1595) 
- la question préjudicielle concernant l'article 42ter du Code 
des impôts sur les revenus 1964, inséré par l'article 6 de 
l'arrêté royal n° 48 du 22 juin 1982. posée par la cour d'appel 
de Gand par arrêt du 21 janvier 1999. en cause de la SA 
Jonckvansteen contre l'Etat belge; 

(n° du rôle: 1596) 
- les questions préjudicielles concernant l'article 3. § 2. alinéa 
6. et Ic § 3, alinéa 2. de la loi du 29 mai 1959 modifiant 
certaines dispositions de la législation de l'enseignement. 
posées par Ic Conseil d'Etat par arrêt du 21 décembre 1998. en 
cause de I' ASBL "Hiberniaschool" contre la Communauté 
flamande. 
(n° du rôle : 1613) 
Pour information 

COUR DES COMPTES 

Droit de regard et d'information des parlementaires 
Par lettre du 17 février 1999. le premier président de la Cour 
des comptes transmet le relevé des dossiers consultés par les 
membres de la Chambre ainsi que de la correspondance y 
afférente pour les années 1997 et 1998. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

organisatie van het gewoon kleuteronderwijs en lager 
onderwijs en de wijziging van de onderwijswetgeving. 
ingesteld door M. Mann en anderen; de beschikking tot 
bepaling van de dag van de terechtzitting voor het debat over 
de vordering tot schorsing; 
(rolnummer: 1605) 
- het beroep tot vernietiging en de vordering tot schorsing van 
de wet van 7 december 1998 tot organisatie van een 
geïntegreerde politiedienst. gestructureerd op twee niveaus. 
ingesteld door C. \\'ailliez; de beschikking tot bepaling van de 
dag van de terechtzitting voor het debat over de vordering tot 
schorsing. 
(rolnummer: 1617) 
Ter kennisgeving 

Prejudiciële vragen 
Met toepassing van artikel 77 van de bijzondere wet van 
6januari 1989 op het Arbitragehof geeft de griffier van her 
Arbitragehof kennis van : 
- de prejudiciële vraag betreffende artikel 167 van de wet 
inzake de verplichte verzekering voor geneeskundige 
verzorging en uitkeringen. gecoördineerd op 14 juli 1994. 
gesteld door de arbeidsrechtbank te Leuven bij vonnis van 
20 januari 1999. inzake J. Rampelberg tegen het Rijksinstituut 
voor ziekte- en invaliditeitsverzekering; 
(rolnummer: 1595) 
- de prejudiciële vraag betreffende artikel 42ter van het 
Wetboek van inkomstenbelastingen 1964, ingevoegd door 
artikel 6 van het koninklijk besluit nr. 48 van 22 juni 1982. 
gesteld door het hof van beroep te Gent bij arrest van 
21 januari 1999, inzake de NV Jonckvansteen tegen de 
Belgische Staat; 
(rolnummer: 1596) 
- de prejudiciële vragen betreffende artikel 3. §2. zesde lid. en 
§ 3. tweede lid. van de wet van 29 mei 1959101 wijzigin!_! van 
sommige bepalingen van de onderwijswetgeving. gesteld door 
de Raad van State bij arrest van 21 december 1998. inzake de 
VZW Hiberniaschool tegen de Vlaamse Gemeenschap. 

(rolnummer : 16131 
Ter kennisgeving 

REKENHOF 

Inzage- en informatierecht van de parlementsleden 
Bij brief van 17 februari 1999 zendt de eerste voorziuer van 
het Rekenhof hel overzicht over van de door de 
parlementsleden geraadpleegde dossiers en de daartoe 
gevoerde briefwisseling voor de jaren 1997 en 1998. 
Verzo11de11 naar de commissie i•oor de Financiën en de 
Begroting 
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